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گرگها: بازم میایم 
چند تایی میایم 

پس نگران باشید!

در واکنش به رویت گرگ در دانشگاه آزاد 
علوم تحقیقات، محیط زیست اعلام کرده: 

اگر یک بار دیده شده جای نگرانی ندارد

3

رئیس قوه قضائیه در قسمتی از متنِ قبول 
اســتعفای »مصدق«، معاون اول قوه ی 
قضائیه می نویسد: »اگر چه حضور شما 
در این منصب، در رســیدگی به پرونده 
 مورد اشاره مدخلیت و تاثیری نداشته و 

نخواهد داشت، اما...«
»همانطور که انتظار می رفت« برای شروع 
این نوشتار کوتاه و مختصر، از هر عبارت 
و متنی، مناسب تر است فلذا می نویسیم: 
»همانطور که انتظار می رفت« معاون اول 
قوه قضائیه برای رفع هرگونه شــائبه در 
روند رسیدگی به پرونده ای خاص دست 
به قلم برد و خطــاب به »رئیس عدلیه« 
نوشــت: »به منظور جلوگیری از ایجاد 
هرگونه شائبه اعمال نفوذ یا تاثیرگذاری در 
پرونده مطروحه و همچنین جلوگیری از 
سوءاستفاده معاندان و بدخواهان، استعفای 
خود از سمت معاون اولی قوه قضاییه را 

تقدیم می کنم«.
ناخرســندیم از اتفاقی کــه رخ داده، و 
مطمئن هســتیم که این پرونده نیز مانند 
سایر پرونده ها، در مسیر درست با لحاظ 
کردن قانون و مصالح نظام و قوه قضائیه، 
قاطعانه، بررسی، رســیدگی و منجر به 
صدور رأی خواهد شــد اما انصاف و 
شهامت معاون اول قوه قضائیه در اعلام 
استعفاء و درایت و هوشمندی آقای اژه ای 
در نوع و شیوه ی قبول استعفاء در جای 
خود حاوی نکات بسیار مهمی است که به 

برخی، خلاصه گونه اشاره خواهیم کرد:
- دچار خطا و اســیر وسوســه شدن، 
همانگونه که بارها گفته اند و شنیده ایم؛ 
از انســان »ممکن الخطا« چندان عجیب 
نیست هرچند اعتقاد داریم سرشت آدمی 
هرچند بر پاکی و درستی بنا نهاده شده اما، 
انسان را نه ممکن الخطا که واجب الخطا 
می دانیم تا مجاهدت آنانی که گرِد خطا 

نمی گردند نادیده انگاشته نشود.
- صبر و متانت و آرامــش معاون اول 
قوه قضائیه در کنار درایت رئیس عدلیه 
باعث شد تا در مسیر این پرونده )متعلق 
به فرزندان ذکور آقای مصدق آن چنان 
که در گزارش خبرگــزاری میزان بدان 
اشاره شده( از لحظه ی تشکیل تا برگزاری 
دادگاه، هیچ گونه حاشــیه و شــائبه ای 

به وجود نیاید.
- بیشــتر از همه ی دلسوزان انقلاب که 
مکدر از این اتفاق هســتند لابد شخص 
آقای مصدق، بیش از دیگران در این باره 
اندوهناک شده اند ولیکن با صبر انقلابی و 
متانت اسلامی، تلاش کردند سر سوزنی 
به جایگاه نظام و قوه ی قضائیه خدشه ای 

وارد نشود.
- حتماً و قطعاً پیش از این ها قصد استعفا 
وجود داشته و لابد با تشکیل دادگاه، این 
قصد به یک وظیفه تبدیل شده تا دیگر به 

تاخیر بیفتد.
- مهم ترین بخش ماجرا، متن اســتعفا 
است که رنگ و بوی انصاف و شهامت 
دارد: »رئیس عدلیه« نوشــت: »به منظور 
جلوگیری از ایجاد هرگونه شائبه اعمال 
نفوذ یا تاثیرگذاری در پرونده مطروحه و 
همچنین جلوگیری از سوءاستفاده معاندان 
و بدخواهان، اســتعفای خود از سمت 
معاون اولی قوه قضاییه را تقدیم می کنم«.

- رئیس عدلیه اما این انصاف و شهامت 
را مدبرانه و برادرانه پاسخ داد: »اگر چه 
حضور شما در این منصب، در رسیدگی 
به پرونده مورد اشاره مدخلیت و تاثیری 

نداشته و نخواهد داشت، اما...«
علی النهایه، برای همــه ی آنانی که در 
پست های حســاس و تأثیرگذار انجام 
وظیفه می کنند و نیز خودمان که در سنگر 
اطلاع رسانی مشــغول عمل به رسالت 
روزنامــه نگاری هســتیم طلب عاقبت 
 به خیری می کنیــم... اللّهُمَّ اجْعَلْ عَواقبَِ 

امُورنِا خَیرْاً

»استعفا« یی به رنگ 
»شهامت« و »انصاف«

منصور مظفری
مدیرمسئول

سرمقاله

همراهــان و خوانندگان آفتاب یزد می توانند مشــکلات، دغدغه ها و 
مشاهدات خود را در قالب سوژه با روزنامه در میان گذاشته تا خبرنگاران 
آفتاب یزد آنها را پیگیری و منتشر نمایند. البته تا پیش از این ستون های 
پیام مردمی روزنامه، منبع مهم و غنی چنین سوژه هایی بوده اما آفتاب 
یزد به دلیل جایگاه مردمی خود در نظر دارد منسجم تر از قبل به این مهم 
بپردازد. خوانندگان محترم می توانند ایده ها و سوژه های خود را از طریق 

پیامک 3000141428 و یا تلگرام 09213553163 ارسال نمایند.

یک دربی 
کسل کننده دیگر!

اســتقلال و پرســپولیس در چارچوب هفته 
بیستم لیگ برتر فوتبال به مصاف هم رفتند 
که این دیدار با تســاوی بــدون گل به پایان 

رسید.
به گزارش ایسنا، استقلال و پرسپولیس دیروز 
)چهارشــنبه( در چارچوب هفته بیستم لیگ 
برتر فوتبال و صد و سومین داربی پایتخت از 
ســاعت ۲۰ در ورزشگاه آزادی به مصاف هم 
رفتنــد که این بازی با تســاوی بدون گل به 

پایان رسید.
استقلال و پرسپولیس با این تک امتیاز، ۴۳و 
۴۰ امتیازی شــدند و در رده های اول و دوم 

جدول رده بندی قرار گرفتند.

مردم آمریکا؛
حق انتخاب یا حق شرکت در انتخابات؟!

گروگانگیری  تاکسی های اینترنتی! چرا دستگاه های نظارتی در برابر گرانی عجیب و غریب کرایه ها 
1عکس العمل خاصی نشان نمی دهند و به تذکر اکتفا می کنند؟

آفتاب یزد: این یک گروگانگیری تمام عیار است! 
تاکســی های اینترنتی در روز روشن و در مقابل 
دیدگان تمام دستگاه های نظارتی قیمت های خود 
را حدوداً دو برابر کرده اند و به احدی نیز پاسخگو 
نیســتند. نام این رفتار به جز گروگانگیری مردم 

چیست؟
پس از آنکه ســازمان تعزیرات حکومتی به گزینه 
»عجله دارم« در اپلیکیشن های تقاضای تاکسی 
به صورت آنلایــن و اینترنتی اعتراض کرد، آن را 
مصداق گرانفروشی خواند و خواستار حذفش شد. 
به نظر می رسید که مسئله  ساده ای بروز کرده که 
در ادامه با تعاملات شکل گرفته میان مدیران این 
شرکت های تاکســی رانی نوین و مدیران سازمان 
تعزیرات و ارائه استدلال ها و بحث و بررسی، به حل 

ماجرا منجر خواهد شد، اما این گونه نشد.
این موضوع زمانی خودنمایی کرد که احمد اصانلو، 
رئیس ســازمان تعزیرات حکومتی بــه مدیران 
تاکسی های اینترنتی هشــدار داد که اگر گزینه 
»عجله دارم« را حذف نکنند، مشــمول جریمه 
گران فروشی خواهند شد و تاکید کرد: »این آخرین 
اتمام حجت ما با آنها قبل از صدور حکم اســت و 

امیدواریم این نکته را اصلاح نمایند.«
هشــداری که نشــان از بی توجهی مدیران این 
شــرکت ها به اخطارها و هشــدارهای ســازمان 
تعزیــرات داشــت، در حالی که تصور می شــد 
واکنش این شرکت ها متفاوت باشد و بکوشند از 
مکانیزم عملکرد مجموعه هایشان دفاع نموده و اگر 
مخالفتی با نظر سازمان تعزیرات دارند، به صورت 
فنی به آن پاسخ داده و در صدد رفع تنش برآیند.

نتیجه این بی توجهی، هشدار اکید اصانلو بود که 

مدیران تاکسی های آنلاین را مجاب به حذف این 
گزینه در روند تقاضای تاکسی نمود، با این یادآوری 
که مدیران یکی از شــرکت های بزرگ تاکســی 
اینترنتی در کشور با اعلام تمکین به نظر قضائی 
صادره، در اطلاعیه ای تاکید کرد که خواهد کوشید 
ســودمند بودن این گزینه را اثبات نماید؛ ادعایی 
عجیب که توجه بســیاری از کاربران شبکه های 

اجتماعی را به خود جلب کرد.
پیــرو این بیانیــه بود که گزارش های جســته و 
گریخته ای از افزایش قیمت تاکسی های اینترنتی 
منتشر شــد که برخی کاربران فضای مجازی آن 
را تلاش این شــرکت ها برای جبران منافع حذف 
گزینه »عجله دارم« تعبیــر کردند. گزارش هایی 
که بار دیگر این تاکســی های اینترنتی و شــائبه 
گرانفروشــی در آنها را در کانون توجه عموم قرار 
داد و حالا واکنش ســازمان تعزیرات را به دنبال 

داشته است.
اصانلو در نشســت خبری دیروز خود در این باره 
گفت: ســازمان تعزیرات در راستای وظیفه ذاتی 
خود که مبارزه با گران فروشــی است، ورود کرد و 
ســبب حذف گزینه »عجله دارم« شد، اما اگر بر 
حسب گزارش های ارائه شده مشخص شود که به 
بهانه حذف این گزینه، ســرویس دهی را کاهش 
داده یــا قیمت را بالا ببرند، همین جا تذکر جدی 

می دهم که هر دو این اقدام مصداق تخلف است.
وی در ادامه خطاب به مدیران اسنپ و تپسی گفت: 
اگر احراز شود که تعمدا از ارائه خدمات امتناع و یا 
گران فروشــی کرده و دنبال گروگان گرفتن مردم 

هستید، با شما برخورد قاطع خواهد شد و... 

ادامه در صفحه 3

هیلاری کلینتون: هر روز، بیش از پیش مشخص می شود 
که رای به ترامپ، رای به تیم پوتین است
پوتین: از نظر فنی برای جنگ هسته ای آماده ایم، 
اگر آمریکا به اوکراین نیرو بفرستد، تشدید جنگ تلقی می شود

نگاهی کوتاه به مصاحبه دبیر شورای مرکزی ائتلاف مردمی 
نیروهای انقلاب اسلامی )امناء(

مردمتحولمیخواستند
اصولگرایانتکثّر!

اختصاص تنها چهار درصد 
پرداخت نظام سلامت 

به آزمایشگاه های پزشکی
7

قیمت در سراسر کشور  8000 تومان

در روزهــای پایانی ســال، بحــث حقوق و 
دســتمزد کارگران داغ اســت به طوری که 
شــاهد اظهار نظرهای متفــاوت در این باره 
هستیم. نیک می دانیم که کارگران به خاطر 
دســتمزدهای کمی که دریافت می کنند از 
لحاظ معیشت بسیار در مضیقه هستند. در 
واقع بهتر اســت بگوییم که با این وضعیت 
گرانی ها امیــدی به آینــده ندارند و حتی 
با مشــکلات بســیاری نیز دســت و پنجه 
نــرم می کنند به خصوص آنکه بســیاری از 
آن ها مســتاجرند. اما در مورد میزان درصد 
افزایش حقوق کارگران بحث های بســیاری 
صــورت گرفته ولی آنچه کــه در این میان 
باید مســئولان مد نظر داشــته باشند تورم 
اســت. یعنی باید متناسب با تورم حقوق ها 
را افزایش دهند. چرا که این مسئله می تواند 
تا حدی مشــکلات کارگــران را حل کند. 
در غیــر این صــورت کارایــی کارگران به 
شــدت پایین می آید. در واقع وقتی زندگی 
و معیشــت کارگر فراهم نباشــد دل به کار 
هم نخواهد داد نه اینکــه نخواهد بلکه فکر 
معیشــت و هزاران مشکل دیگر این اجازه را 
به او نمی دهد که کارایی لازم را داشته باشد. 
از ســوی دیگر نکته ای که باید مسئولان در 
خصوص حقوق و دســتمزد کارگران به آن 
توجه کنند این اســت که اگر میزان حقوقی 
که در نظر می گیرند، متناسب نباشد با قشر 

زیادی از فقرا روبرو خواهیم شد. 

کارگرانی که 
امید به آینده ندارند

امان الله قرائی مقدم
جامعه شناس

یادداشت-1

یکــی از افــراد راه یافته به مجلــس بعدی در 
تلویزیون اعلام کرده کــه ۵۸ درصدی که در 
انتخابات رای نداده اند معاند نیستند بلکه آنان 
از زمان برگزاری انتخابات اطلاع نداشــتند. در 
مــورد این ادعا چند نکته را تیتروار خدمت تان 

عرض می کنم:
+ایــن گفته دو بخــش دارد. بخش نخســت 
یعنی کســانی که رای ندادند معاند نیســتند 
حرف درســتی است اما اینکه از زمان برگزاری 
انتخابات اطلاع نداشتند اساسا حرف مضحکی 

می باشد.
+جهت اطلاع تان باید عرض کنم شــخصی که 
این حرف را بیان کرده همان اســت که در اوج 
کرونا، آمدن این ویروس به کشــور را رد کرد 
و ادعا نمود این موضــوع فقط ترفندی جهت 
جلوگیــری از حضور مردم پــای صندوق رای 

است.
+اما ایــن گفته که ۵۸ درصد مــردم از زمان 
برگــزاری انتخابات خبر نداشــتند قبل از هر 
چیز توهین مســتقیم به همان رسانه ای است 
که این شــخص در آن چنین ادعایی را مطرح 
کرده اســت. یعنی تلویزیون با آن همه بودجه 
و شــبکه های متعدد سراسری و استانی حتی 
نتوانســته زمان برگزاری انتخابات را به مردم 
یادآوری کند؟! این ادعا چه بسا اعتراف بزرگی 
باشــد به اینکه آن کارشناسانی که می گویند 
تلویزیون ملی مرجعیت خود را از دســت داده 

حرف صحیحی را مطرح می کنند.

+دیوار حاشــا بلند است. واقعیتی که مثل روز 
روشن در مقابل دیدگان ماست را نمی پذیریم 
ولــی حاضریم بــرای توجیه و ماســتمالی هر 
ادعای مضحکی را مطرح کنیم. اینکه مشارکت 
باب طبع آقایان نبوده اصلی ترین و نخســتین 
دلیلش نه بی اعتمادی به نظام بلکه بی اعتمادی 

به برخی مدیران است. 
مردم در ذهن خود یک حســاب و کتاب ساده 
را انجام می دهنــد و درک می کنند دولتی که 
طی بیش از دو ســال حتی نتوانســته قیمت 
نخود و لوبیا را کنترل کند نماینده مجلس اش 

می خواهد چه کند؟! 
اگر هــم بخواهیم دقیق تر بــه موضوع بنگریم 
مجلس فعلی که ادعاهای بزرگی را مطرح کرده 
بود دقیقا شرح دهد در حوزه مهم و استراتژیک 

معیشت مردم چه کرده است؟ 
کدام تصمیم و مصوبه ای داشــته که توانســته 
بــاری از روی دوش مردم بردارد؟ متاســفانه 
در ایــام تبلیغات انتخابات هــم هیچ کدام از 
نماینده هــای فعلی مجلس هیچ اشــاره ای به 
کارنامــه اقتصادی خود نداشــتند. برای مثال 
رئیــس این مجلــس مگر قرار نبــود برخلاف 
عملکــرد دولت قبــل که می گفــت بی عرضه 
هستند قیمت مرغ را کیلویی ۱۰ الی ۱۲ هزار 
تومان کنــد؟ پس چرا قیمت مــرغ در دولت 
روحانــی که نهایتا ۲۶ هزار تومان بود در دوره 
این مجلس به کیلویی حدود ۱۰۰ هزار تومان 

هم رسید؟
خلاصه آنکه مشکل اصلی و مهم عدم استقبال 
حداکثــری از انتخابات فقــدان اعتماد وعدم 
تحقق تقریبا تمــام وعده های اقتصادی دولت 
اســت. بهتر اســت آقایان واقعیت را بپذیرند و 

ادعاهای مضحک مطرح نکنند.

مردم از زمان برگزاری 
انتخابات خبر نداشتند؟

سید علیرضا کریمی

یادداشت-2

ادامه در صفحه 8

آفتاب یزد در گفتگو با متخصصان بررسی کرد

چگونه 
بلوغ زودرس 
در کودکان را 

مهار کنیم؟
42

 رئیس مجلس:

نماینده مردم اهواز:

اگر قانون مبنای 

تصمیم گیری نباشد، 

جامعه دچار چالش می شود

اجازه واگذاری پرسپولیس 

به صندوق های بازنشستگی 

را نمی دهیم

مجلس نامه؛ 
آن چه وکلای مردم گفتند

توضیح بانک مرکزی در مورد گزارش
»برای سفر خارجی پولدارها ارز داریم

ولی برای واردات دارو خیر«

چرا دستگاه های نظارتی در برابر گرانی عجیب و غریب کرایه ها 
عکس العمل خاصی نشان نمی دهند و به تذکر اکتفا می کنند؟

گروگانگیری تاکسی های اینترنتی!

مالک پرسپولیس دوباره عوض می شود!

سرخابی ها در اختیار 
بانک غیر دولتی

محمد رضا باهنر؛  سیاستمداری از جنس 
علی مطهری و محمد باقر نوبخت؟!

سید نظام الدین موسوی، سخنگوی هیئت رئیسه مجلس یازدهم و دبیر شورای مرکزی ائتلاف 
مردمی نیروهای انقلاب اسلامی )امناء( در گفتگو با »ایسنا«، در یک موضوع می گوید: »مردم در 
این انتخابات گفتمان شان را تغییر ندادند اما خواستار تحول در درون جریان اصولگرا بودند« و 
در جایی دیگر گفته است: »در جریان اصولگرا هم اتفاق بزرگی افتاد. شانا چتر فراگیر جریان 
انقلابی و اصولگرا بود که سعی در نمایندگی جریان های اصولگرا داشت. لیست شانا جامع همه 
جریان های سیاسی بود. در این دوره اما شورای ائتلاف و شانا طیف هایی را وارد لیست نکردند 
و مرزبندی های جدیدی را برای خودشان تعریف کردند. این مسئله موجب مرزبندی های جدید 
و تشــکیل ائتلاف های جدید شد که ائتلاف امنا هم جزئی از آن بود.« به تعبیری خیلی ساده 
می توان از گفته های »سیدنظام الدین موســوی« این گونه برداشت کرد که: »مردم »تحول« 

می خواستند اصولگرایان در پاسخ به این تحول خواهی، »تکثّر« گرایی را برگزیدند! «
صفحه 2

صفحه 8

صفحه 1

آفتابیزد
تلفنیآگهی
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یک دربی کسل کننده دیگر!
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آفتاب یزد - رضا بردســتانی: در حالی که آمار رسمی منتشر شده از سوی وزارت 
کشور )آخرین جمع بندی از مشارکت در انتخابات مجلس دوازدهم( نشان می دهد آمار 
مشارکت در استان های بالای ۲.۵ میلیون نفر )۱۳ استان(، بین ۲۶ تا ۴۸ درصد بوده است 
اما سخنگوی هیئت رئیسه مجلس یازدهم اگرچه معدل مشارکت ۶۰ تا ۶۵ درصدی در 
انتخابات مجلس پس از انقلاب سخن می گوید با این حال مشارکت متوسط ۴۲ درصد 
را »معقول« قلمداد کرده از این که تنها یک درصد کمتر از میزان مشارکت در انتخابات 

مجلس یازدهم بوده، آن را چندان مهم نمی داند.
این که توهم دشمن چه بود و چه میزان مشارکت را انتظار می کشید یک حرف است اما 
عدم حضور بیش از ۵۰ درصد از واجدان شرایط در این انتخابات اساساً مورد توجه دبیر 

شورای مرکزی ائتلاف مردمی نیروهای انقلاب اسلامی )امناء( قرار نمی گیرد.

< باهنر؛ سیاستمداری از جنس علی مطهری و محمد باقر نوبخت؟!
منهــای ادعای »علی اکبر رائفی پور« که گویا گفته؛ بر انتخابات کرمان و مازندران تأثیر 
گذاشتیم و این بدان معنا است که ظاهراً در شکست محمدرضا باهنر و آملی لاریجانی 
برای ورود به مجلس و خبرگان دخیل بوده اند و در جای خود باید بررسی و تحلیل شود، 
»موسوی« عدم رأی آوری چهره هایی همچون باهنر را با توجیهی عجیب )!( تحلیل کرده 
می گوید: »باهنر جزء بدنه جریان اصولگرای معتدل یا طیف لاریجانی می گنجد. ایشان 
در طیف جریان اصولگرای فعلی نیست. رای نیاوردن ایشان شبیه رای نیاوردن مطهری و 

نوبخت بود. باهنر هم در همین جریان قرار دارد.«

< تحول همان تکثّر است؟
سید نظام الدین موسوی می گوید: »این انتخابات تحول را رقم زد. یعنی آرایش سیاسی 
جریان انقلابی را تا حدود زیادی تحت تاثیر قرار داد. این انتخابات نشــان داد گروه ها و 
جریان های سیاسی از جمله اصلاح طلبان که بخشی از آن ها در این انتخابات حضور یافتند 
نتوانستند آرای مردم را جلب کنند و لیست صدای ملت جزو لیست هایی بود که رده سوم 
و چهارم رای مردم را به دست آورد. در رشت آقای نوبخت رای نیاورد. این مسئله نشان 

داد که همچنان جریان اصلاحات مورد اقبال مردم نیستند.«
در این چند ســطر گفته های سخنگوی هیئت رئیسه ی مجلس یازدهم، این موارد باید 

لحاظ شود:
نخست این که: وقتی می توان ادعا کرد؛ »جریان اصلاحات مورد اقبال مردم نیستند« که 
مانند اصولگرایان، توانسته باشند با تمام قوا و با همه ی نیروهای خود وارد انتخابات شوند

دو دیگر این که؛ وقتی می توان از »تحول« سخن گفت که؛ جریان حاکم بر مجلس به طور 
کلی تغییر کند، نه این که، بخشی از جریان حاکم بر مجلس یازدهم با چهره هایی دیگر از 

همین جریان و همین تفکر جایگزین شوند
سوم این که؛ در پاسخ به این گفته: »این انتخابات نشان داد گروه ها و جریان های سیاسی 
از جمله اصلاح طلبان که بخشــی از آن ها در این انتخابات حضور یافتند نتوانستند آرای 
مردم را جلب کنند« باید منصفانه گفت؛ همه ی جریان های سیاسی )کل اصولگرایان و 
کل اصلاح طلبان( قادر نبودند و موفق نیز نشدند با ایجاد شور و نشاط اجتماعی، مشارکتی 
را رقم بزنند که دچار این اندازه اگر و اما نشویم مضافاً این که، حتی اگر انتخاباتی برگزار 
می شد که صرفاً مردم حق داشتند به چهر هایی از همین طیف فعلی )اصولگرایان با تمام 

مشــتقاتی که ایجاد شده( رأی بدهند نتیجه ای جز همینی که ۱۱ اسفند رخ داد شاهد 
نمی بودیم!

در تشــریح بیشتر قسمت سوم باید گفت؛ اولاً همه ی تحلیلگران سیاسی در ایران واقف 
به این مســئله هستند که برگزاری انتخابات در بدترین و سختگیرانه ترین حالت ممکن 
نیز مشــارکتی پایین تر از ۳۰ درصد به دنبال نخواهد داشت. ثانیاً فاصله ی ۳۰ تا تقریبا 
۴۲درصد را باید به پای اندک نامزدهایی نوشــت که توانســتند با هر مشقتی که بود از 
فیلترهای شورای نگهبان عبور کنند و ثالثاً این که؛ در توجیه عدم مشارکت مردم، ادعاهای 
»شاذ« و عجیب کم نشنیده ایم: »هوا سرد بود«، »مردم خبر نداشتند انتخابات چه روزی 
برگزار می شــود« و اما درست ترین دلیل عدم مشارکت را باید در دو موضوع جست و جو 
کرد: »کارنامه ی ضعیف دولت در حوزه ی اقتصاد و معیشت -عدم وجود همه ی سلائق در 

این انتخابات« باقی هرچه گفته شود، توجیه است نه تحلیل!

< با شما هم عقیده ایم آقای موسوی!
ســید نظام الدین موسوی در پاسخ به یک ســؤال، به مواردی اشاره می کند که اساساً 

ارتباطی به متن سؤال ندارد اما گفته های کاملا درستی است!
سخنگوی هیئت رئیسه ی مجلس یازدهم در پاسخ به این سؤال که: »رای نیاوردن برخی 
چهره ها در انتخابات اخیر را چطور ارزیابی می کنید؟« می گوید: »باورم این است که مردم 
نگاه بالا به پایین را نمی پسندند. آنان برخورد حذفی با طیف های سیاسی را بر نمی تابند. 
تصمیم گیــری از بالا برای مردم قابل قبول نیســت به همین دلیل واکنش منفی به آن 
نشان می دهند. این واکنش مردم هر دو جریان اصولگرا و اصلاح طلب را شامل می شود.«

اگرچه پاسخ با پرسش هیچ نخ ارتباطی ندارد و با مشی و مرام سیاسی آقای موسوی نیز 
همخوانی ندارد اما باید معترف شویم که؛ با شما هم عقیده ایم آقای موسوی:

- مردم نگاه بالا به پایین را نمی پسندند
- مردم برخورد حذفی با طیف های سیاسی را بر نمی تابند

- تصمیم گیری از بالا برای مردم قابل قبول نیست

- در چنین مواردی واکنش منفی نشان می دهند.
کمــا این که دیدیم در همین انتخابات اخیر برخی از مردم باعدم اســتقبال از انتخابات 
مجلس دوازدهم، رای و نظر کلی خود را خیلی شفاف به زبان آوردند؛ برخی با آراء باطله در 
صندوق انداختن و بعضی باعدم حضور در پای صندوق ها هرچند موافق این گفته هستیم؛ 
آنانــی که حضور پیدا کردند با عنایت به وضع موجود، گرانی ها، تورم، ســوءمدیریت ها، 
عملکرد ضعیف مجلس یازدهم و دولت سیزدهم، قطعاً و حقیقتاً همراهی کردند که با این 

وضعیت بازهم به پای این مملکت و نظام ایستادند و حضور پیدا کردند.

آفتاب یزد: پیرو انتشار مطلبی با عنوان »برای سفر خارجی پولدارها ارز داریم ولی 
برای واردات دارو خیر« در مورخ ۱۴۰۲/۱۲/۲۳ بانک مرکزی توضیحاتی به شرح زیر 

ارسال کرده که بدین شرح است:
۱- بانک مرکزی بنابر ثبت ســفارش ها و اعلام اولویت ها و نظر وزارت بهداشــت و 
سازمان غذا و دارو، از ابتدای امســال تاکنون برای واردات دارو و تجهیزات پزشکی 
مجموعــا ۴ میلیــارد و ۳۰۰ میلیــون دلار ارز تامین و پرداخت کرد که از رشــد 

۲۶درصدی نسبت به مدت مشابه سال گذشته برخوردار است.
لازم به ذکر اســت میزان ارز تامین شده برای واردات دارو و تجهیزات پزشکی سال 
گذشته ۳ میلیارد و ۴۰۰ میلیون دلار بود که این رقم از ابتدای امسال تا به امروز به 

بیش از ۴ میلیارد و ۳۰۰ میلیون دلار رسیده است.
۲- تخصیص ارز مسافرتی هوایی به طور کامل در چارچوب نیاز ارزی احصاء شده در 
بخش سوم مقررات ارزی بانک مرکزی و برای مسافرت های هوایی با اهداف مختلفی 
نظیر زیارتی، گردشــگری، آموزشــی و اداری انجام می گیرد که قانوناً بانک مرکزی 
مکلف به پاسخگویی به این تقاضا بر اساس نرخ مستخرج از مبادلات ارزی انجام شده 

در بازار رسمی ارز کشور است.
ســازوکار تخصیص ارز مسافرتی هوایی نیز به گونه ای طراحی شده تا ارز تخصیصی 
صرفاً به متقاضیان با نیاز واقعی یعنی به »مســافران بعد از درگاه خروجی فرودگاه و 
پس از خروج از مرز هوایی فرودگاه های بین المللی کشور« پرداخت شود. همچنین 
تمهیدات لازم در قبال ســوء استفاده کنندگان از دریافت ارز مسافرتی با هماهنگی 

مدیریت فرودگاه امام خمینی )ره( پیش بینی شده است و در دستور کار است.

۳- تخصیص ارز در نرخ مرکز مبادله در بازه زمانی سال ۱۴۰۲، برای اهداف مختلف 
مســافرتی اعم از تسهیل سفر زائران اربعین حسینی و حج تمتع، مازاد بر سرانه ارز 
مســافرتی و از طریق مراجعه متقاضیان به شعب بانک های عامل انجام شده است. 
لذا پاســخگویی به تقاضای ارز مسافرتی به عنوان یکی از سرفصل های ارز خدماتی 
تعریف شــده در مقررات ارزی، بر اســاس نرخ مرکز مبادله ارز و طلای ایران کاملًا 
در چارچوب قوانین جاری و مســبوق به سابقه بوده است. که نمونه های ان در سال 

۱۴۰۲ و حج تمتع وجود دارد.
بر همین اســاس افزایش سرانه ارز مســافرتی با هدف اصلی مدیریت تقاضا در بازار 
ارز پایان ســال صورت گرفته است. در واقع، نادیده گرفتن تقاضای موجود در حوزه 
مسافرت هوایی منجر به حذف آن نشده بلکه متقاضیان را به سمت بازار غیررسمی 
سوق می دهد که این مسئله علاوه افزایش فشار تقاضا و تحریک قیمت، باعث تعمیق 
بازار غیررســمی و مرجعیت بیشــتر آن نزد متقاضیان ارز نیز خواهدشد، به گونه ای 
که بســیاری از افراد برای رفع نیاز ارزی خود مجبور به انجام مبادله و تبعیت از نرخ 
در بــازاری خواهند بود که مطابق قوانین جاری کشــور از مصادیق قاچاق کالا و ارز 

تلقی می شود.
۴- بانک مرکزی ضمن تکذیب آمارهای غیرکارشناسی و نادرست در قبال تخصیص 
و افزایش سرانه ارز مسافرتی، هدف اصلی اجرای این سیاست ارزی را مطابق قانون، 
مدیریت تقاضای بازار ارز در پایان سال آنهم در بستر مبادلات رسمی ارز کشور اعلام 
و تاکید دارد: پاســخگویی به تقاضای ارز مسافرتی به عنوان یکی از سرفصل های ارز 
خدماتی تعریف شده در مقررات ارزی کشور، بر اساس نرخ مرکز مبادله ارز و طلای 

ایران کاملًا در چارچوب قوانین جاری بوده است.
موضع رســمی بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران همواره دفاع از مبادلات انجام 
شده در بستر رسمی معاملات ارزی کشور بوده و سیاست های ارزی این بانک نیز در 
راستای همین مهم اتخاذ می شود. لذا از کلیه اصحاب رسانه این انتظار وجود دارد که 
با تشریک مساعی در راستای اولویت بخشی هرچه بیشتر به نرخ رسمی ارز در کشور 
گام بردارند و از برجسته سازی نرخ غیرقانونی و قاچاق و قبح زدایی و رسمیت بخشی 

به این نرخ با کاربرد عبارتی نظیر »نرخ غیر رسمی« پرهیز نمایند.
لازم به ذکر اســت که سیاست های ارزی بانک مرکزی با نگاهی کارشناسانه، مبتنی 
بر واقعیت های عینی کشــور و با درنظرگیری جمیع ملاحظات سیاسی و اقتصادی 
اتخاذ می شــود. همچنین مجدداً تأکید می شود که مبادلات انجام شده در بستری 
غیر از بســتر مبادلات رســمی ارز کشــور، مطابق قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز، 
 غیرقانونی و قاچاق محسوب شده و نرخ مستخرج از این نوع مبادلات نیز نرخ قاچاق 

محسوب می شود.
شــایان ذکر است این بانک از ابتدای سال جاری تاکنون توفیق تأمین تمام مصارف 
ارزی کشــور را با تخصیص بیش از ۷۵ میلیارد دلار کسب نموده و همچنان خود را 

متعهد به تأمین تمامی نیاز ارزی کشور در بستر مبادلات رسمی می داند.
لازم به توضیح است که این مقدار از تخصیص ارز به میزان ۸ میلیارد دلار از میانگین 
تخصیص ارزی این بانک در چهار سال گذشته بیشتر بوده است. امید است که این 
توفیقات که با همراهی و دعای خیر شما ملت عزیز و همراهی و تعاون سایر نهادها 

از جمله اصحاب رسانه تداوم یابد.

نگاهی کوتاه به مصاحبه دبیر شورای مرکزی ائتلاف مردمی نیروهای انقلاب اسلامی )امناء(

مردم »تحول« می خواستند اصولگرایان »تکثّر«!
محمد رضا باهنر؛ سیاستمداری از جنس علی مطهری و محمد باقر نوبخت؟!

خبر
aftabeyazd.ir :نشانی سایت

? درخواســت هایی کــه بــه جایــی 
نمی رسد! مدت دوساله مردم شهرستان 
گرگان؛ استان گلستان به ویژه ساکنان 
خیابان شهدا، لاله ششم، )محله میخچه 
گران(، از ساعت ۷ شــب تا ۷ صبح، به 
علت قطع آب شُــرب، مشکلات فراوانی 
تحمل می کنند و ســفر استانی رئیس 
جمهوری به شهرستان گرگان و بازدید 
و دســتوراتی که در زمینــه آب صادر 
کردند، هیچ تاثیری نداشــت! بدتر این 
کــه به علــت ضعف هــای مدیریتی در 
شــرکت آب و فاضلاب استان گلستان، 
تا به حال مسئولان روابط عمومی آبفای 
شهرســتان گرگان پاســخی به روزنامه 
ارسال نکرده اند. /نیوشا مهدوی، از محله 

میخچه گران گرگان
? روز گذشــته کانون عالــی کارگران 
بازنشســته و مســتمری بگیران تامین 
اجتماعی کشــور با ارســال پیامکی با 
این عنــوان: »هدف تقویــت توان مالی 
بازنشستگان گرامی، فرآیند ایجاد شرکت 
تعاونی بازنشســتگان و ســرمایه گذاری 
در ســهام شــرکتهای ارزشــمند را در 
دست اقدام دارد. فرآیند مزبور از طریق 
شرکت در مزایده سهام با اعطای حداکثر 
۱۵میلیون تومان تسهیلات بانکی در دو 
نوبت و خرید قسطی به ترتیب ۲ و ۵ساله 
با نرخ مصوب شورا پول و اعتبار به اعضاء 
و یک میلیون تومــان آورده نقدی قابل 
کسر از مستمری اسفند ماه محقق خواهد 
شد.« این ماه مبلغ یک میلیون تومان از 
حساب بازنشستگان بدون رضایت آنان، 
کســر شــد. در حالی که فیش حقوقی 
چیزی بابت کسورات ننوشتند. دست تو 
جیب بازنشستگان وجاهت قانونی ندارد 
و اعتراض بازنشستگان را به همراه دارد. /

احسان اکبری - بازنشسته
? سایت های غیررسمی و فریب مردم؛ 
برخی ها بــا راه اندازی ســایت های غیر 
رسمی با عناوین گوناگون در تلگرام که 
توســط ادمین مدیریت می شود، مردم 
را برای ســرمایه گذاری دعوت می کنند 
و تصاویــر کارت ملــی و تمام صفحات 
شناســنامه و وجه قابل توجه دریافت و 
بعد از دو یا سه روز پس از این که مبالغ 
هنگفتی به حساب مدیران سایت ها واریز 
شد، آن را حذف و سایت جدیدی برای 
فریب مردم راه اندازی می کنند. لازم است 
ضمن اطلاع رســانی بیشــتر درباره این 
موضوع، پلیس فتا و ســایبری برای رفع 
معضل ایجاد شده تمهیداتی بیندیشند. 

/علی - ف، از تهران
? برای دریافت کالای کمک معیشتی 
ماه مبــارک رمضان به ســوپر مارکت 
خیابان خاوران، خیابان... مراجعه کردم، 
برای خانواده سه نفره ۴۰۵ هزار تومان و 
۱۵هزار تومان هم بابت کارمزد، دریافت 

شد! /فرخی پور از تهران
? درگیری عوامل سد معبر شهرداری 
گرگان در مطبوعــات و فضای مجازی 
بازتاب هایی به همراه داشت. سد معبر در 
پیاده روها و حاشــیه خیابان ها، ممنوع 
اســت. اما برخی ســاکنان شهرســتان 
گــرگان می گویند: »برخی عوامل ســد 
معبر شــهرداری گرگان بــه جای تذکر 
لســانی، با تندخویی و درگیری فیزیکی 
با دستفروشان، موجب بدبینی مردم به 
عوامل شــهرداری این شهر می شوند.« 
لازم است شــهردار گرگان برای کاسبی 
و امرار معاش دستفروشان مکانی فراهم 
و نســبت به دلجویــی و عذرخواهی از 

درگیری با دستفروشان اقدام فرماید.
? بعدازظهر دوشــنبه مورخ ۲۱ اسفند 
برای لحظاتی بارش باران مردم را غافلگیر 
کرد و در برخی معابــر از جمله خیابان 
هفده شــهریور، مقابل خیابان شیرازی؛ 
آبشــار، آب نهــر در پیــاده رو جاری و 
در رفت و آمد رهگــذران اختلال ایجاد 
شــد. گرچه عوامل شــهرداری ناحیه ۵ 
شــهرداری منطقه۱۲ به محل مراجعه 
و نسبت به پاکســازی آن اقدام کردند، 
اما این مســئله موجب ترافیک خیابان 
 هفده شــهریور و اتلاف وقت مردم شد. 

/شاهین فرج زاده
? فرا رســیدن ســال نو مبارک؛ یک 
سال پیام ها و مطالب مان را برای روزنامه 
مردمی آفتاب یزد فرســتادیم، با لطف 
مدیرمسئول گرامی و مردمی آن روزنامه 
بــدون اتلاف وقــت چاپ شــد. ضمن 
قدردانــی از زحمات تمامی تلاشــگران 
روزنامه، فرا رسیدن سال نو را به تمامی 
هموطنان و مخاطبان و همراهان روزنامه 
آفتاب یزد تبریک می گویم و ســلامتی 
و شــادکامی همــگان را از ایــزد منان 

خواستارم. /اکبر از تهران
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< اگر قانون مبنای تصمیم گیری نباشد، جامعه دچار چالش می شود
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: اگر قانون در جامعه مبنای تصمیم گیری نباشد، 
جامعه دچار چالش، کندروی، تندروی و انحراف می شود و فرصت ها از دست می رود. 
محمدباقــر قالیباف اظهار کرد: همانطور که مقام معظم رهبری فرمودند هر جامعه ای 
نیازمند ثبات است و ثبات هم در بستر قانون اتفاق می افتد. قانون گرایی و قانون مداری 

مهم ترین هنجارسازی است که باید در هر جامعه ای رخ دهد.
وی اضافه کرد: امروز رســیدن به رشــد و پیشــرفت بر بســتر عدالت، نظم و امنیت 

امکان پذیر نیست مگر این که بر مدار و بستر قانون حرکت کنیم.
وی بیان کرد: ما این توفیق را داریم که در زمانی زندگی کنیم که به برکت خون شهدا 
و حضرت امام دارای قانونی برخاســته از احکام الهی اســت و مبتنی بر مشی قرآن و 

اهل بیت زندگی می کنیم. این نعمت بسیار عظیمی برای ما محسوب می شود.
رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به تاکیدات امام و مقام معظم رهبری مبنی بر 
وجود تحول اظهار کرد: مکتب امام بر سه پایه معنویت، عقلانیت و عدالت است. اگر در 
کشور ثبات و تحولی رخ دهد باید برپایه این مکتب باشد. تحول نیازمند توازن هم است 
وقتی تحول رخ می دهد که بر سه پایه اساسی مکتب امام توازن را رعایت کنیم یعنی بر 

معنویت، عقلانیت و عدالت توازن داشته باشیم و با مشکلات روبه رو شویم.
قالیباف با بیان این که قانون مبنایی برای توازن و تحول است، تصریح کرد: ما در مجلس 
یازدهم به سهم خودمان تلاش کردیم در این بستر حرکت کنیم. اگر امروز چالش هایی 
در بخش های مختلف همچون حوزه حکمرانی، آب، بازار پولی و مالی و مسائل اقتصادی 
داریم، همه اینها به دلیل این است که باید در بستر تحول مکتب امام باشیم البته که 

همه مسائل حکمرانی هم قانون نیست ولی پایه و اساس آن قانون است.
وی تصریح کرد: ما در مجلس شــورای اسلامی به عنوان کسانی که قانون می نویسیم 
باید سعی کنیم که خدایی نکرده خودمان قانون شکن نشویم. این وقتی رخ می دهد که 
قانون از جامعیت لازم برخوردار نباشد و با شرایط جامعه منطبق نبوده و قابلیت اجرایی 
نداشته باشد. از همین جهت است که رهبری سیاست های کلان قانون گذاری را اعلام 

کردند و همه باید به این سیاست ها در اجرای قانون توجه کنیم.
رئیس مجلس شــورای اســلامی اضافه کرد: ما در قانون گذاری به نوعی اعلام ولایت 
می کنیم چون قانون مطابق با شــرح و قانون اساسی نوشته می شود و مردم مکلف به 
اجرای آن قانون هستند، پس ما در مجلس شورای اسلامی به عنوان قانون گذار کاری 
می کنیم که به نوعی اعلام ولایت اســت و مردم مکلف به اجرای قانون هستند یعنی 

هر کسی که در سایه نظام جمهوری اسلامی ایران زندگی می کند ولو این که مسلمان 
باشد یا نباشد.

قالیباف ادامه داد: اگر قانون در جامعه مبنای تصمیم گیری و حرکت های شــخصی و 
جمعی در عرصه های مختلف نباشد، جامعه دچار چالش و قلدری، کندروی و تندروی 
و انحراف شده و پیشرفت و ثبات از جامعه گرفته و فرصت ها از دست می رود. وی اظهار 
کرد: ما باید وقتی قانون را می نویسیم اجازه دهیم که آن بخش در تدوین قانون نقش 
داشته باشد. همچنین ادبیات قانون نویسی نباید ضعف هایی داشته باشد این ضعف ها را 

ما شاهد هستیم که باید در مجلس دوازدهم به آن توجه کنیم.
رئیس مجلس شــورای اسلامی با اشاره به لزوم توجه به تنقیح قوانین گفت: ما بیش 
از ۱۲۰ هــزار قانون و ۱۰۰ هزار آیین نامه و مقررات داریم که مردم و گروه های کار در 
مراجعه به قوانین دچار چالش می شوند. متاسفانه خودمان هم به عنوان قانون گذار آگاه 
نیستیم که در گذشته چه قوانینی تصویب شده که موضوعی را در تضاد آن دنبال نکرده 

و دوباره کاری نکنیم این از اشکالات جدی است.
قالیباف با اشــاره به مطالبه رهبری برای تنقیــح قوانین تصریح کرد: ما تلاش کردیم 
که این دغدغه را با کمک دانشجویان حوزه حقوق، اساتید، مرکز پژوهش ها و معاونت 
قوانین مجلس شورای اسلامی پیش ببریم و از هوش مصنوعی هم استفاده کردیم. به 
مردم قول می دهیم که بعد از عید فطر گام هایی برای تنقیح قوانین برداشته و اجرایی 
کنیم. ما سه گام را پیش بینی کردیم که قوانین را در ۵۲ قانون مادر تنظیم کنیم. دو فاز 
آن از همین الان قابل استفاده است تا نمایندگان به قوانین از ۱۱۷ سال قبل دسترسی 

داشته باشند فاز سوم احتیاج به زمان دارد که آن را پیگیری خواهیم کرد. /ایسنا

< اجازه واگذاری پرسپولیس به صندوق های بازنشستگی را نمی دهیم
یک نماینده مجلس گفت: همان طور که در مجلس با صراحت ایستادیم و اجازه ندادیم 
صندوق های بازنشستگی ادغام شوند حتما با واگذاری پرسپولیس و استقلال هم مخالف 
هستیم. مجتبی یوسفی درباره نگرانی جامعه درخصوص واگذاری تیم پرسپولیس به 
صندوق های بازنشستگی گفت: این مسئله یکی از دغدغه های بحق مردم، بازنشستگان 
و کارگرانی اســت که باید به معیشــت آنان بیش از پیش توجه شود آن هم وقتی ما 
افزایش حقوق برای کارگر و کارمند و بازنشسته را بر اساس قوانین بالادستی به اندازه 
تورم در نظر نمی گیریم؛ قدرت خرید مردم کاهش پیدا کرده است و این ها لزوما نباید 
با نقدینگی جبران شود می شــود با کالاها و یا روش غیر نقدی مانند پوشش درمانی 
رایگان و بیمه های تکمیلی و کاهش هزینه ها برای بازنشستگان، کارمندان و کارگران 
جبران شود و این ها جزو دغدغه های مجلس بوده که ان شاءالله باید با همراهی دولت با 

تامین منابع آن ها را پیش ببریم.
این نماینده مجلس شورای اسلامی ادامه داد: اما وقتی می آییم خبر واگذاری ۲ باشگاه 
را مطرح می کنیم، حال برخی می گویند شایعه است و کذب است، ما از دولت محترم 
می خواهیم بیاید این را تکذیب کند و این نگرانی که برای بازنشستگان و کارگران که 

مالکین و صاحبان اصلی این صندوق ها هستند ایجاد شده است، حال فرقی هم ندارد 
چه صندوق نفت، چه صندوق تامین اجتماعی، چه بیمه روستایی و عشایری و کشوری 

و لشکری باشد از میان بردارند چرا که اموال آن ها است.
وی با اشــاره به این که همان طور که در مجلس با صراحت ایستادیم و اجازه ندادیم 
این صندوق ها ادغام شوند حتما با این واگذاری مخالف هستیم، خاطرنشان کرد: این 
صندوق ها اموال بین نســلی کارگران، کارمند و بازنشستگان است و کسی حق ندارد 
دست درازی کند. ما اجازه ادغام این صندوق ها چه نفت، چه فولاد و چه تامین اجتماعی 
را نداده ایم و نمی دهیم. الان هم اگر پولی باشد که باشگاه ورزشی بخریم، بهتر است به 
معیشت کارگران و بازنشستگان توجه کنیم که همان صندوق ها است؛ این ها گله مندی 

بحق بازنشستگان را به وجود می آورد.
نماینده اهواز و باوی با بیان این که وضعیت بازنشستگان کشوری و لشکری و بسیاری 
از نیروهای نظامی که امنیت کشور را بر عهده دارند هم همینطور است، گفت: نیروی 
محترم انتظامی که امنیت کشور را بر عهده دارد در یکسال گذشته نزدیک به ۶۰ شهید 
تقدیم کشور کرده است اما یک حقوق ناچیز دارند، وقتی هم بازنشسته می شوند اتفاقا 

مشکلات شان بیشتر می شود قطعا این ها و مردم حق دارند گله مند باشند.
وی تاکید کرد: اگر این واگذاری خلاف واقع اســت به صراحت اعلام کنند، اگر نیست 
تجدیدنظر کنند و از رئیس جمهور درخواســت داریــم ورود کند، در غیر این صورت 
ما مخالفــت خودمان را اعلام و پیگیری می کنیم تــا اجحافی در حق مالکین اصلی 

صندوق ها که کارگران، کارمندان و بازنشستگان هستند، صورت نگیرد.
یوسفی در پاسخ به این که آیا مجلس از منظر قانونی می تواند به این واگذاری ورود کند، 
عنوان کرد: بله، از ابزارهای نظارتی خودمان استفاده می کنیم. اگر می خواهیم استقلال 
و پرسپولیس را که یک سرمایه بین نسلی هستند حفظ کنیم باید آن ها را به هواداران 
خودشــان بدهیم و بگوییم هواداران بیایند که آن را هم قطعا از دولت اداره می کنند 

مخصوصا با ضعفی که در وزارت ورزش و جوانان وجود دارد.
وی ادامــه داد: مــا باید در حــوزه ورزش و جوانان نقش مان را چــه در حوزه تربیت 
ورزشــکاران و چه در حوزه ورزش همگانی و حرفه ای پررنگ تر کنیم و توجه به نقش 
بی بدیل جوانان داشته باشیم چرا که غالب جمعیت کشور ما جوانان هستند، این هزینه 
نیست بلکه ســرمایه گذاری است. بدانیم کســانی وزارت ورزش و جوانان را به نوعی 

تشکیل دادند، بنای شان بر این بود حوزه ورزش و جوانان متولی پیدا کند.
این نماینده مجلس شــورای اسلامی افزود: ما یک ورزش همگانی داریم و یک ورزش 
حرفه ای که هر دو مکمل همدیگر هستند و در نهایت در ابعاد مختلف مخصوصا در قشر 
جوان و پیشکسوتان ورزشی این ها به عنوان یکی از مولفه های تاثیرگذار در سرمایه های 
اجتماعی محســوب می شود و بسیار مهم هســتند. توجه داشته باشید هنگامی که 
مدیریت فدراسیون های ورزشی ما قوی باشد، دیپلماسی ورزشی و فرهنگ غنی ایرانی-

اسلامی را به رخ دنیا می کشیم و حرف هایی برای دنیا می توانیم داشته باشیم. ما شاهد 
هستیم سوءمدیریت در وزارت ورزش با ناکارآمدی بیش از پیش شده است.

مجلس نامه؛ آنچه وکلای مردم گفتند

در این ستون، بدون هیچ حک و اصلاحی، نظر و دیدگاه نمایندگان مجلس 
پیرامون موضوعات روز را بازتاب می دهیم.

< سید نظام الدین موسوی، سخنگوی هیئت رئیسه مجلس 
یازدهم و دبیر شــورای مرکزی ائتــاف مردمی نیروهای 
انقاب اســامی )امناء( در گفتگو با »ایسنا«، در یک موضوع 
می گوید: »مــردم در این انتخابات گفتمان شــان را تغییر 
ندادند اما خواســتار تحول در درون جریان اصولگرا بودند« 
و در جایی دیگر گفته اســت: »در جریان اصولگرا هم اتفاق 
بزرگی افتاد. شــانا چتر فراگیر جریان انقابی و اصولگرا بود 
که ســعی در نمایندگی جریان های اصولگرا داشت. لیست 
شــانا جامع همه جریان های سیاســی بود. در این دوره اما 
شورای ائتاف و شــانا طیف هایی را وارد لیست نکردند و 
مرزبندی های جدیدی را برای خودشان تعریف کردند. این 
مســئله موجب مرزبندی های جدید و تشکیل ائتاف های 
جدید شــد که ائتاف امنا هم جزئی از آن بود.« به تعبیری 
خیلی ساده می توان از گفته های »سیدنظام الدین موسوی« 
این گونه برداشــت کرد که: »مردم »تحول« می خواستند 
اصولگرایان در پاســخ به این تحول خواهی، »تکثّر« گرایی را 

برگزیدند! «

< در پاسخ به این گفته: »این انتخابات نشان داد گروه ها و 
جریان های سیاسی از جمله اصاح طلبان که بخشی از آن ها 
در این انتخابــات حضور یافتند نتوانســتند آرای مردم را 
جلب کنند« باید منصفانه گفت؛ همه ی جریان های سیاسی 
)کل اصولگرایان و کل اصاح طلبان( قــادر نبودند و موفق 
نیز نشدند با ایجاد شور و نشاط اجتماعی، مشارکتی را رقم 
بزنند که دچار این اندازه اگر و اما نشویم مضافاً این که، حتی 
اگر انتخاباتی برگزار می شد که صرفاً مردم حق داشتند به 
چهر هایی از همین طیف فعلی )اصولگرایان با تمام مشتقاتی 
که ایجاد شده( رأی بدهند نتیجه ای جز همینی که ۱۱ اسفند 

رخ داد شاهد نمی بودیم!

توضیح بانک مرکزی در مورد گزارش »برای سفر خارجی پولدارها ارز داریم ولی برای واردات دارو خیر«
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آفتاب یزد - رضا بردستانی: علی بیگدلی، استاد تاریخ و روابط بین الملل 
دانشگاه در یکی از مصاحبه های اخیر خود با آفتاب یزد می گوید: »جهان باید 
یکی از این دو را انتخاب کند؛ حرکت بر اساس یک عقلانیت مستقل سیاسی 
یــا عبور از دالان یک جنگ اتمی که به نظر می رســد با توجه به بی نظمی ها 
و بی ثباتی ها در سیاســت و نظام بین الملل، بروز یک جنگ اتمی چندان غیر 
محتمل نیست و می توان گفت آنچه »جیم سیوتو« گفته، با واقعیت فاصله ی 
چندانی نــدارد. « در کنار این گفته ی بیگدلی، تحلیلگــری که آمریکا را به 
خوبی می شناسد، مصاحبه ی اخیر پوتین با شبکه تلویزیونی »ریانووستی« نیز 
حکایت از آن دارد که روس ها از افتادن به دریای متلاطم یک رویارویی هسته 
ای، چندان ابِایی ندارند زیرا همه ی آن هایی که روسیه و پوتین را می شناسند 
به این مســئله اذعان دارند که: »روس ها احســاس خطر کنند قائل به هیچ 
قاعده ای نخواهند بود حتی استفاده از سلاح نامتعارف« و همه می دانند منظور 

از سلاح نامتعارف، سلاح هسته ای است!

< هشدار پوتین به غرب: روسیه آماده جنگ هسته ای است
ولادیمیر پوتین، رئیس جمهوری روسیه به غرب هشدار داد که کشورش از نظر 
فنی برای جنگ هسته ای آماده اســت و اگر آمریکا به اوکراین نیرو بفرستد، 

تشدید جنگ تلقی می شود.
یورونیوز فارسی می نویسد: آقای پوتین روز چهارشنبه ۱۳ مارس )۲۳ اسفند(، 
یعنی تنها دو روز پیش از انتخابات ریاســت جمهوری روسیه که به احتمال 
زیاد در آن پیروز شده و شش سال دیگر در قدرت خواهد بود، گفت که برای 
ســناریوی جنگ هســته ای »عجله« ندارد و نیازی به استفاده از سلاح اتمی 
در اوکراین نمی بیند. پوتین ۷۱ســاله در پاسخ به این پرسش خبرنگار شبکه 
تلویزیونی ریانووســتی که آیا روســیه واقعاً برای جنگ هسته ای آماده است، 

گفت: »از نقطه نظر نظامی و فنی، ما البته آماده هستیم.«
او همچنین گفت ایالات متحده درک می کند که اگر نیروهای آمریکایی را در 
خاک روسیه یا در اوکراین مستقر کند، مسکو این اقدام را مداخله تلقی خواهد 
کرد. رئیس جمهوری روسیه گفت: »)در ایالات متحده( به حد کافی کارشناس 
در زمینه روابط روســیه و آمریکا و نیز در زمینه مهار استراتژیک وجود دارد. 
بنابراین، من فکر نمی کنم که )برای رویارویی هسته ای( عجله ای وجود داشته 

باشد، اما با این حال ما آمادگی آن را داریم.«
از زمان بحران موشکی کوبا در سال ۱۹۶۲ تاکنون، جنگ اوکراین عمیق ترین 
بحــران را در روابط روســیه با غرب ایجاد کرده و پوتین چندین بار هشــدار 
داده اســت که غرب در صورت اعزام نیرو برای جنگ در اوکراین، خطر وقوع 
جنگ هســته ای را بالا می برد. آقای پوتین در فوریه ۲۰۲۲ ده ها هزار نیرو را 
به اوکراین اعزام کرده و پس از هشــت ســال درگیری در شرق اوکراین بین 
نیروهای اوکراینی از یک طرف و اوکراینی های طرفدار روسیه و نیروهای نیابتی 

روسیه از سوی دیگر، جنگی تمام عیار را به راه انداخت.
رهبــران غربی وعده داده اند روســیه را در اوکراین شکســت می دهند، اما با 
گذشت بیشتر از دو سال جنگ، اکنون نیروهای روس کمی کمتر از یک پنجم 
از خاک اوکراین را در کنترل دارند. در سال انتخابات ایالات متحده، غرب در 
حال مبارزه با چگونگی حمایت از کی اف در برابر روســیه است. این در حالی 
اســت که روسیه ارتش خود را با صدها هزار نفر نیروی تازه نفس تقویت کرده 

و بسیار ســریع تر از غرب در حال تجهیز 
مجدد ارتش است.

جنــگ  برابــر  در  می گویــد  کی یــف 
کشورگشایانه روسیه که به سبک آمرانه و 
بــرای محو هویت ملی اوکراین طرح ریزی 
شده، از خود دفاع می کند. روسیه می گوید 
مناطق تحــت کنترلش در اوکراین اکنون 

جزئی از خاک روسیه هستند.
آقای پوتین که در روسیه بالاترین مرجع 
تصمیم گیری درباره سلاح هسته ای است، 
بار دیگر تأکید کرد که کاربرد این سلاح در 
دکترین هسته ای کرملین مطرح است و در 
متن سیاست های آن، شرایطی که روسیه 
ممکن است از ســلاح اتمی خود استفاده 

کند، مشخص شده است.
آقای پوتیــن در این زمینــه گفت: »این 
ســلاح ها برای پیاده کردن آن سیاست ها 
وجود دارد. ما اصــول خودمان را داریم.« 
روسیه و ایالات متحده آمریکا بیش از ۹۰ 

درصد از سلاح های هســته ای جهان را در اختیار دارند و بنابراین با اختلاف، 
بزرگ ترین قدرت های هسته ای جهان هستند.

پوتین در عین حال گفت که روسیه آماده گفتگوهای جدی در مورد اوکراین 
است و افزود: »روسیه آماده مذاکره در مورد اوکراین است، اما این مذاکرات باید 
بر اساس واقعیت باشد، نه بر اساس هوس پس از مصرف داروهای روانگردان.«

خبرگزاری رویترز ماه گذشــته گزارش داد که پیشنهاد پوتین برای آتش بس 
و توقف جنگ در اوکراین توسط ایالات متحده پس از تماس میان واسطه ها، 

رد شد.

< مردم آمریکا؛ »حق انتخاب« یا »حق شرکت در انتخابات«؟!
بر اساس این نوشته ی وال استریت ژورنال که: »آمریکا هرگز مجبور نبوده است 
بین دو نامزد اینقدر پیر یکی را انتخاب کند، و هرگز در دوران مدرن، انتخاب 
بین دو نامزدِ تا این اندازه منفور دیده نشده است.« می توان گفت؛ آمریکایی ها 
»حق انتخاب« ندارند فقط می توانند در انتخابات شــرکت کنند یا به تعبیری 
صریح تر، آمریکایی ها، حق انتخاب ندارند بلکه حق شرکت در انتخابات دارند!

با مشــخص شدن نامزدی نهایی ترامپ از سوی جمهوری خواهان و بایدن به 
نمایندگی از دموکرات، بسیاری از حرف و حدیث های قبلی که چهره هایی را 
بــه عنوان جایگزین برای ترامپ و بایدن معرفی می کردند به پایان رســید و 
انتخابــات ۲۰۲۴ بازهم با همان ترکیب قبلی )بایدن - ترامپ( برگزار خواهد 
شــد با این تفاوت که؛ ترامپ برای ســومین بار، طی سه دوره ی اخیر با یک 
دموکرات باید دســت و پنجه نرم کند، ۲۰۱۶ هیلاری کلینتون را شکســت 
داد، ۲۰۲۰ از جو بایدن شکســت خورد و ۲۰۲۴ تلاش می کند ضمن جبران 
شکست قبلی، دوران هشت ساله ریاست جمهوری خود را البته با یک وقفه ی 

۴ساله به پایان برساند.
جدال جــو بایدن و دونالد ترامپ در کنار رقابــت یک جمهوری خواه با یک 
دموکرات، جدال راســت های افراطی با چپ های میانه نیز محسوب می شود 
ضمن آن که، این رقابت تا حدود زیادی تکلیف اروپا با آمریکا را نیز روشــن 
خواهد کرد آن هم در حالی که راســت های افراطی، کشور به کشور در حال 

تسخیر اروپا، آمریکای لاتین و کشورهایی در خاور دور هستند.
جــدال دیپلماتیک پوتین با غربی ها که تا اینجا، کار به تهدید هســته ای نیز 
کشیده، قطعاً آثار عجیبی بر انتخابات در آمریکا خواهد گذاشت و این در حالی 
است که، جدال روسیه با غرب، اروپا، ناتو و متحدان ایالات متحده آمریکا، هیچ 
تاثیری بر انتخابات در روسیه و انتخاب مجدد ولادیمیر پوتین نخواهد گذاشت 
اما نتیجه ی دو انتخابات در روسیه و آمریکا، به نوعی تکلیف اوکراین و زلنسکی 

را حتماً روشن خواهد کرد و چه بسا سرنوشت بنیامین نتانیاهو را!

< بازیِ برگشت؛ رقابت بایدن و ترامپ برای انتخابات ریاست جمهوری ۲۰۲۴ آمریکا قطعی شد
بــا تعیین تکلیف نامزدهای نهایــی در انتخابات درون حزبــی دموکرات ها و 
جمهوری خواهان برای شرکت در انتخابات آتی ریاست جمهوری آمریکا رقابت 
میان جو بایدن و دونالد ترامپ قطعی شــد. در پایــان انتخابات درون حزبی 
روز سه شــنبه ۱۲ مارس )۲۲ اســفند(، جو بایدن، رئیس جمهوری کنونی و 
نامزد حزب دموکرات و دونالد ترامپ، رئیس جمهوری پیشــین و نامزد حزب 
جمهوری خواه، هر کدام به حد نصاب کمینه آرا مورد نیاز دســت یافتند و به 
این ترتیب دو رقیب باید خود را برای بازی برگشــت، یعنی انتخابات ریاست 

جمهوری آینده که در ماه نوامبر برگزار می شود آماده کنند.

< بایدن علیه »افراط گرایان«
بایدن تا روز گذشته برای به دست آوردن نامزدی حزب متبوعش نیاز به هزار و 
۹۶۸ رای داشت. به گفته مؤسسه تحقیقاتی ادیسون، با آغاز شمارش آرا برای 

انتخابات مقدماتــی دموکرات ها در ایالت 
جورجیا در عصر سه شنبه، آرا بایدن از این 
تعداد فراتر رفت، گرچه هنوز نتایج انتخابات 
مقدماتــی در ایالت های می سی ســی پی، 
واشــنگتن و جزایر ماریانای شمالی معلوم 

نشده است.
پس از اعلام این نتایج بایدن ۸۱ساله گفت: 
»ما اکنون در برابر یــک انتخاب در مورد 
آینده کشــور قرار داریم. آیا مقاومت کرده 
و از دموکراســی خودمان دفاع می کنیم یا 
اجازه می دهیم دیگران آن را نابود کنند؟ آیا 
حق تصمیم گیری و حفظ آزادی های خود 
را دوباره برقرار می کنیم یا به افراط گرایان 

اجازه می دهیم تا آن را مصادره کنند؟«

< ترامــپ: بایدن بدتریــن رئیس جمهوری تاریخ 
آمریکاست

دونالــد ترامپ نیــز برای قطعی شــدن 
نامزدی اش از طــرف جمهوری خواهان به 
هزار و ۲۱۵ رأی نیاز داشــت که در نتیجه انتخابات مقدماتی روز ســه شنبه 
 در چهــار ایالــت از جمله جورجیا به آن دســت یافت. ترامــپ پیش از این 
به تلاش برای تغییر نتایج انتخابات ریاســت جمهوری در این ایالت در نوامبر 
۲۰۲۰ متهم شده بود. ترامپ ۷۷ساله در ویدئویی که در شبکه های اجتماعی 
همرســان کرد، گفت: »برای جشن گرفتن وقت نداریم، در عوض باید تمرکز 
خود را بر شکست بایدن بگذاریم«، زیرا او »بدترین رئیس جمهور تاریخ ایالات 
متحده« اســت. وی افزود: »ما شــخم می زنیم عزیزم، شخم. مرزهای خود را 
می بندیم. کارهایی را انجام می دهیم که هیچ کس تا به حال ندیده اســت. ما 

می خواهیم اقتصاد کشورمان را به بهترین اقتصاد جهان تبدیل کنیم.«
از حدود ۷۰ ســال پیش تاکنون در آمریکا این نخستین بار است که دو نامزد 
برای دومین بار در انتخابات ریاســت جمهوری رقیب هم می شوند. آخرین بار 

ایــن رویداد در انتخابات ۱۹۵۶ پیش آمد، زمانی که آیزنهاور برای دومین بار 
با فرماندار پیشــین ایلینوی، آدلای استیونســون دموکرات رقابت کرد و او را 
شکست داد. امســال رأی دهندگان نسبت به سال ۲۰۲۰ اشتیاق چندانی به 
شــرکت در انتخابات درون حزبی از خود نشان ندادند. نظرسنجی های رویترز/

ایپســوس نشــان می دهد که بایدن و ترامپ هیچ کدام مورد پسند اکثریت 
رأی دهندگان نیستند.

< شاید عقلانیت حکم به استفاده از بمب اتمی بدهد!
اگرچه علی بیگدلی در مصاحبه با آفتاب یزد گفته بود: »جهان باید یکی از این 
دو را انتخاب کند؛ حرکت بر اســاس یک عقلانیت مستقل سیاسی یا عبور از 
دالان یک جنگ اتمی که به نظر می رسد با توجه به بی نظمی ها و بی ثباتی ها 
در سیاست و نظام بین الملل، بروز یک جنگ اتمی چندان غیر محتمل نیست 
و می توان گفت آنچه »جیم سیوتو« گفته، با واقعیت فاصله ی چندانی ندارد« 
اما همه ی عقلانیت، همیشه قرار نیست رأی به پرهیز از یک رویارویی هسته ای 

بدهد، چه بسا و شاید، عقلانیت حکم به استفاده از بمب اتمی بدهد!
این که جنگ اتمی قطعاً آثار زیانباری به دنبال خواهد داشت اما وضعیت فعلی 
نظام بین الملل، شرایطی به مراتب بدتر از دورانی به وجود آورده که دو قدرت 

اتمی دنیا )آمریکا - روسیه(، ماشه ی ممنوعه را فشار بدهند.
بی ثباتی، نا به ســامانی، به هم ریختگی و نامعلــوم بودن وضعیت در نظام و 
سیاســت بین الملل شرایطی ناامن بر جهان حکمفرما کرده که از ده ها جنگ 
اتمی، مخرب تر اســت و هزینه های بسیاری بر اکثر کشورهای جهان )چه در 

کوران معرکه باشند چه در کناره نظاره گر( تحمیل می کند.
 اقتصــاد و امنیــت ســرمایه گذاری در ســایه ی بی ثباتــی، نا به ســامانی،

 به هم ریختگی و نامعلوم بودن وضعیت در نظام و سیاست بین الملل به شدت 
در حال آسیب دیدن است و می توان ادعا کرد این وضعیت حتی از دوران کرونا، 

بیشتر به بنیان های اقتصادی و مالی کشورهای جهان ضربه وارد آورده است.
حتماً می دانیم جنگ اتمی چه بلایی ســهمگینی است و هرگز خواهان به راه 
افتادن یک رویارویی هســته ای نیستیم اما این بلاتکلیفی و وضعیت بینابینی 
)اســتفاده و عدم استفاده از سلاح هسته ای( نیز قابل تحمل برای همیشه و 

همواره نیست!
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گروگانگیری تاکسی های اینترنتی!
ادامه از صفحه اول:

... از مردم می خواهم اگر با این مسائل مواجه شدند با سامانه ۱۳۵ تماس بگیرند 
و اعلام شکایت کنند. دو شعبه برای بررسی تخلفات این دو شرکت در تهران 
ایجاد خواهد شد و هر شکایتی در این سازمان در رابطه با این دو شرکت اعلام 

شد، حکم مقتضی صادر خواهد شد. 
رئیس سازمان تعزیرات حکومتی در ادامه گفت: از سازمان حمایت درخواست 
دارم به این موضوع ورود کرده و در این رابطه تشــکیل پرونده دهند تا رفتار 

منطبق با قانون از ســوی این دو شرکت را شاهد باشیم. از سویی، اگر وجود 
مشکلاتی سبب می شود این دو شرکت به این امر بپردازند، به آن نیز رسیدگی 
خواهیم کرد. سازمان حمایت متولی اصلی حمایت از حقوق مصرف کنندگان و 

نظارت بر اجرای صحیح قیمت گذاری است.
هشداری که باید دید پاســخ این شرکت ها به آن چه خواهد بود؛ آیا سکوت 
خواهند کرد یا می کوشند شیوه تعامل را در پیش گرفته و با ارائه گزارش های 
مستند، شائبه های به وجود آمده را رفع نمایند؛ واکنشی که اگر با ورود سازمان 
تعزیرات به این مســئله نشان داده بودند، چه بسا این مسئله بدون هیچ گونه 

بحثی به فرجام می رسید. 

هیلاری کلینتون: هر روز، بیش از پیش مشخص می شود که رای به ترامپ، رای به تیم پوتین است
پوتین: از نظر فنی برای جنگ هسته ای آماده ایم، اگر آمریکا به اوکراین نیرو بفرستد، تشدید جنگ تلقی می شود

مردم آمریکا؛
حق انتخاب یا حق شرکت در انتخابات؟!

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

آگهی تجدید فراخوان مناقصه عمومی )یک مرحله ای(
سازمان آموزش و پرورش استثنایی کشور در نظر دارد به صورت مناقصه یک مرحله ای امور خدمات پشتیبانی و حمل و نقل خود را از طریق 

سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید.
کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اسناد فراخوان تا بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( 

به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت برخط( 

برای کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.
تاریخ انتشار فراخوان: مورخ ۱۴۰۲/۱۲/۲۲ می باشد

مهلت دریافت اسناد فراخوان: از روز ۱۴۰۲/۱۲/۲۲ لغایت ساعت ۱۰ صبح ۱۴۰۲/۱۲/۲۶ می باشد.
مهلت ارسال پیشنهادات: از ۱۰ صبح روز ۱۴۰۲/۱۲/۲۶ لغایت ۱۰ صبح ۱۴۰۳/۰۱/۰۸

جلسه بازگشایی پاکت ها ساعت ۱۲ ظهر روز ۱۴۰۳/۰۱/۰۸ در محل دفتر معاون برنامه ریزی و توسعه منابع واقع در طبقه دوم ساختمان 
اداری سازمان می باشد.

زمان اعلام به برنده: روز ۱۴۰۳/۰۱/۱۱
آئین نامه تضمین معاملات دولتی )میزان تضمین شرکت در مناقصه مبلغ ۳/۵۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال(

متقاضیان می توانند در صورت نیاز به کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن های ۶۶۹۷۱۳۲۴ و یا ۶۶۹۷۱۳۰۱ داخلی ۱۰۶۴یا ۱۰۲۰ تماس 
حاصل نمایند.

تاریخ انتشار نوبت اول 1402/12/22  تاریخ انتشار نوبت دوم 1402/12/24
سازمان آموزش و پرورش استثنایی کشور

بر اساس این نوشــته ی وال استریت ژورنال 
که: »آمریکا هرگز مجبور نبوده است بین دو 
نامزد اینقدر پیر یکی را انتخاب کند، و هرگز 
در دوران مدرن، انتخاب بین دو نامزدِ تا این 
اندازه منفور دیده نشــده است.« می توان 
گفت؛ آمریکایی ها »حق انتخاب« ندارند فقط 

می توانند در انتخابات شرکت کنند!

پوتین در مصاحبه با ریانووستی، با گفتن این جمله که: 
»از نظر فنی برای جنگ هســته ای آماده ایم«، تلویحاً 
گفته های جیم ســیوتو، تحلیلگر ارشد امنیت ملی که 
مدعی شده بود: »ایالات متحده در اواخر سال ۲۰۲۲ 
میلادی خود را برای حمله هسته ای روسیه به اوکراین 
آماده کرده بود« را تأیید کرد اما این گفته ی پوتین 
را اگــر در کنار آخرین اظهار نظــر هیلاری کلینتون 
قرار دهیم که هشــدار داده: »هر روز، بیش از پیش 
مشخص می شود که رای به ترامپ، رای به تیم پوتین 
اســت« بیشــتر از آن که به نفع بایدن موضع گیری 
کرده باشد طرفداران ترامپ را تهییج کرده تا با شور 
و اشتیاق بیشــتری به او رای بدهند زیرا هیچکدام از 
شهروندان اروپایی و آمریکایی خواهان تقابل هسته ای 

با روسیه نیستند

اقتصاد و امنیت ســرمایه گذاری جهانی در سایه ی 
بی ثباتی، نا به سامانی، به هم ریختگی و نامعلوم بودن 
وضعیت در نظام و سیاســت بین الملل به شدت در 
حال آســیب دیدن اســت و می توان ادعا کرد این 
وضعیت حتــی از دوران کرونا، بیشــتر به بنیان های 
اقتصادی و مالی کشورهای جهان ضربه وارد آورده 

است

یک رسانه آمریکایی با بررسی فهرست حامیان مالی تیم حقوقی سناتور »باب منندز« که با اتهام رشوه و فساد مواجه است، گزارش داد بسیاری 
از اهداکنندگان او را افرادی تشکیل می دهند که با گروهک تروریستی منافقین مرتبط هستند. 

به گزارش ایســنا، باب منندز، سناتور برجسته آمریکایی با اتهاماتی مبنی بر گرفتن رشوه و دریافت پول در ازای کمک به دولت های خارجی 
روبروست که بر اساس تحقیقات جدید، گروهک تروریستی منافقین از حامیان مالی تیم حقوقی او هستند و 1۵ درصد از کسانی که به صندوق 
دفاع از منندز کمک مالی کرده اند با گروهک منافقین ارتباط دارند. بنابر گزارش پایگاه خبری اینترسپت، دادستان های فدرال در ماه سپتامبر 
اتهاماتی را علیه این سناتور دموکرات و همسرش مبنی بر گرفتن رشوه و به تازگی اتهام جلوگیری از اجرای عدالت مطرح کردند و دادگاه او قرار 
است در ماه مه برگزار شود و او برای تامین هزینه های حقوقی خود نیازمند پول نقد است. صندوق دفاع حقوقی منندز، طبق افشای عمومی تا 

پایان ژانویه بیش از ۳۷۳ هزار دلار هزینه کرده بود. 
بخش زیادی از اعتبار این صندوق که تاکنون 400 هزار دلار برای آن جمع آوری شــده از سوی اهداکنندگانی بوده که شناخته شده هستند. 
اهداکنندگانی از نیویورک و نیوجرسی با منافع تجاری و سیاسی مختلف در ایالت او، از جمله جمله شرکت املاک و مستغلات به رهبری خانواده 
»جرد کوشنر« )داماد ترامپ( که به این صندوق پول داده اند. با این حال، بسیاری از اهداکنندگان صندوق کمتر شناخته شده هستند، شامل 
»احمد معینی منش« و »حسین افشاری« از کالیفرنیا. تجزیه و تحلیل فهرست اهداکنندگان توسط اینترسپت و ریسپانسیبل استِیت کرفت 
)Responsible Statecraft و The Intercept( نشان می دهد که حدود 1۵ درصد از افرادی که به منندز کمک کرده اند، از جمله معینی منش 
و افشاری با گروهک تروریستی منافقین مرتبط هستند. رابطه رابرت منندز و گروهک منافقین به یک دهه قبل بازمی گردد؛ مدتی پس از آنکه 
نام این گروه از فهرست سازمان های تروریستی ایالات متحده حذف شد. منندز پس از حمله دولت عراق به اعضای آن از این گروه تروریستی 
دفاع کرد. این سناتور دموکرات در ماه مه گذشته نیز با »مریم رجوی« سرکرده گروهک منافقین دیدار کرد و از »شورای ملی مقاومت ایران« 
یک شاخه به اصطلاح سیاسی غیرقابل تمایز از منافقین در یک رویداد متعلق به کنگره 2022 که توسط سازمان جوامع ایرانی-آمریکایی )یک 

گروه متحد با منافقین( سازماندهی شد، تمجید کرد. 
بر اساس این گزارش، حضور منندز در کمیته روابط خارجی سنا او را به یکی از تاثیرگذارترین دموکرات ها در سیاست خارجی تبدیل کرده است. 
از این رو، تأثیری که منندز در واشنگتن داشت و مواضع جنگ طلبانه او در قبال ایران، او را به متحدی ارزشمند برای منافقین تبدیل کرد. نام 
گروهک تروریستی منافقین در سال 1۹۹۷ به دلیل نقش آن در کشتن 6 آمریکایی در ایران در دهه 1۹۷0 و تلاش برای حمله به نمایندگی ایران 
در سازمان ملل در سال 1۹۹2در لیست سازمان های تروریستی خارجی وزارت امور خارجه آمریکا قرار گرفت. این نامگذاری به مدت یک دهه و 
نیم ادامه داشت اما پس از یک کمپین لابی گری توسط حامیانش در ایالات متحده، نام این گروه در سال 2012 از فهرست تروریسم آمریکا حذف 
شد. تغییر در موضع ایالات متحده به این معنی بود که سیاستمداران آمریکایی، از جمله منندز می توانستند بدون مناقشه و نگرانی در مورد 
برچسب ترور به چنین گروه هایی نزدیک شوند. از آن زمان، تعداد بیشماری از چهره ها و مقامات ارشد آمریکایی در تجمعات سالانه گروهک 
منافقین در پاریس، پایتخت فرانسه شرکت کرده اند که اغلب پاداش خوبی هم داشته اند. به عنوان مثال، »مایک پنس« معاون رئیس جمهور 
سابق آمریکا، پس از پایان دولت ترامپ، 4۳0000 دلار از منافقین دریافت کرد. منندز نیز یکی از افرادی است که در این تجمعات، از جمله در 
سال 2014 حضور داشته است. او بعدها نیز بارها و به مناسبت های مختلف در حمایت از منافقین صحبت کرده که نشان دهنده دوستی نزدیک 
او با این گروهک تروریستی است. در حال حاضر، همچنین به نظر می رسد که سناتور منندز دوستانی در میان منافقین دارد که مایلند با هزینه 

شخصی به او کمک کنند.

< مشاور امنیت ملی عراق: منکر حضور موساد در اربیل نیستیم
مشاور امنیت ملی عراق در ســخنانی گفت که حضور عناصر سرویس جاسوسی رژیم صهیونیستی )موساد( در اقلیم کردستان عراق را رد 
نمی کند. به گزارش ایسنا، »قاسم الاعرجی« مشاور امنیت ملی عراق در برنامه »نصف دائرة« شبکه »العهد« با اشاره به حمله سپاه پاسداران به 
مقر موساد در اربیل گفت، منکر حضور موساد در اقلیم کردستان نیست. وی افزود: مسعود بارزانی، رئیس حزب دموکرات اقلیم کردستان عراق 
به من اجازه داد تا هر مکانی که مشکوک به حضور موساد است را جستجو و بازرسی کنم. الاعرجی گفت: منکر حضور افراد دارای پاسپورت 
خارجی از کشــورهای اروپایی که با موساد در اربیل همکاری می کنند، نیستم. وی ادامه داد: نتایج تحقیقات حمله به اربیل به »محمد شیاع 

السودانی« نخست وزیر عراق ارائه شده است. 
الاعرجی در بخش دیگری از این مصاحبه به حضور نظامیان آمریکا در عراق پرداخت و در این باره اظهار کرد: الســودانی با موضع ثابتی روی 
موضوع پایان دادن به مأموریت ائتلاف بین المللی در عراق کار می کند و بر مدیریت پرونده پایان دادن به این حضور نظارت می کند. وی در این 
باره تاکید کرد: نیروهای امنیتی عراق برای مقابله با هرگونه چالش امنیتی از تجربه کافی برخوردار هستند. مشاور امنیت ملی عراق در ادامه 
خواستار اعطای فرصت به دولت السودانی در پرونده مذاکرات با آمریکا شد. وی همچنین خاطرنشان کرد: عراق در برهه فعلی نیازی به حضور 
نیروهای خارجی در خاکش ندارد و همه با اخراج نیروهای آمریکایی موافقت خواهند کرد. این مقام عراقی درباره نیروهای الحشد الشعبی نیز 
تاکید کرد: الحشد الشعبی جزئی از نیروهای امنیتی کشور است. وی اضافه کرد: عراق قادر است با هرگونه چالشی از سوی داعش مقابله کند. 
الاعرجی درباره حملات ترکیه به خاک کشورش نیز گفت: اشغالگری ترکیه در خاک عراق غیرقانونی است و دولت السودانی اقدامات تعیین 
کننده ای را در پرونده مرزهای مشترک با ترکیه انجام داده است. وی در این باره تصریح کرد: پرونده های مختلفی میان دو کشور وجود دارد و 
آنکارا برای حل و فصل مشکلات به ما پاسخ مثبت داده است. الاعرجی درباره جنگ غزه نیز اظهار کرد: ما با دیدن اتفاقات غزه احساس درد 
و اندوه می کنیم و آنچه در این باریکه رخ داد چهره مدعیان حقوق بشــر را فاش کرد. وی در این باره ادامه داد: آنچه در غزه رخ می دهد، لکه 

ننگی بر پیشانی جامعه بین المللی است.

افشاگری رسانه آمریکایی؛ سناتور ضدایرانی از منافقین کمک مالی دریافت می کند |



بیماری پارکینسون با اختلالات خواب قابل توجهی همراه است 
که بر سلامت کلی بیماران تأثیر می گذارد؛ نتایج تحقیقات اخیر 
نشــان می دهد که قرار گرفتن در معرض نور نقش مهمی در 
تنظیم الگوهای خواب دارد. به گزارش باشگاه خبرنگاران، بیماران 
پارکینسون اغلب اختلالات چرخه شبانه روزی و مشکلات خواب 
را تجربه می کنند که می تواند علائم بیماری را تشــدید کند و 
کیفیت زندگی آنــان را کاهش دهد. نتایج تحقیقات قبلی بر 
اهمیت قرار گرفتن در معرض نور در تعدیل چرخه شبانه روزی 
و بهبود کیفیت خواب تاکید کردند. تحقیقی که توسط دکتر 
کنجی اوبایاشی انجام شد، ارتباط بین قرار گرفتن در معرض نور 
و معیارهای عینی خواب را در بیماران مبتلا به پارکینسون در 

مقایسه با گروه کنترل بررسی کرد. این تحقیق شامل ۱۸۹ بیمار 
مبتلا به پارکینسون و ۱۱۰۱ فرد مسن به عنوان گروه کنترل بود 
که قرار گرفتن در معرض نور در طول روز و شب و تأثیر آن ها 
بر بازده خواب، بیداری پس از شروع خواب، تاخیر شروع خواب، 
زمان کل خواب و شاخص تکه تکه شدن خواب را ارزیابی کردند.

< یافته های کلیدی تحقیق
= بیماران مبتلا به پارکینسون سطوح پایین تری از مواجهه با 

نور در طول روز را با میانگین شدت روشنایی ۲۰۱.۱ لوکس )در 
نورسنجی، معیاری برای شدت نوری که چشم انسان می گیرد 

است(، در مقایسه با گروه کنترل با ۳۳۷.۷ لوکس نشان دادند.
= علاوه بر این، بیماران مبتلا به پارکینســون مواجهه شبانه 
بیشتری، با شدت نور ۲.۰ نسبت به گروه کنترل با ۰.۷ لوکس 

داشتند.
= قرار گرفتن در معرض نور بیشــتر در طول روز به طور قابل 
توجهی با بازده خواب بهتر و بیداری کوتاهتر پس از شروع خواب 

در بیماران مبتلا به پارکینسون مرتبط بود.
= بالاترین چارک قــرار گرفتن در معرض نور بیش از ۱۰۰۰ 
لوکــس در طول روز با ۸ درصد بازده خواب بیشــتر و بیداری 
کوتاهتر پس از شروع خواب به میزان ۳۶.۹ دقیقه از پایین ترین 

چارک همراه بود.
= برعکس، شدت نور بیشتر در شب با پیامدهای خواب ضعیف 

در بیماران مبتلا به پارکینسون مرتبط بود.
= بالاترین چارک میانگین شدت نور به طور قابل توجهی بازده 

خــواب را به میزان ۶.۸ درصد کاهش داد و بیداری کوتاهتری 
پس از شروع خواب تا ۲۴.۱ دقیقه، تاخیر شروع خواب طولانی تر 
به میزان ۰.۷ دقیقه و شاخص تکه تکه شدن بیشتر به میزان ۰.۳ 

منفی واحد داشت.
نتایج این تحقیق بر اهمیت بهینه سازی مواجهه با نور در روز و 
به حداقل رساندن قرار گرفتن در معرض نور در شب برای بهبود 
کیفیت خواب در بیماران مبتلا به پارکینسون تاکید می کند. این 
یافته ها نشان می دهد مداخلاتی که قرار گرفتن در معرض نور را 
هدف قرار می دهند، می توانند به طور بالقوه اختلالات خواب را در 
بیماران مبتلا به پارکینسون کاهش داده و در نتیجه تندرستی 

کلی و کیفیت زندگی آنان را افزایش دهند.

آفتاب یزد - نجمه حمزه نیا: بلوغ مرحله مهمی از زندگی است 
که برای ورود به بزرگسالی باید آن را با موفقیت پشت سر گذاشت. 
یکی از اختلالات شایع در این زمینه، بلوغ زودرس کودکان است. 
دلایل مختلفی باعث ایجاد این اختلال می شوند. شما به عنوان 
والد یا کسی که با کودکان در ارتباط هستید با توجه به این نکته 
کــه بلوغ زودرس از نظر عاطفی و اجتماعــی هم تبعات دارد و 
می تواند کیفیت زندگی فرد را کاهش دهد باید با همه جوانب بلوغ 
زود هنگام آشنا باشید لذا با توجه به اهمیت موضوع آفتاب یزد در 
اینباره با دکتر سید حسین دهقان منشادی، فوق تخصص غدد 
و متابولیسم و دکتر فاطمه نعمت اللهی، جراح و متخصص زنان 
و زایمان و دکتر مهرزاد غلامپور، فوق تخصص غدد و متابولیسم 

گفتگو کرده است.
دکتر دهقان منشادی در اینباره می گوید: بلوغ، یک دوره زمانی 
اســت که طی آن پسر یا دختر در حال رشد، تحت فرآیند رشد 
قرار می گیرد. وی بیان کرد: دوران بلوغ شامل یک سری تغییرات 
فیزیکی می شود که این تغییرات منجر به قابلیت باروری شخص 
و شکل گیری صفات ثانویه جنسی )مانند رشد موهای زائد( در 
او می شــود. درحالی که فرآیند بلوغ، موجب تغییرات بیولوژیکی 
و جســمی در فرد می شود، تأثیراتی نیز بر رشد عاطفی و روانی 
او نیز دارد. این فوق تخصص غدد و متابولیســم اظهار کرد: بلوغ 
شامل موارد مختلفی می شود که عبارتند از بلوغ جسمی، بلوغ 
جنسی، بلوغ عقلی )فکری(، بلوغ اجتماعی است. وی ابراز داشت: 
تقسیم بندی مراحل بلوغ عبارتند از مرحله اولیه بلوغ، مرحله میانی 
بلوغ و مرحله آخر بلوغ است. سن شروع بلوغ متغیر است و بیشتر 

با سن استخوانی ارتباط دارد تا سن تقویمی.
دکتر دهقان منشادی عنوان کرد: اوج رشد قدی در دخترها در 
مرحله ۲ و ۳ بلوغ و اغلب بین ۱۱ تا ۱۲ سالگی اتفاق می افتد ولی 
هر چه بلوغ زودتر آغاز شود، سن قد کشیدن کمتر بوده و می تواند 

قد نهایی را تحت تاثیر قرار دهد.
این فوق تخصص غدد و متابولیسم مطرح کرد که اولین علامت 
بلوغ در پسرها رشد اندام تحتانی است که متوسط در سن ۱۱ تا 
۱۲ سالگی رخ می دهد و اوج رشد قدی آن ها در سن ۱۴الی۱۳ 
سالگی رخ می دهد. وی افزود: با به پایان رسیدن بلوغ یعنی مردانه 
شدن صدا و رویش موی صورت که در حدود سن استخوانی ۱۶ 
سالگی در پسران اتفاق می افتد، شانس قد کشیدن در آن ها بسیار 
ضعیف می شود و خیلی به سن تقویمی )شناسنامه ای( ارتباط 
ندارد بنابراین والدین قبل از نهادینه شدن بلوغ باید به فکر اصلاح 

قد فرزندان باشند.
دکتر دهقان منشــادی مطرح کرد: تمامی کودکانی که به بلوغ 
زودرس یا دیررس دچار می شــوند، نیــاز به انجام درمان ندارند. 
درمورد مشــکلات مربوط به بلوغ زودرس یا بلــوغ دیررس در 
فرزندتان که نیاز بــه درمان دارد، نگران نباشــید زیرا داروها و 
روش های درمانی مؤثری وجود دارند که به حل این مشــکلات 
کمک می کنند. این فوق تخصص غدد و متابولیسم تصریح کرد: 
ظاهر شدن علائم بلوغ از نظر فیزیکی و هورمونی، در دختران قبل 
از هشت سالگی و در پسران قبل از ۹ سالگی، بلوغ زودرس نامیده 
می شود. ابتدا این کودکان بلندتر از همسن های خود هستند ولی 
به دلیل بلوغ زودرس استخوان ها، درنهایت قد کوتاه تری در بلوغ 

خواهند داشت.
وی متذکر شــد: بلوغ زودرس از دو جنبــه اهمیت زیادی دارد؛ 
جنبه اول، علت ایجادکننده است که پزشک متخصص با انجام 
آزمایش های لازم و پیگیری های منظم و دقیق کودک، طی مدت 
طولانی به دنبال علت ایجــاد آن می گردد و جنبه دوم، اثر بلوغ 

زودرس بر رشد قدی و روانی کودک است.
دکتر دهقان منشــادی اضافه کرد: همچنیــن کودکان مقابل 
استرس های زمان جوانی قرار می گیرند و نمی دانند چه کار باید 
بکنند. آن ها ازنظر جسمی تظاهرات بلوغ را دارند ولی تجربه کافی 
ندارند و نیز دختران با ظاهر شدن علائم بلوغ جنسی، ممکن است 

دچار وحشت و مشکلات روحی شوند.
ایــن فوق تخصص غدد و متابولیســم توضیح داد: قســمتی از 
مغــز به نام هیپوتالاموس، هورمونی به نــام هورمون آزادکننده 
گنادوتروپین ها یا هورمون »GnRH« ترشح می کند. هورمون 
آزادکننده گنادوتروپین ها موجب ترشح گنادروپین ها توسط غده 
هیپوفیز می شود. این هورمون ها موجب می شوند که اندام های 
جنسی شخص هورمون های دیگری را ترشح کند که باعث رشد 
جنسی فرد می شوند. وی اشــاره کرد: در بلوغ زودرس مرکزی، 
غده ی هیپوتالاموس در زمان بسیار زودتری از زمان نرمال شروع 
به ترشــح هورمون آزادکننده گنادوتروپین ها می کند، بنابراین 

فرآیند بلوغ زودتر شروع می شود.
دکتر دهقان منشادی بیان کرد: در اکثر موارد پزشکان نمی توانند 
دلیل اصلی این مشکل را در دختران مشخص کنند، اما برخی از 
پزشکان این مشکل را به داشتن اضافه وزن ارتباط می دهند؛ اما 
در مورد پسران معمولاً عوامل ایجادکننده بلوغ زودرس مشخص 
هســتند. این فوق تخصص غدد و متابولیســم اذعان داشت: به 
خاطر وجود بیش ازحد هورمون ها یا مواد شیمیایی در محصولات 
آرایشی- بهداشتی، غذاها، حشره کش ها و دیگر محصولات، ممکن 

است کودک شما دچار بلوغ زودرس شود. 
وی افزود: ســایر علل بلوغ زودرس عبارت اند از داشــتن سابقه 
خانوادگی در ابتلا به بلوغ زودرس، مشکلات ژنتیکی نادر، وجود 
تومور غیر سرطانی در مغز یا در غده ی هیپوفیز، آسیب مغزی، 
وجــود عفونت هایی مانند مننژیت در مغز و انجام پرتودرمانی یا 

شیمی درمانی برای درمان سرطان.

< علائم بلوغ زودرس همان علائم معمولی بلوغ هستند
دکتر دهقان منشادی تشــریح کرد: علائم بلوغ زودرس همان 
علائم معمولی بلوغ هستند که در حالت عادی انتظار دارید در یک 
نوجوان یا یک کودک در حال بلوغ ببینید مانند رشد موهای زائد، 
جوش های پوستی، تغییر بوی بدن به بوی بدن بزرگسالان، رشد 
اندام های جنسی و تغییرات روحی و روانی است. به عنوان مثال در 
دختران دوره های قاعدگی ماهانه آن ها آغاز می شود و ممکن است 
در این دوران بدخلق شوند. صدای پسران دورگه می شود و اندام 

جنسی آن ها رشد می کند و ممکن است کمی خشن 
و عصبی شوند.

این فــوق تخصص غدد و متابولیســم عنوان کرد: 
درصورتی که پزشک بتواند دلیل خاصی )مانند یک 
تومور( برای بلوغ زودرس بیابد، آن را درمان می کند. 
در موارد دیگر پزشکان از داروها برای متوقف کردن 
هورمون های جنسی اســتفاده می کنند تا از رشد 
جنســی زودهنگام کودک جلوگیــری کنند. نوع 
مصنوعی هورمون آزادکننده گنادوتروپین ها می تواند 
موجب توقف ترشــح گنادوتروپین توســط غده ی 
هیپوفیز شــود. وی ادامه داد: پزشــک می تواند هر 
ماه یک بار این هورمــون را به کودک تزریق کند یا 
دارو را به صورت یک ایمپلنت زیر پوستی در قسمت 
بالای بازوی کودک قرار دهد که در این صورت دارو 
تا یکسال به بدن کودک می رسد. در هنگام تزریق 
هورمون یا کاشت ایمپلنت، ممکن است کودک کمی 
درد داشته باشد و در اطراف ناحیه موردنظر خارش 
داشــته باشد؛ اما این دارو عوارض جانبی بلندمدتی 

ندارد.
دکتر دهقان منشــادی می گوید: جهت درمان بلوغ 
زودرس شــما احتمالاً باید انجــام درمان و متوقف 
کردن هورمون های رشد جنســی را تا زمان بزرگ 
شدن کودکتان و رسیدن او به سن مناسب بلوغ ادامه 
دهید. این سن در دختران در حدود ۱۱ سالگی و در 
پسران در حدود ۱۲ سالگی است. این فوق تخصص 
غدد و متابولیســم مطرح کرد: بیشتر پزشکان در 
صورتی اقدام به درمان بلوغ زودرس کودک می کنند 

که سن او کمتر از هفت سال باشد.
وی افــزود: در هنگام تصمیم گیــری در مورد این 
موضوع که آیا لازم اســت بلوغ زودرس فرزندتان را 
درمان کنید یا نه، باید به موارد مختلفی توجه شود 
که شامل ســن فرزندتان، روند رشــد فرزند شما، 
واکنش های فرزند شما، احتمال بروز قاعدگی زودرس 
و نگرانی های موجود در مورد قد کودک )به عنوان فرد 
بزرگسال( است لذا قبل از تصمیم گیری در این مورد 
لازم اســت درباره ی تمام این موضوعات با پزشک 

صحبت و مشورت کنید.

< بلــوغ زودرس می تواند اثرات معکوس روی ســلامتی 
داشته باشد

در ادامه نیز دکتر نعمت اللهی در اینباره خاطرنشان 
کرد: زمان طبیعی شــروع بلوغ در دخترها از حدود 
۹ تا حدود ۱۳/۵ســالگی است. اگر دختری در سن 
کمتر از ۸ سال با علائم اولیه بلوغ مواجه شود، معمولاً 
می گویند که دچار بلوغ زودرس شده است و اگر بعد 
از ۱۳/۵ ســالگی علائم بلــوغ را در خود ببیند نیز 
معمولاً می گویند که دچار بلوغ دیررس شده است. 
وی عنوان کرد: اگرچه هنوز شــواهد قطعی درباره 
تأثیر مســتقیم مواد غذایی بر ابتلا به بلوغ زودرس 
وجود ندارد اما بلوغ زودرس می تواند علاوه بر ایجاد 
اختلال در رشد قدی، مشکلات روانی هم برای بچه ها 

در پی داشته باشد.
این جراح و متخصص زنان و زایمان اظهار کرد: زمانی 
که هنوز کودکان ما به بلوغ روانی نرسیده باشند و از 

نظر قدرت تفکر، تعقل و تصمیم گیری، رشد کافی نکرده باشند 
و علائــم بلوغ زودرس در آن ها ظاهر شــود، با معضلات روانی و 
مشکلات خلقی فراوانی مواجه خواهند شد. از این رو، اگر علائم 
اولیه بلوغ زودرس را در فرزندتان دیدید، حتماً باید او را نزد پزشک 
ببرید تا بتواند دلیل این بیماری را تشــخیص دهد و با راه های 
علمی، جلوی ابتلا به بلوغ زودرس را بگیرد. این علائم در دختران 

به صورت تغییرات خلقی را نشان می دهد.
وی مطرح کرد: دخترها ممکن است اوایل نه سالگی بلوغ را آغاز 
کنند و این می تواند آزار دهنده باشــد، زیرا ممکن است احساس 
تنهایی داشته باشد یا احساسی شبیه اینکه وقتی در مدرسه از 
کلاسی به کلاس دیگر می روند همه چشم ها به او خیره می شوند.

دکتر نعمت اللهی تصریح کرد: بــرای دخترها عادت ماهیانه یا 
قاعدگی، نشانه به بلوغ رسیدن آن ها است. این نشانه ای طبیعی 
است که در تمام دخترهای سالم رخ می دهد. عادت ماهیانه باعث 

می شود که بدانید سیستم تولید مثل عملکرد طبیعی دارد.
این جراح و متخصص زنان و زایمان افزود: دخترها اغلب تغییراتی 
نظیر فوران رشــد حدود یازده سالگی، بزرگ شدن سینه ها در 
حدود یازده ســالگی و گردتر یا پهن تر شــدن باسن و باریک تر 
شــدن کمر را تجربه می کنند و آغاز عــادت ماهیانه در حدود 
سیزده سالگی، گاهی اوقات زودتر و گاهی دیرتر که بعدا منظم 

و هماهنگ می شود، مشاهده می گردد.
وی ابراز داشــت: شروع شدن پروسه بلوغ زود تر از زمان نرمالش، 
بلوغ زودرس نامیده می شود و در دختران پنج برابر بیشتر از پسران 

است. در سه چهارم موارد علت آن مشخص نمی شود.
دکتــر نعمت اللهی تشــریح کرد: امروزه ابتلا بــه اختلال بلوغ 
زودس شایع است. در مورد سن بلوغ زودرس کمی اختلاف نظر 
وجود دارد که این اختلاف عقیده به علت متفاوت بودن شرایط 
جغرافیایی، ژنتیک، تغذیه و عوامل دیگر می باشد. بیشترین توافق 

برای بلوغ زودرس سن کمتر از هشت سال می باشد.
این جراح و متخصص زنان و زایمان متذکر شــد: دخترانی که 
بلــوغ زودرس دارند از نظر اخلاقی تهاجمی تر از دختران با بلوغ 
طبیعی هستند. رفتارهای ضد اجتماعی و آزار دادن والدین در این 
افراد بیشتر است. آرزو ها و امیدهای متفاوتی دارند و افسردگی و 
مشکلات در مدرسه از جمله گرفتن نمرات کم در این افراد زیاد تر 
است. وی یادآور شد: علائم بلوغ دختران که شامل بزرگ شدن 
سینه ها، روییدن موی زائد، ایجاد قاعدگی و رشد برخی اندام های 
بدن می باشد که گاهی اوقات به ندرت در سنین کم نیز ممکن 

است ظاهر شــوند. در نتیجه دختران بسیار کوچک نیز به طور 
غیرطبیعی و استثنایی قاعده شده و آماده برای باردار شدن شوند.

دکتر نعمت اللهی بیان کرد: علت اصلی برای به وجود آمدن بلوغ 
زودرس، اختلال در عمل تخمدان ها و ترشح زودرس هورمون های 
جنسی است، به این ترتیب که به علت پیدایش غده های تخمدانی، 
تخمدان ها شروع به ترشح هورمون به مقدار زیاد می کنند و این 
هورمون ها باعث می شــوند که تمام تغییراتی را که در بالا بیان 

کردیم به طور زودرس ایجاد شوند.
این جراح و متخصص زنان و زایمان مطرح کرد: باید بدانیم که که 
دختران کوچک مبتلا به بلوغ زودرس بر خلاف طبیعت، علاوه بر 
این که قاعدگی در آن ها بروز می کند، توانایی باروری نیز دارند و 

می توانند حامله شوند.
وی هشــدار داد: خوردن غذاهای کنسروی به علت داشتن مواد 
نگهدارنده و اســتفاده زیاد از لوسیون و مواد آرایشی و عطرها و 
شــامپوها که حاوی مواد شیمیایی مثل فنول و فیتو استروژن و 
غیره باشــند و همچنین استفاده از تولیداتی که مواد نگهدارنده 
دارند می توانند با هورمون های بدن تداخل کنند و در ایجاد بلوغ 

زودرس موثر باشند.
دکتر نعمت اللهــی تصریح کرد: بلــوغ زودرس می تواند اثرات 
معکوس روی سلامتی داشته باشد. مثلاً ممکن است باعث دیابت 
و سایر بیماری ها در سال های بعدی زندگی شود. تحقیقات نشان 
داده اســت که اســترس زیاد در ایجاد بلوغ زودرس موثر است. 

توکسین های محیطی نیز بی تاثیر نمی باشند.
این جراح و متخصص زنان و زایمان خاطرنشان کرد: در صورت 
وجــود بلوغ زودرس در معاینه فیزیکی فرد، علائم بلوغ )رشــد 
سینه ها، رویش موهای زائد و ...( دیده می شود. لازم به ذکر است 
که ممکن اســت نشانه های بلوغ با هم و به ترتیب اتفاق نیفتد و 
مثلاً ممکن است رشد مو های زائد اولین علامت باشد در صورتیکه 

هنوز رشد سینه ها وجود ندارد.
وی ادامه داد: در مرحله بعدی تشــخیص بلوغ زودرس کارهای 
پاراکلینیک انجام می شــود شامل رادیوگرافی از مچ دست برای 
تعیین سن استخوانی و آزمایشات هورمون های تیروئید و تخمدان 

و فوق کلیه و غیره می باشد.
دکتر نعمت اللهی افزود: ام آر ای و سی تی اسکن برای بررسی مغز 
جهت رد کردن تومورهای مغزی انجام می شــود. در صورتی که 
توموری تشخیص داده شود، عمل جراحی ضرورت دارد. در غیر 
این صورت با درمان دارویی، هورمون های سکسی را کاهش داده 

که به دنبال آن علائم بلوغ به تاخیر می افتد.
این جراح و متخصص زنان و زایمان متذکر شــد: 
در بلوغ زودرس چون رشــد اســتخوانی به سرعت 
صورت می گیرد، ممکن است باعث کوتاهی قد شود 
که می تواند با درمان دارویی این رشد استخوانی را 
متعادل کرد. وی گفت: اطمینان دادن به بیمار مبتلا 
به بلوغ زودرس و داشتن صداقت بهترین روش است. 
باید والدین حمایــت کافی از دختر خود بنمایند و 
اعتماد به نفس او را زیادتر کنند و توجه او را به رشد 

سریع جنسی کم کنند.

< بلوغ زودرس ممکن است به چند شکل رخ دهد
در ادامــه نیز دکتر غلامپور در اینباره ابراز داشــت: 
عارضه بلوغ زودرس و بلوغ دیررس از مشکلاتی است 
که ممکن است برای دختران و پسران رخ دهد. وی 
مطرح کرد: بلوغ زودرس به وضعیتی گفته می شود 
که در آن فرآیند بلوغ به شــکلی غیرعادی پیش از 
موعد آغاز می شــود. در این وضعیت، زنجیره ای از 
رویدادها باعث می شود که کودک در سنی پایین تر 
از حد انتظار شــروع به تبدیل شدن به یک نوجوان 

می کند.
این فوق تخصص غدد و متابولیســم ادامه داد: این 
عارضه ناشی از عملکرد غیرطبیعی غدد تولید کننده 
هورمون های جنســی و رشد در سنین پایین است. 

اغلب، دلیل بلوغ زودرس دقیقاً مشخص نیست.
وی عنــوان کرد: بلوغ زودرس به طور آماری تعریف 
می شــود؛ به عبارت دیگر، این وضعیت با آغاز بروز 
خصوصیات جنسی ثانویه در کودکان در سنی است 
که دو انحراف معیار جوان تر از میانگین سن طبیعی 
بلوغ است بنابراین، تعیین سن واقعی برای تشخیص 
بلوغ زودرس جنســی به داده های جمعیت شناسی 
مرتبــط با تعریف میانگین ســن طبیعی آغاز بلوغ 
وابســته اســت. از ایــن رو، تعریف بلــوغ زودرس 
 ممکن اســت در هر جامعه و دوره زمانی مورد نظر 

متفاوت باشد.
دکتــر غلامپور مطــرح کرد: ویژگی های جنســی 
ثانویه شــامل بزرگ شــدن اندام تحتانی و یا رشد 
 موهای زائد در پسران و رشد سینه ها یا موهای زائد 

در دختران است.
ایــن فوق تخصص غــدد و متابولیســم ادامه داد: 
نشانه های دیگری که نشان دهنده آغاز بلوغ هستند، 
شامل آکنه، افزایش سرعت رشد، تغییر صدا، قاعدگی 
نامنظم و بلوغ و تکامل اسکلت بندی بدن می شود. 
وی مطرح کــرد: برای توصیف کودکان زیر ســن 
بلوغ که برخی از نشانه های بلوغ را دارند، از عبارات 
مختلفی استفاده می شود، از جمله تلارک زودرس، 
آدرنارک زودرس، پوبارک زودرس و منارک زودرس. 
با این حال، حضور این نشانه ها به معنای بلوغ زودرس 

نیست.
دکتر غلامپور اشاره کرد: بلوغ زودرس ممکن است 
به چند شکل رخ دهد. به طور طبیعی، هیپوتالاموس 
با تحریک هیپوفیز برای آزادسازی گنادوتروپین ها 
)FSH و LH(، که هورمون های کنترل کننده رشد 
و عملکرد اندام های تحتانی هستند، آغازگر فرآیند 

بلوغ است.
ایــن فــوق تخصص غدد و متابولیســم افــزود: با آزاد شــدن 
گنادوتروپین ها، اســتروئیدها )برای مثال استروژن، پروژسترون 
یا تستوسترون( نیز ساخته و ترشح می شوند که این باعث بروز 
ویژگی های جنســی ثانویه می شود. اگر این فرآیند پیش از سن 
بلوغ رخ دهد، کودک کم کم صاحب ویژگی های جنسی ثانویه 
می شود و در نهایت پیش از رسیدن به سن معمول بلوغ به بلوغ 
جنسی می رسد. وی متذکر شد: بلوغ زودرس ممکن است باعث 
ســرعت گرفتن بلوغ استخوان ها شــود که منجر به همجوشی 
صفحه های رشــدی زودتر از معمول و در نتیجه کوتاه ماندن قد 
شخص می شود. با این حال، کودکان مبتلا به بلوغ زودرس معمولاً 

در دوران کودکی نسبت به همسالانشان بلند قدتر هستند.
دکتر غلامپور تشــریح کرد: تومورهای دستگاه عصبی مرکزی، 
اختــلالات دســتگاه عصبی مرکــزی و برخی عوامــل دیگر 
می توانند عامل بلوغ زودرس مرکزی باشند. بیماری هایی مانند 
کرانیوفارنژیوما، گلیومــا و غیره می توانند منجر به بلوغ زودرس 

مرکزی شوند.
این فوق تخصص غدد و متابولیسم ادامه داد: همچنین، التهاب مغز، 
آبسه مغز، انسفالوپاتی استاتیک، تاخیر رشد کلی، سارکوئیدوز، 
سل گرانولوما، ترومای سر، ضایعه های عروقی، پرتوافکنی جمجمه 
و نوروفیبروماتوز نوع یک نیز ممکن اســت عامل بلوغ زودرس 
مرکزی باشند. همچنین، درمان هیپرپلازی مادرزادی آدرنال و 
درمان عوامل دیگر نیز می تواند باعث بروز بلوغ زودرس مرکزی 
شود. وی اظهار کرد: بلوغ زودرس نامرتبط با گنادوتروپین منابعی 
مانند آدرنال، اکتوپیک یا بیرونی تولید هورمون را دارد. همچنین 
هیپوتیروئیدیســم نیز می تواند باعث بلــوغ زودرس نامرتبط با 

گنادوتروپین شود.
دکتر غلامپور اضافه کرد: مصرف قرص های جلوگیری از بارداری، 
داروهــای حاوی اســتروژن، یا مصرف مقادیر بالای اســتروژن 
در گوشت قرمز نیز ممکن اســت باعث بروز این اختلال شوند. 
تومورهای تخمدان یا غدد فوق کلیوی نیز ممکن اســت با بلوغ 

زودرس در ارتباط باشند.
این فوق تخصص غدد و متابولیســم افــزود: در میان دختران 
مبتلا به بلــوغ زودرس، تومورهای گرانولوزا می توانند رایج ترین 
نوع تومورهای ترشح کننده استروژن باشند. همچنین، تومورهای 
جفتی تخمدان مانند کوریوکارسینوما یا تراتوم ها نیز ممکن است 
با تحریک استروژن تخمدانی و بلوغ زودرس در دختران مرتبط 

باشند. همچنین، در برخی از بیماران زن مبتلا به بلوغ زودرس، 
کیست های خوش خیم تخمدان هم مشاهده می شود.

وی می گوید: مشــخصه اصلــی بلــوغ زودرس کاذب بالا بودن 
سطح استروئیدها است که می تواند ناشی از مصرف استروئیدها 
و تومورهــای تولید کننده هورمون )معمــولاً در تخمدان ها( یا 
ناهنجاری های غدد فوق کلیوی باشد که باعث تولید بیش از حد 

هورمون می شود، باشد.
دکتر غلامپور افزود: اگرچه بیماران ظاهراً از نظر جنســی بلوغ 
می یابند، اما تخمک گذاری یا تولید اسپرم در آن ها رخ نمی دهد 
زیرا در اینجا گنادها بالغ نیســتند. البته، امکان تولید اسپرم یا 
تخمک گذاری در کودکان مبتلا به بلوغ زودرس در سنین پایین 

نیز وجود دارد.
این فوق تخصص غدد و متابولیســم خاطرنشــان کرد: برخی 
اختلالات پیش از شــروع بلوغ زودرس بروز می کنند. می توان از 
آن ها برای شناســایی دلیل زمینه ای برخی از انواع این اختلال 
استفاده کرد که شــامل سندرم مک کون- آلبرایت، هیپرپلازی 

مادرزادی آدرنال و اختلال نوروفیبروماتوز است.
وی بیان کرد: مشخصات بارز سندرم مک کون- آلبرایت عبارتند 
از رشــد جنسی در ســنین پایین )زودرس(، تغییر در ساختار 
استخوان، درد، افزایش بدشکلی و تغییرات غیرطبیعی در رنگ 

پوست.
دکتر غلامپور توضیح داد: هیپرپلازی مادرزادی آدرنال، به گروهی 
از اختلالات ناشی از نقص در سنتز هورمون های کورتیکواستروئید 
غدد فوق کلیوی گفته می شود. در اینجا غدد فوق کلیوی بزرگتر 
می شوند زیرا تلاش می کنند برای جبران کم اثر بودن هورمون ها، 
مقادیر بیشتر و بیشتری از آن ها را تولید کنند. این فوق تخصص 
غدد و متابولیسم ادامه داد: غدد فوق کلیوی در هر دو جنسیت 
مرد و زن، هورمون های جنسی مردانه )آندروژن( تولید می کند؛ 
از آنجا که این هورمون ها در برخی از انواع هیپرپلازی مادرزادی 
آدرنال بیش از اندازه تولید می شوند، ژنیتال خارجی برخی از زنان 
مبتلا به این اختلال به درجات مختلف مردانه می شود. وی اظهار 
کرد: نبود گلوکوکورتیکوئیدهــا، خصوصاً کورتیزول، باعث انواع 
مشکلات متابولیک می شود. پایین بودن سطح کورتیکوئیدهای 
معدنی، و بیش از همه آلدوســترون، باعث به هم خوردن تعادل 

میان میزان نمک و آب در بدن می شود.
دکتر غلامپور اشاره کرد: نوروفیبروماتوز نیز یک اختلال ژنتیکی با 
اشکال بسیار متنوع است که می تواند بسیاری از سیستم های بدن 
را درگیر کند. علائم آن معمولاً در طول کودکی بروز می کنند، که 

یکی از آن ها بلوغ زود هنگام است.
این فوق تخصص غدد و متابولیسم افزود: این اختلال، معمولاً در 
هنگام بلوغ، در طول بارداری و در زمان یائسگی فعال تر می شود. 
یکی از ویژگی های اصلی نوروفیبروماتوز تشکیل چند تومور عصبی 
در زیر پوست است که منجر به بدریختی بدن، خمیدگی ستون 

فقرات و استخوان های بلند و عوارض دیگر می شود.
وی تشریح کرد: بلوغ طبیعی زمانی آغاز می شود که هیپوتالاموس 
شــروع به آزادســازی متناوب GnRH )هورمــون آزاد کننده 
گنادوتروپین( می کند. در نتیجه، تعداد و غلظت گنادوتروپین ها، 
به ویژه LH )هورمون لوتئینیزه(، افزایش می یابد. متاسفانه، تعیین 

زمان آغاز این رویدادهای بیوشیمیایی بسیار پیچیده است.
دکتر غلامپور می گوید: برخی اعتقاد دارند که رشــد جنسی در 
دختران از مرحله تلارک زودرس ســاده تا بلوغ زودرس واقعی 
پیوســته است؛ مرحله تلارک بیشتر در دختران زیر دو سال رخ 

می دهد.
این فوق تخصص غدد و متابولیسم اذعان داشت: تشخیص و درمان 
بلوغ زودرس نیازمند ترکیبی از شواهد بالینی و آزمایشگاهی در 
مورد فعال شــدن محور گناد- هیپوفیز- هیپوتالاموس اســت. 
اســتاندارد طلایی برای تشخیص بلوغ، آزمون تحریک هورمون 
آزاد کننده گنادوتروپین می باشــد که ســطح گنادوتروپین را 
اندازه گیری می کند. در پســران، ســطح تستوسترون سرم نیز 
می تواند برای تشخیص بلوغ زودرس استفاده شود. وی ابراز داشت: 
برای کودکان مبتلا به بلوغ زودرس، معمولاً از مطالعات تشخیصی 
مانند انجام ام آرآی از مغز، التراسوند لگن و تعیین سن استخوانی 

استفاده می شود.
دکتر غلامپور توضیح داد: هدف درمان بلوغ زودرس عبارت است 
از توقف بلوغ جسمانی، جلوگیری از قاعدگی زودهنگام، نزدیک 
کردن قد بزرگسالی نهایی به مقدار ژنتیکی مورد انتظار و ایجاد 

امکان رشد روانی - اجتماعی طبیعی برای بیمار.
ایــن فوق تخصص غدد و متابولیســم مطرح کرد: اســتفاده از 
آنالوگ های هورمون آزاد کننده گنادوتروپین بسیار قوی و با اثر 
طولانــی، درمانی موثر برای بلوغ زودرس ناشــی از عارضه های 
ارگانیک و بلوغ زودرس مرکزی ناشــناخته اســت. این مواد را 
می توان به شکل تزریقات زیرپوستی، از طریق بینی و به صورت 
ایمپلنت های زیرپوستی به بیمار داد. این آگونیست های فوق فعال 
ابتدا باعث آزادســازی متناوب LH و FSH می شوند و سپس 
بعد از چند روز، از آزادسازی آن ها جلوگیری می کنند. این باعث 

جلوگیری از تولید استروئیدهای گنادی نیز می شود.
وی تصریــح کرد: در کل، دخترانی که به ســرعت در حال طی 
کردن فرآیند بلوغ هستند، به درمان نیاز دارند. اما دخترانی که با 
سرعت کمتری این دوره را پشت سر می گذارند، معمولاً دچار نوع 
مقطعی یا آهسته پیشرونده بلوغ زودرس هستند و اغلب نیازی 

به درمان ندارند.
دکتر غلامپور افزود: همچنین، مشاوره ژنتیک برای خانواده های 
بیماران مبتلا بــه بلوغ زودرس، به خصــوص در مواردی که با 
تستوتوکسیکوز فامیلی و سایر اشکال ژنتیک این اختلال همراه 

است، نه تنها مفید بلکه ضروری است.
این فوق تخصص غدد و متابولیسم در پایان گفت: با استفاده از 
درجه پیشرفت سن استخوانی نیز می توان ضرباهنگ پیشروی 
فرآیند بلوغ را تعیین کرد. بــه طور کلی، درمان بلوغ زودرس با 
استفاده از آنالوگ های هورمون آزاد کننده گنادوتروپین، بهبود قابل 
توجهی در طول قد بسیاری از کودکان مبتلا به بلوغ زودرس ناشی 

از عارضه های ارگانیک و بلوغ زودرس مرکزی را به دنبال دارد.

دکتر دهقان منشــادی: با به پایان رسیدن بلوغ یعنی مردانه 
شدن صدا و رویش موی صورت که در حدود سن استخوانی 
۱۶ سالگی در پسران اتفاق می افتد، شانس قد کشیدن در آن ها 
بسیار ضعیف می شود و خیلی به سن تقویمی )شناسنامه ای( 
ارتباط ندارد بنابراین والدین قبل از نهادینه شدن بلوغ باید به 

فکر اصلاح قد فرزندان باشند

در بلوغ زودرس مرکزی، غده ی هیپوتالاموس در زمان بسیار 
زودتری از زمان نرمال شروع به ترشح هورمون آزادکننده 
گنادوتروپین ها می کند، بنابراین فرآیند بلوغ زودتر شــروع 

می شود

دکتر نعمت اللهی: امروزه ابتلا به اختلال بلوغ زودرس شــایع 
است. در مورد ســن بلوغ زودرس کمی اختلاف نظر وجود 
دارد که این اختلاف عقیده به علت متفاوت بودن شــرایط 
جغرافیایی، ژنتیک، تغذیه و عوامل دیگر می باشــد. بیشترین 

توافق برای بلوغ زودرس سن کمتر از هشت سال می باشد

زمان طبیعی شروع بلوغ در دخترها از حدود ۹ تا حدود ۱۳/۵سالگی 
است. اگر دختری در سن کمتر از هشت سال با علائم اولیه بلوغ 
مواجه شود، معمولاً می گویند که دچار بلوغ زودرس شده است 
و اگر بعد از ۱۳/۵ سالگی علائم بلوغ را در خود ببیند نیز معمولًا 

می گویند که دچار بلوغ دیررس شده است

دکتر غلامپور: با استفاده از درجه پیشرفت سن استخوانی نیز 
می توان ضرباهنگ پیشروی فرآیند بلوغ را تعیین کرد. به طور 
کلی، درمان بلوغ زودرس با استفاده از آنالوگ های هورمون 
آزاد کننــده گنادوتروپین، بهبود قابل توجهــی در طول قد 
بسیاری از کودکان مبتلا به بلوغ زودرس ناشی از عارضه های 

ارگانیک و بلوغ زودرس مرکزی را به دنبال دارد

مشــخصه اصلــی بلــوغ زودرس کاذب بالا بودن ســطح 
استروئیدها است که می تواند ناشی از مصرف استروئیدها 
و تومورهای تولید کننــده هورمون )معمولاً در تخمدان ها( یا 
ناهنجاری های غدد فوق کلیوی باشد که باعث تولید بیش از 

حد هورمون می شود، باشد

آفتاب یزد در گفتگو با متخصصان بررسی کرد

چگونه بلوغ زودرس در کودکان را مهار کنیم؟
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خواب بهتر بیماران مبتلا به پارکینسون با نور روزانه



 پیش گفتار�
حتما در جریان واگذاری دو تیم 
فوتبال پایتخت یعنی استقلال و 
پرسپولیس هستید، موضوعی که 
مدت ها نقل محافل بود و همین 
تازگی ها خبر رســید که دولت 
هشــتاد درصد سهام تیم قرمزها 
را کــه در اختیــار وزارت ورزش 
بوده، به جای بدهی هایش یا احیانا 

به جای طلب هایش یا به جای هر مســئله و موضوع دیگری به فلان 
ســازمان و بهمان صندوق واگذار کرده و عنقریب است که این اتفاق 
بــرای تیم آبی ها هم بیفتد و لابد طرفــداران این دو تیم که قطعا در 
گروهی تحت عنوان »مردم« قرار می گیرند باید خیلی خوشحال باشند 
و خیلی سر از پا نشناسند و خیلی جیغ و هورا بکشند و خیلی دست 
بزنند و خیلی بپر بپر کنند که تیم محبوبشــان از بخش دولتی خارج 
شــده و به بخش خص.. )وایستا ببینم، خودمم نفهمیدم چی نوشتم، 
وزارت ورزش و جوانان ۸۰ درصد ســهام پرسپولیس و استقلال رو به 
دو تا صندوق )۱- بیمه روستائیان و عشایر، ۲- بازنشستگی کشوری( و 
سازمان تامین اجتماعی واگذار کرده؟! هرچند که روز گذشته سازهایی 
مبنی بر مخالفت با ســرخ پوش شدن تامین اجتماعی نواخته شد، اما 
آخه مگه میشه؟ مگه داریم؟ یعنی دولت ۸۰ درصد سهام پرسپولیس 
رو که در اختیار وزارت ورزش که یه نهاد دولتیه، به دو تا صندوق و یه 
سازمان )که احتمالا اونا هم دولتی هستن( واگذار کرده؟ بعد اسم این 
کار رو گذاشته واگذاری به بخش خصوصی؟ خب این چه نفعی به حال 
تیم پرسپولیس داره؟ خب چی گیرشون میاد؟ اینکه مصداق بارز از چاله 
در اومدن و به چاه افتادنه که، یعنی می گید نیست؟ (، بگذریم، معنای 
واگذاری به بخش خصوصی را نمی دانستیم که به لطف دولت محترم 

مفهومش را فهمیدیم و این جای تشکر بسیار دارد.

 ورود به بحث اصلی�
- فکت اول: همین دیروز بود که جناب عزت الله ضرغامی وزیر میراث 
فرهنگی و گردشگری در سخنانی درباره واگذاری دو کاروانسرا در استان 
ســمنان به بخش خصوصی گفتند: »از نظر قوانین یونسکو واگذاری 
بناهایی که تحت نظر کارشناســان میراث فرهنگی فعالیت می کند، 
اشکال قانونی ندارد. بسیاری از اینها در سطح جهانی در اختیار بخش 
خصوصی است اما تحت ضوابط یونسکو اداره می شود. این دو کاروانسرا 
در اختیار ســتاد اجرایی فرمان امام )ره( است و از نظر قانونی مشکل 
خاصی ندارد اما باید کاملا تحت نظر وزارت میراث مرمت شــود البته 
مرمت این دو کاروانسرا هزینه بسیار سنگینی دارد که کاملا نامتعارف و 
خارج از توان وزارت میراث است. اگر این اتفاق بیفتد که از نظر قانونی 
مشــکلی ندارد تحت نظر این وزارتخانه مرمت های لازم انجام می شود 
مانند کاری که صندوق احیای ما انجام می دهد با کاربری مشــخصی 
که مورد تایید مــا خواهد بود می تواند فعالیت خود را انجام دهد الان 
من آخرین خبر را ندارم از اینکه آیا واگذاری انجام شده است یا خیر«. 
)این جمله آخری خیلی بانمک بود، هه، یاد گرون شــدن بنزین چند 
سال پیش افتادم که خود رئیس دولت تازه صبح جمعه فهمیده بود که 
بنزین گرون شده، باز جای شکرش باقیه که اون صبح جمعه از موضوع 
با خبر شده، اینکه میگه هنوز من خبردار نشدم، خیلی جالبه، عزت خان 
اول حرفهاش تایید می کنه که اگه چنین کاری انجام بشه خوبه و هیچ 
اشکالی هم نداره اگه انجام بشه و توی همه دنیا هم داره انجام میشه، 
اما بعدش میگه من خبر ندارم که انجام شده یا نه، خب برادر من اگه 
خبر نداری که انجام شده یا نه، تا الان داشتی چی رو تایید می کردی؟(

فکتی که عنوان کردیم اما یک باگ بزرگ دارد، آن هم این اســت که 
میراث فرهنگی متعلق به همه مردم است، در همه جای دنیا هم همین 

مسئله مصداق دارد، اما انگار در کشور ما این موضوع مصداق ندارد، حتی 
اگر ما )مردم( خیال کنیم که میراث فرهنگی مال مردم ایران اســت، 
می پرســید چرا مصداق ندارد؟ دلیلش همین سخنانی است که وزیر 
میراث فرهنگی و گردشگری در سخنانشان بیان کرده اند، اگر »مردم« 
برای مسئولان )در اینجا مسئول وزارت میراث فرهنگی...( مهم بودند، 
این واگذاری صورت نمی گرفت، یعنی میراثی که متعلق به همه مردم 
است به واسطه دریافت پول یا هر چیز دیگری به یک یا چند شخص 
خاص یا یــک صندوق یا نهاد یا ارگان و... خــاص و غیرخاص واگذار 
نمی شــد، یعنی از مالکیت عمومی به مالکیت خصوصی در نمی آمد، 
جناب ضرغامی می گویند: »دولت بودجه ندارد که خرج احیای میراث 
 فرهنگی کند به همین دلیل آن را به بخش خصوصی واگذار می کند 
که برای احیــا و مرمتش پول خرج کند تا آن میــراث از بین نرود.« 
 به عقیده شــما این سخن منطقی اســت؟ یعنی دولت بودجه ندارد؟  
یا دارد و در جاهای دیگر خرج می شود؟ دولت برای تئاتر بودجه ندارد، 
برای ســینما بودجه ندارد، برای موسیقی بودجه ندارد، برای هنرهای 
تجسمی بودجه ندارد، برای بهبود وضعیت اقتصادی مردم بودجه ندارد، 
برای از بین بردن آلودگی بودجه ندارد، برای بهبود وضعیت حمل ونقل 
عمومــی بودجه ندارد، برای ورزش بودجه ندارد، برای ال بودجه ندارد، 
بــرای بل بودجه ندارد، برای جیمبل هم حتی بودجه ندارد، پرســش 
اساسی اینجاست که آیا ما )مردم( باید واقعا قبول کنیم که جیب دولت 
برای اینهمه مســئله و موضوع مهم هیچ پولی ندارد، اگر اینطور است 
این آقای دولت از کجا آورده بودجه سال آینده سازمان صداوسیما را به 
میزان ۵۸ درصد نسبت به سال جاری که در پایان آن هستیم، افزوده 
است؟ بودجه های کلان و فراوان دیگری هم هستند که برای سال آینده 
به بخش های مختلف اختصاص داده شده اند که عنوان کردن آن ها در 
حوصله این گزارش نیست و ما به ذکر یکی از آن ها )صداوسیما( بسنده 
می کنیم. با تمام این تفاسیر اما، ما هم خودمان را می زنیم به آن طرف 
و فرض می کنیم که دولت بودجه نــدارد و وزارتخانه ای مانند میراث 
فرهنگی و گردشگری مجبور است حق مالکیت )یا هر حق دیگری که 
شما اسمش را می گذارید( به بخش خصوصی واگذار کند، بسیار خب، 
میراث فرهنگی به علت خالی بودن جیبش مجبور اســت که بخشی 
از بناهای تاریخی را واگذار کند، ســوال اینجاست که چرا این اقدام را 
درباره همــه آنچه به عنوان میراث فرهنگی در مالکیت عمومی مردم 
قرار دارد، انجام نمی دهد؟ در همیــن روزهای اخیر یک خانه باارزش 

تاریخی مهم در اســتان همدان 
در اوج بی خبــری وزارت میراث 
فرهنگــی تخریب شــد، خانه ی 
مــدرن اقبالیان در خیابان جهان 
نما، نبش کوچــه قناد. البته این 
خانه تنها مــوردی نبوده که این 
قبیل تخریب ها درباره شان صورت 
گرفته و در همین استان همدان و 
در بسیاری از شهرها و استانهای 
دیگر هم بارها رخ داده و رخ خواهد داد، جناب ضرغامی می دانید چرا 
این تخریب ها ادامه دارند؟ نمی دانید؟ هرچند که نباید اینگونه باشد که 
ندانید چون بالاخره شــما وزیر میراث فرهنگی این مملکت هستید و 
درستش این است که در جریان این اتفاقات باشید، اما ما فرض می کنیم 
که نمی دانیم و به همین  دلیل خودمان به سوالی که در خطوط پیشین 
از شــما پرسیدیم پاسخ می دهیم، شما ایرادی ندارید جناب ضرغامی، 
مشکل از شما نیست، اساســا این ویژگی )پاندمی ندانستن و بی خبر 
بودن( در وجود همه مسئولان این مملکت هست، همه وقتی اتفاقی رخ 
می دهد می گویند: »من در جریانش نبودم.« تجربه نشان داده که این 
چهار کلمه ساده داخل گیومه در هر بزنگاه تاریخی و غیرتاریخی و مهم 
و غیرمهمی جواب می دهد، راه فرار بسیار خوبی است، چرا که فرد را از 
هر کم کاری و اشتباه و خطایی مبرا می کند، بسیاری از مسئولان دولتی 
ما با این جمله آشنایند، حتی وقتی که می خواهند متنی را از روی یک 
برگه بخواننــد )روخوانی کنند( وقتی در هنگام خواندن )متنی که به 
فارسی نوشته شده( گاف یا به اصلاح سوتی می دهند، می گویند: »من 
اصلا در جریان متنی که داخل این برگه نوشــته شده بود، نبودم، اون 
کلمه ای رو هم که اشتباه بیان کردم رو تا این لحظه نه جایی خونده بودم 
و نه جایی شنیده بودم، اصلا اولین باری بود که باهاش مواجه می شدم، 
این مسئله ممکنه برای هر کسی پیش بیاد، چیز عجیبی نیست، تو همه 

جای دنیا هم مرسومه.«

 جناب ضرغامی با دقت بخوانید�
- فکــت دوم: چند روز پیش ویدئویــی در یکی از کانال های تلگرامی 
دیدم، ویدئویی که اندوهی بزرگ در فریم به فریمش داشــت، بیابانی 
تقریبا وسیع بود و مردی نسبتا شصت ساله با کلاهی روی سر، بر تلَّی 
از خاک و سنگ روی زانوهایش نشسته و سر و صورت به زمین نهاده 
بود و به شــدت می گریست، رُخَش معلوم نبود، اما کاملا مشخص بود 
که مصیبتی بزرگ بر سرش آوار شده، ویدئوی مذکور دیالوگی نداشت 
اما در توضیحی که به صورت زیرنویس در پایینش داشت، نوشته بود: 
»این مرد یک باستان شناس و علاقمند به میراث فرهنگی ایرانه، او چند 
وقت پیش در همین جایی که الان در حال گریستنه، مشغول بررسی 
و تحقیق باستانشناسانه یک بنای تاریخی بود که ارزش زیادی داشت، 
این مرد به دلیل کار خاصی که براش ایجاد شده بود، برای مدتی کوتاه 
این محل رو ترک کرده تا به کارش رســیدگی کنه، اکنون کار او تمام 
شــده و برگشته به اینجا تا تحقیقاتش رو روی اون بنای تاریخی ادامه 
بده، اما با کمال تعجب با تلَیّ خاک مواجه شده و فهمیده که زمانی که او 
 نبوده، عده ای آمدند و این بنای تاریخی رو تخریب کردن، او نه به خاطر 
از دســت دادن مادر و پدر، نه به خاطر از دست دادن همسر و حتی نه 
به خاطر از دســت دادن فرزندش اینچنین در این مکان گریه می کنه، 
بلکه به خاطر بخشی از تاریخ سرزمینش که به اون عشق می ورزیده و 
 حالا تخریب شده، این چنین مویه می کنه و اشک می ریزه.« ای کاش

 آقای ضرغامی، ای کاش که شما در جریان این بنای تاریخی هم بودید 
 و ای کاش کــه آن را هم به بخش خصوصــی واگذار می کردید تا این

 مردِ ایران دوست و بقیه مردمی که سرزمینشان و تمام متعلقاتش را 
دوست دارند، این چنین غرق در ماتم و اندوه نشوند.
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 تلگرام آگهی های مفقودی
واتس اپ ٠٩١٢٢٩٩١٧٩۶

 نیـــاز بــه تمــاس تلفنــی نمی باشـــد

ادامه گرفتار شدن خاقان
دو گفــت کای مهتر رزمجوی
چو رزمت سر آمد کنون بزم جوی 

نــداری همانا ز خاقــان چین   
ز کار گذشــته بدل هیچ کین 
چنو بــاز گردد تــو زو باز گرد
که اکنون سپه را سر آمد نبرد
چو کاموس بر دست تو کشته شد
ســر رزمجویان همه گشته شد
چنین داد پاسخ که پیلان و تاج
بنزدیک مــن باید و تخت عاج 
روی نهادســت  ایــران  بتاراج 
چه باید کنون لابه و گفت و گوی 
چو داند که لشکر بجنگ آمدست
شتاب ســپاه از درنگ آمدست 
فرستاده گفت ای خداوند رخش
بدشــت آهوی ناگرفته مبخش 
که داند که خود چون بود روزگار
که پیــروز بر گــردد از کارزار
چو بشنید رستم برانگیخت رخش
تاج بخش  منم گفت شیراوژن 
تنــی زورمنــد و ببــازو کمند
چه روز فریبســت و هنگام بند
چــه خاقان چینــی کمند مرا
چه شــیر ژیان دســت بند مرا
بینداخــت آن تا بــداده کمند
بند سران ســواران همی کرد 
چو آمد به نزدیک پیل ســپید
شد آن شاه چین از روان ناامید
چو از دست رستم رها شد کمند
ســر شــاه چین اندر آمد ببند
ز پیل انــدر آورد و زد بر زمین
ببســتند بازوی خاقــان چین 
پیــاده همی راند تا رود شــهد
نه پیل و نه تاج و نه تخت و نه مهد
فریب ســرای  رسم  چنینست 
گهی بر فراز و گهی بر نشــیب 
چنین بود تا بود گردان ســپهر

زهرســت  و  جنــگ  گهــی 
مهــر و  نــوش  گــه  و 

شاهنامه خوانی

»موتورها« در »پویا«
ســریال انیمیشن ۵۰ قسمتی »موتورها«، به 
کارگردانی حســن اســدی روانه آنتن شبکه 
پویا شد. این مجموعه انیمیشن در ایام نوروز 
و رمضان ۱۴۰۳ هر روز صبح ساعت ۱۰:۳۰ 
میزبان مخاطبان خود در شبکه پویا می شود 
و بازپخش آن روز بعد ســاعت ۹:۱۵ خواهد 

بود. /پانا

»هموطنز« می آید
از ابتدای نــوروز ۱۴۰۳ »کامران تفتی« هر 
شب حوالی ســاعت ۲۳ با برنامه »هموطنز« 
با محوریت اقــوام ایرانی با طرح موضوعات و 
مطالب طنازانه میزبان مخاطبان شــبکه دو 

سیما است. /پانا

»پس از« در تئاتر شهر
نمایش »پس از« به کارگردانی مرتضی کوهی 
که برنده چندین جایزه از جشنواره »هم آغاز« 
شده بود از فروردین ۱۴۰۳ در سالن قشقایی 

مجموعه تئاتر شهر روی صحنه می رود. /مهر

»طلوع خونین « در ایرانشهر
نمایش »طلــوع خونین « به نویســندگی و 
کارگردانی مســعود طیبــی و تهیه کنندگی 
داود زارع گاریزی اجراهای خود را در ســالن 
ناظرزاده کرمانی تماشاخانه ایرانشهر از بیستم 

فروردین ماه آغاز می کند. /مهر

»بهترین حال« شنیدنی شد
گروه »هم صدایــان طنین« در آســتانه فرا 
رســیدن ســال نو و آغاز ماه مبارک رمضان، 
نماهنگ »بهترین حال« را با حضور اسماعیل 
آذر و همراهی تعدادی از هنرمندان کودک و 

نوجوان عرصه موسیقی منتشر کرد. /مهر

»رزم و بزم« در »آواد«
مجموعه نقاشــی اثر نیره حسن پور با عنوان 
»رزم و بزم« در گالــری »آواد« تهران تا ۲۵ 
اســفند برای بازدید علاقمند برپا است. این 
مجموعه شامل ۲۳ اثر بر اساس داستان های 
شــاهنامه و اشعار کهن شکل گرفته و بعد از 
تعطیلات نوروز از ۱۵ تــا ۳۱ فروردین ادامه 

خواهد داشت. /مهر

»روح باد« در تلویزیون
فیلم مســتند »روح باد« به تهیه کنندگی و 
کارگردانی فرید پناه نژاد، پرتره ای از افشــین 
یداللهی ترانه سرا و روان پزشک ایرانی جمعه 
۲۵ اســفند ســاعت ۱۶ در ســال مرگ این 
هنرمند از شبکه مستند پخش می شود. /ایلنا

»منشی مخصوص من« 
آنلاین شد

فیلم ســینمایی »منشــی مخصوص من« به 
تهیه کنندگی و کارگردانی صالح دلدم، شامگاه 
گذشته ۲۳ اسفند ماه اکران آنلاین نوروزی خود 
را به مدت یک ماه آغاز کــرد. همزمان با آغاز 
اکران آنلاین ساخته صالح دلدم پوستر این فیلم 

نیز رونمایی شد. /صبا

 کوتاه از هنر 

تلویزیون

یوسف خاکیان - روزنامه نگار

حکم دادگاه پرونده نقض حقوق مؤلف در فیلم 
»قهرمان« براساس نظریات تخصصی سه تن از 
اساتید دانشــگاه تهران، متخصص و مدرس در 
رشــته حقوق مالکیت فکری و همچنین چهار 
کارشناس هنری رســمی که به اتفاق ادعاهای 
شاکی را بی اســاس و مردود اعلام کرده بودند، 
صــادر و فیلم »قهرمان« از این اتهامات به طور 
کامل تبرئه شــد. به گزارش مهر، در بخشی از 
خبری که روابــط عمومی اصغــر فرهادی در 
اختیار رســانه ها قرار داده آمده است: »پس از 
طرح شــکایت از ســوی هنرجوی سابق اصغر 
فرهــادی )آزاده مســیح زاده( مبنــی بر نقض 
حقوق مؤلف در فیلــم »قهرمان« و ادعای وی 
برای سهیم شــدن در کلیه درآمدهای داخلی، 
خارجــی و جوایز فیلم »قهرمــان«، دادگاه به 
دلیل برخورد غیرتخصصی در مرحله بازپرسی 

و صدور کیفرخواست بدون ارجاع به کارشناسان 
مربوطه، موضوع را جهت بررسی جامع حقوقی 
در ســه مرحله جداگانه به کارشناسی های تک 
نفره و سه نفره و در نهایت به هیئت سه نفره ای 
از اساتید دانشگاه تهران متخصص در حوزه کپی 
رایت، ارجاع کرد. هر هفت نفر متخصص، پس از 
بررسی های جداگانه از محتویات پرونده و تحلیل 

جوانب حقوقی و هنری موضوع، ادعاهای شاکی 
)آزاده مسیح زاده( را فاقد اعتبار تشخیص داده 
و اتهامات وارده به ســازنده فیلم »قهرمان« را 
ماهیتا بی اساس دانستند. در حکم صادرشده بر 
مبنای نظریات کارشناسان رسمی و متخصصان 
دانشگاهی، ضمن تشریح مفصل مبانی حقوقی و 
هنری و با بررسی فیلم »قهرمان« و هر سه نسخه 
متفاوت مستند شاکی و همچنین ده ها ساعت 
تصاویر ورکشاپ اصغر فرهادی، با قاطعیت تأکید 
شده است که ســاخت هر فیلم یا اثر هنری با 
الهام از یک اتفاق واقعی یا اخبار منتشــر شده 
از آن، کاملا بلامانع اســت زیرا یک اتفاق واقعی 
و اخبار آن جزو حوزه عمومی )پابلیک دومین( 
و متعلق به همگان اســت و حق استفاده از آن 
در انحصار هیچکس نیســت و این امری کاملا 

پذیرفته شده و بدیهی در تمام دنیاست...«

کتــاب خاطرات »آل پاچینــو«، بازیگر برنده 
اسکار با عنوان »سانی بوی« توسط انتشارات 
»پنگوئــن رندوم هــاوس« در مــاه اکتبر به 
بازار عرضه خواهد شــد. این کتاب خاطرات 
که روند نگارش آن ســال ها زمان برده است، 
روایاتی از دوران کودکی این بازیگر ۸۳ســاله 
در نیویــورک، تربیــت او توســط والدینش، 
دوســتی او با گروهی از جوانــان در برانکس 
جنوبی و دورانی را که در دبیرستان افسانه ای 
نیویورک ســپری کرد  نمایشــی  هنرهــای 

دربرخواهــد گرفت. در ایــن کتاب همچنین 
به فعالیت هــای »آل پاچینو« در صحنه تئاتر 
پیش رو نیویورک پیش از موفقیت های بزرگ 
فیلم های ســینمایی او پرداخته می شــود. با 
اینکه ایــن کتاب، نخســتین کتاب خاطرات 
»آل پاچینو« محســوب می شود، اما نخستین 
کتابی نیست که توسط او منتشر می شود. این 
هنرپیشه در سال ۲۰۰۶ در نگارش کتاب »آل 
 پاچینــو: در باب مکالمه بــا لورانس گروبل« 

همکاری کرد. /ایسنا
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مفقودی
سند کمپانی و شناسنامه مالکیت خودرو پژو پارس مدل 1388 رنگ 
سفید روغنی به شماره شهربانی 68 ایران 847 ل 32 به شماره موتور 
12488123516 و شماره شاســی NAAN01CA09E 847311 بنام 
محمد نوروزیان به شماره ملی 6359549761 مفقود گردیده و از درجه 

اعتبار ساقط می باشد.

تغییر مالکیت بناهای تاریخی 
تحت نظارت میراث فرهنگی 
واگذاریِ با عزت!به بخش خصوصی

ســریال »دهن لق« در گونه اکشــن، جنایی و درام محصول کره جنوبی 
در ســال ۲۰۲۲ اســت که در نوروز ۱۴۰۳ از شبکه تهران سیما پخش 
خواهد شد. این سریال هر شب ساعت ۲۳ پخش و روز بعد ساعت ۱۱ و 
۱۹ بازپخش خواهد شــد. در خلاصه داستان سریال دهن لق آمده است: 
چانگ هو به جرم اینکه یکی از مشهورترین تبهکاران گمنام کره جنوبی، 
به نام »موش بزرگ« اســت، دستگیر می شود. او از این وضعیت به شدت 
شــوکه شده به زندان می رود و احساس می کند که دیگر همۀ زندگی اش 
را باخته است و راهی برای نجات ندارد. اهالی زندان تصور می کنند که او 
واقعا موش بزرگ است و در نهایت چانگ هو تصمیم می گیرد که خودش 

را به جای موش بزرگ جا بزند و.../باشگاه خبرنگاران

بسته فیلم کوتاه »اتاق فرار« با ۵ فیلم کوتاه از ۵ کارگردان اکران خود را 
در سینماهای گروه سینمایی هنر و تجربه آغاز کرد، جدول نمایش بسته 
فیلم کوتاه »اتاق فرار« شــامل نمایش ۵ فیلم از ۵ کارگردان برای اکران 
از صبح ۲۳ اسفند در شهرهای تهران، اصفهان، تبریز، شیراز، مشهد، قم، 
ارومیه، سنندج، همدان، گرگان و کرمانشاه منتشر شد. بسته فیلم کوتاه 
»اتاق فرار« که شــامل ۵ فیلم کوتاه »مورس« ســاخته روناک جعفری، 
»اسپاسم« ساخته صحرا اســدالهی، »نفس نکش« ساخته میلاد نسیم 
ســبحان، »رویای نیمه جان« ســاخته آرمین اعتمادی و »گوشت تلخ« 
ساخته فرید حاجی است، درباره ترس و لذت هایی است که مخاطب را در 

۵ داستان مختلف همراه می کند. /مهر

خاطرات »آل پاچینو« کتاب می شود

»قهرمان« فرهادی تبرئه شد

آغاز نمایش بسته »اتاق فرار«»دهن لق« در تلویزیون
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جعل الاشعار

آینــه مــا تــو خــوش می نمایــد  روی 
زبانــزد جهانیــان اســت خــودروی مــا

****
نالیــدن ایــن  مــن  میــدارم  دوســت 
زدســت گرانی ها دنــدان به هم ســائیدن

****
برخیــز تــا یک ســو نهیــم ایــن دلق
فغــان خلــق اســت  بلنــد  زگرانی هــا 

****
از تــو زیباتــر ندیدم روی خوشــترخوی را
رفتی و مهریه بخشــیدی و نجــات دادی مرا

****
گر به ســر می گــردم از بیچارگی عیبم مکن
بعد تحریم ها اوضاع من شــده کن فی یکون

****
خــواب نمی بــرد  شــب  همــه  را  مــا 
بخاطــر رویاهایــی که شــد نقــش برآب! 

****
گر ســرم میرود از عهد تو ســر بــاز نپیچم
غیر تو هیــچ یــاری و زن دومــی نگیرم!

شوخی با سلبریتی های خارجی

در راستای شوخی با سلبریتی های خارجی اینبار به سراغ کریستین بیل 
هنرپیشه معروف هالیوودی رفتیم. در تصویر زیر ببینید وی در لباس 

نانوایی سنگک چقدر بامزه شده؟ انگار صد سال نانوا و شاطر بوده!

گپ نیوز 

وزیر صمت: با شنیدن اسم واردات خودرو دست دوم، کهیر می زنم
ما: آلرژی پوســتی داری کهیر میزنی چه ربطی به واردات خودرو 

داره؟!
****

مسعود نیلی: دو موتور رشد اقتصادی خاموش شده
ما: این حرف آدمو یاد خاموش شــدن موتــور هواپیما میندازه که 
موضــوع خیلی خطرناکیه، حالا خاموش شــدن دو موتور رشــد 

اقتصادی هم خیلی خطر داره!
****

رضا صالحی امیری، وزیر اسبق فرهنگ: با پدیده لشکر گرسنگان 
مواجه هستیم

ما: اتفاقا ماهم جزو همین لشکر گرسنگان هستیم. حالا چه جوری 
می خواهند شکم این لشکر را سیر کنند؟

****
معاون اول رئیس جمهور از بازاریان خواست در آستانه سال جدید 

بازار را کنترل کنند.
ما: پس بازار را به حال خودش رها کردید؟ گرچه خیلی وقت است 
مردم می گویند بازار بی صاحب رها شــده! این حرف ها را می زنید 
مردم گرانی ها را از چشــم بازاریان ببینند؟ مــردم را به جان هم 
می اندازید؟ دو قطبی مردم و بازار درست نکنید این کارها را بخدا 

خوب نیست!
****

اصغری، کارشناس هواشناسی: تحریم نمی گذارد اخبار هواشناسی 
با زیبایی بصری داشته باشیم دلم می خواهد با تکنیک های مجازی و 
زیبایی بصری، اخبار هواشناسی را جوری ارائه کنم که همه بیننده ها 
حال کنند. مثلا وقتی باران و برف را می گویم، در اســتودیو باران و 

برف ببارد.
ما: احتمالا برخی اشکالات در پیش بینی هوا هم بخاطر تحریم هاست. 
اما جالب است ایشان دوست دارند با تکنیک های مجازی و زیبایی 
بصری، مردم حال کنند. چه خودمانی حرف زده؟! ضمنا ما جلوه های 
ویژه و برف ندیده نیســتیم. کاش تکنیک هایی رو شود که مردم از 

زندگی و رفاه لذت ببرند و حال کنند!

تصویر روز

در تصویر زیر حمل کمد و اثاثیه منزل با یک پژو دیده میشود. واقعا 
چه حمل شــجاعانه و خلاقانه ای؟ احتمــالا صاحب اثاث پول حمل 

باربری نداشته!

پیامک های تبلیغاتی

گیس بریده شما را خریداریم
در پیامکی برای من آمده: »موی طبیعی شــما را خریداریم« بهترین 
خریدار میلیونی موهای طبیعی شما بانوان عزیز »موی بدون رنگ و حنا 
خریداریم بعدا خبردار شدم این ها بخشی از آگهی های منتشر شده در 
صفحات شبکه های مجازی است که رقم هایی تا 60 میلیون هم برایش 
پیشنهاد می شود پس احتمالا برای گیس بریده یا موی بریده شده هم 
بازار سیاه درست می شود. ولی در این فقره متاسفانه بنده بانو نیستم 
گیس بریده ندارم که آن را بفروشم و به نان و نوایی برسم. بنده مذکر 

هستم ضمنا کچل هم هستم!
کچل چی

خاطرات آدم فضایی

مسئولین آدم فضایی اند!
یکی از مسائلی که در سفرم به سیاره زمین خیلی برایم سوال برانگیز بود 
این بود که زمینی ها در توصیف افرادی که قادر به درک دیگران نیستند 
می گفتند: اینها آدم فضایی اند. مثلا برخــی مردم بخاطر عدم درک 
مسئولین از مشکلاتشان می گفتند: »این مسئولین آدم فضایی اند« در 
صورتی که این توصیفات درست نیست. ما آدم فضایی ها قادر به درک 
مردم و مشکلاتشان هستیم چون من با سفر به زمین توانستم بسیاری 
از دغدغه ها و اندیشــه های مردم را درک کنم! اما چرا برخی مسئولین 

نمی توانستند مسائل مردم را درک کنند؟!

خبرناب

رئیس جمهور آمریکا معتاده!
رئیس جمهور سابق آمریکا که هم زمان با سخنرانی بایدن در کنگره 
اظهاراتش را منتشــر می کرد، بایدن را پیرمردی بیمار با سرفه های 
شدید توصیف کرد که برای اینکه بتواند برای ایراد سخنرانی روز پای 

خود بایستد از مواد مخدر استفاده می کند.
یعنی در واقع بایدن عملیه، اهل عمله. عملش هم سنگینه. یه عملی 
رئیس جمهور آمریکاست. وای به مردم آمریکا. البته اتهاماتی که ترامپ 
به بایدن زده درست اســت اما ما جای بایدن بودیم پاسخ میدادیم: 
آدم خواب آلود و معتاد باشــه اما کلاهبردار اختلاسگر، هیز نباشه، 
پرونده های مالی و اخلاقی نداشته باشه، زیرآبی های متعدد برای زنش 

نکشیده باشه!

پندهای طنز

قبــل از اینکه با فردی ازدواج کنید، ابتدا بایــد او را مجبور کنید از 
کامپیوتری با اینترنت کند استفاده کند تا ببینید واقعاً چه کسی هست 

و چقدر اعصاب دارد؟!
ویل فرل

دیالوگ جعلی 

گاهی اوقات گفتن حقیقت یعنی پایان یک ماجرا یا رابطه. مثلا وقتی 
حقیقت اوضاع بد مالی ام را برای نامزدم گفتم در مودبانه ترین حالت 

گفت: عزیزم ما برای هم ساخته نشدیم!
گلهای جنگ - ژان یمو

در واکنش به رویت گرگ در دانشگاه آزاد علوم تحقیقات، محیط زیست اعلام کرده: اگر یک بار دیده شده جای نگرانی ندارد

گرگها: بازم میایم چند تایی میایم 
گردآورنده: امیرحسین ذاکریپس نگران باشید!

طنز

گرانی ها و حسرت خرید آجیل!

به آجیل سرای ما خوش  آمدید
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آفتاب یزد - زهرا رحیمی: آزمایشگاه های پزشکی به عنوان چراغ 
راهی برای درمانگران به منظور تشخیص صحیح بیماری ها محسوب 
می شوند، اما سهمی که از نظام سلامت به آن ها پرداخت می شود بسیار 
کم است که می تواند زمینه ساز بروز برخی مشکلات برای آن ها شود 
لذا با توجه به اهمیت موضوع آفتاب یزد در اینباره با دکتر ســیدعلی 

اکبر سید مهدی، نایب رئیس دوم شورای عالی نظام پزشکی گفت و گو کرده است.
دکتر سید مهدی در اینباره می گوید: با وجود این که ۷۰ درصد تشخیص بیماری ها وابسته 
به آزمایشگاه بوده که از هزینه های اضافی و اقدامات اشتباه جلوگیری می کند تنها ۴درصد 

پرداخت از نظام سلامت کشور را به خود اختصاص می دهند.
نایب رئیس دوم شورای عالی نظام پزشکی با اشاره به نقش آزمایشگاه های تشخیص طبی 
در راستای هزینه اثربخشیِ ارزشمندی که به منظور برقراری عدالت در نظام سلامت کشور 
ایجاد می کنند؛ اظهار کرد: اکثر آزمایشگاه های پزشکی کشور اوضاع و احوال خوبی ندارند و 

مهمترین مشکل آن ها وضعیت نامطلوب اقتصادی است.
وی با بیان این که »در سنوات اخیر هزینه های جاری آزمایشگاه چند برابر رشد داشته و 
منافع اقتصادی ندارد«، افزود: وقتی آزمایشگاه ها گردش اقتصادی مناسب نداشته باشند، 
نمی توانند نسبت به نوســازی ملزومات و ارتقای کیفیت خدمات خود اقدام نموده و به 

اصطلاح نرخ استهلاک از سرمایه گذاری پیشی گرفته است.
نایب رئیس دوم شــورای عالی نظام پزشــکی با تاکید بر این که رشد سرسام آور قیمت 
دســتگاه های آزمایشگاهی مطلبی نیست که به سادگی بتوان از آن عبور کرد، ادامه داد: 
با توجه به پیشــرفت های عرصه پزشکی در دهه های اخیر و با ورود فناوری های نوین در 
عرصه آزمایشــگاهی، که حاصل آن پیدایش پزشکی آینده نگر و شناخت بیماری ها بر 
اساس ویژگی های هر فرد در عصر حاضر است؛ دیگر شیوه مرسوم آزمایشگاه داری قادر 

به پاسخگویی نیست.
سید مهدی با اشاره به این که علم آسیب شناسی همگام و حتی جلوتر از سایر رشته های 
تخصصی پزشــکی در حال پیشرفت و بروزرسانی اســت؛ تصریح کرد: نیاز به روش های 
تشــخیصیِ مولکولی و نوین و به تبع آن وجود تجهیزاتِ جدید آزمایشــگاهی در حال 
افزایش است، اما مخارج بالای تامین و نگهداری این ملزومات و موارد مصرفی و محدودیت 
درآمدها از ســوی دیگر، موجب درجا زدن و بعضاً بازگشت به روش های قبلی تشخیصی 
شده است؛ متدهایی که دقت و صحت آن ها کمتر بوده اما آزمایشگاه ها را مجبور به استفاده 
از کیت های ارزان قیمت یا دســتی می کند تا حداقل بتوانند ادامه حیات دهند و بقای 

آزمایشگاه به افت کیفیت خدمات ارائه شده گره بخورد.
وی اذعان کرد: پایین نگه داشتن تعرفه ها و ثبات بین تصویب سالانه آن، همگام با تورم 
و رشــد نرخ ارز و رشــد روز افزون هزینه تمام شده، به زودی گریبان پیشگامان استقرار 
اســتانداردها در حوزه بهداشت و درمان و نظام سلامت کشور را خواهد گرفت و متضرر 

اصلی آن بیماران و مردم خواهند بود.
این متخصص آسیب شناسی و طب آزمایشگاهی با اشاره به این که شرایط فعلی جامعه 
با قبل متفاوت شده است و آزمایشگاه ها که دارای تجهیزات زیادی هستند اما از ظرفیت 
پذیرش اســتاندارد خود کم بهره اند؛ اظهار کرد: این به معنی هدر رفتن منابع کشــور 

بوده در حالی که امروز الگوی آزمایشگاهی رو به تغییر است و تاسیس آزمایشگاه یک 
کار تیمی شده که نیازمند همکاری و تجمیع سرمایه تعدادی از همکاران در کنار هم 
اســت تا به این شکل هزینه تمام شده آزمایش کاهش و توان علمی و مالی آزمایشگاه 

افزایش یابد.

< ضرورت کاهش عوارض و مالیات تولیدکنندگان و واردکنندگان کیت آزمایشگاهی
نایب رئیس شــورای عالی نظام پزشــکی با بیان این که در گذشته نه چندان دور تعداد 
بیشتری شرکت تولید کننده کیت داشتیم که متاسفانه در چند سال گذشته یا تعطیل 
شــده اند و یا دیگر نتوانسته اند مجموعه کیت های خود را به طور کامل و مستمر عرضه 

کنند؛ گفت: حتی برخی شــرکت های معتبر که ارز ترجیحی دریافت می کردند، تعداد 
محدودی کیت وارد و توزیع می کنند و گاها دسترســی به یک کیت معمول هم مقدور 
نیست، فلذا با وجود ارز دولتی دریافتی، تجهیزات در آزمایشگاه ها بلااستفاده باقی می مانند.

وی ادامه داد: دولت بهتر است با تبری از اتهام توزیع رانت، عوارض و مالیات تولیدکنندگان 
یا واردکنندگان را کمتر کند. هم اکنون که برخی کیت ها با ارز دولتی وارد می شود، تنها 
قســمت کوچکی از همین تعرفه های ناعادلانه را تا حــدود ۲۰ درصد، بیمه های تامین 
اجتماعی و ســلامت پوشش می دهند که آن هم با تاخیرهای ۸ ماهه و نامنظم پرداخت 
می شود و چانه زنی سندیکای بیمه های تکمیلی نیز که طالب اعمال تخفیف هستند به 

آن افزوده شده است.
وی اضافه کرد: البته در سازمان نظام پزشکی عدم رعایت تعرفه یک تخلف انتظامی است؛ 
و نه فقط گرانفروشی بلکه ارزان فروشی هم تخلف محسوب می شود زیرا در بطن خود نیاز 
القایی و طب سیاه به دنبال دارد. البته با توجه به آمار شکایات در سازمان نظام پزشکی، 
آزمایشــگاه ها کمترین میزان خطا را دارا بوده اند که نشان دهنده میزان رضایتمندی از 

عملکرد آن ها است.
سید مهدی با اشاره به این که مطابق قانون بیمه همگانی، سود سرمایه دارایی های ثابت 
و استهلاک، آیتم هایی هستند که به منظور بالانس دخل و خرج در بخش خصوصی باید 
به مبانی محاسباتی نعیین تعرفه دولتی اضافه شوند، بیان کرد: با وجودی که طبق قانون 
مالیات های مســتقیم، برآورد نرخ جداول استهلاک ها و نیز نرخ جداول اینتاکد یا همان 
ضریب علی الراس شغلی هم به عهده وزارت امور اقتصاد و دارایی و سازمان امور مالیاتی 
است، اما سندیکای بیمه های پایه که موسوم به شورایعالی بیمه سلامت است با مستمسک 
قراردادن اصل تعادل منابع و مصارف و تفسیر به رای آن به دلیل تعارض منافعی که دولت 
و بیمه های خریدار تحت پوشش با فروشندگان بخش خصوصی و بیماران دارند؛ با ترک 
فعل مانع از واقعی شدن تعرفه خدمات سلامت می شوند و اساسا چطور ممکن است بتوان 
جز با مهندسی معکوس، منابع دولتی را با مصارف خصوصی به تعادل رسانده و تازه قیمت 

را نیز واقعی نمود؟ چه این اجتماع نقیضین امری محال است!
به گفته نایب رئیس شورای عالی نظام پزشکی با سرکوب تعرفه ها و کاهش انگیزه و فعالیت 
کادر درمان، بیماران کمتری از بخش دولتی خدمت گرفته و به ســمت بخش خصوصی 
شــیفت می شوند که به دنبال آن سوبسید درمان از جیب بخش خصوصی پرداخت و به 
عهده بیمه های تکمیلی خواهد بود زیرا با کاهش ضریب اشغال و اجتناب از زیان انباشته، 
هزینه ها به خود بیماران و بخش خصوصی درمان تحمیل می شــود و شاید »نهُ/بیست و 
هفتم« صندوق درمان کارگری هم هزینه نشود. به همین دلیل استمرار چنین رفتاری در 
وضعیت کنونی مفری برای بیمارستان های دولتی و به ویژه مراکز ملکی بیمه های درمانی 

پایه و بسیار مطلوب دولت ها است.
سید مهدی یادآور شد: با توجه به این که مسائل اقتصادی و اجتماعی در ایجاد دلگرمی 
برای ماندگاری و رضایتمندی جامعه فرهیخته پزشکی موثر بوده و ارزش تشخیص های 
آزمایشگاهی برکســی پوشیده نیست، سیاستی که باعث سرخوردگی جامعه پزشکی و 
مهاجرت نخبگان شود موجب کمبود نیروی ماهر در آینده خواهد بود و زنهار که پیشتازی 

افتخارآمیز حوزه پزشکی کشور از دست خواهد رفت!

گزارش

دکتر سید مهدی: وقتی آزمایشگاه ها گردش اقتصادی 
مناسب نداشته باشند، نمی توانند نسبت به نوسازی 
ملزومات و ارتقای کیفیت خدمات خود اقدام نموده 
و به اصطلاح نرخ اســتهلاک از سرمایه گذاری پیشی 

گرفته است

پایین نگه داشتن تعرفه ها و ثبات بین تصویب سالانه 
آن، همگام با تورم و رشــد نرخ ارز و رشد روز افزون 
هزینه تمام شده، به زودی گریبان پیشگامان استقرار 
اســتانداردها در حوزه بهداشــت و درمان و نظام 
سلامت کشــور را خواهد گرفت و متضرر اصلی آن 

بیماران و مردم خواهند بود

جوابیه

پاسخ شهرداری منطقه 14 
به یک پیام مردمی

پیرو درج خبری در صفحه۷ ستون روی خط 
آفتاب، در آن رسانه وزین پاسخ روابط عمومی 
شهرداری منطقه ۱۴ موارد زیر را جهت تنویر 

افکار عمومی به استحضار می رساند:
ملک مذکور به پلاک ثبتی 95۰3/۰۴۰ واقع 
در خیابان پیروزی بعد از ســه راه شــکوفه 
روبروی فروشــگاه اتکا جنب تالار سورتمه در 
تملک شــهروند و با توجه به قرارگیری ملک 
مذکــور در طــرح تعریض خیابــان پیروزی 
قسمتی از ملک در سال ۰93۱ تخریب شده 
است و خاک ونخاله حاصل از آن در محدوده 
ملک مخروبه رها شــده و مالک به علت عدم 
احقاق حقوق ناشی از رعایت اصلاحی توسط 
اداره املاک از جمع آوری خاک و نخاله امتناع 
نمــوده و با ادعای اینکه هنوز ملک در تملک 
اینجانب می باشد با فحاشی و حمله به ماموران 
خدمات شهری مانع از جمع آوری و پاکسازی 

خاک ونخاله می گردد.
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? ترفندی بــرای اخاذی و کلاهبرداری: 
در فضای مجازی؛ کانال تلگرام سایت هایی 
با عناوین گوناگون از جمله واریز سود ارز 
دیجیتال، وام و... راه اندازی شدند و توسط 
فردی به نام... و شــماره تلفن... و شماره 
حســاب... بانک... به طــور علنی در حال 
اخاذی و کلاهبرداری اســت. در صورتی 
که پلیس فتا، ســایبری و مسئولان قوه 
قضائیه خواهان رسیدگی به موضوع باشند، 
مشــخصات مدیر ســایت در اختیارشان 

می گذارم. /علی اکبر، ف از تهران
آفتاب یزد: شما باید این موضوع را به 

پلیس اطلاع دهید.
? اتحادیــه نانوایــان تهران چــاره ای 
بیندیشــد؛ کمبود نانوایی بربری پزی در 
خیابان پیروزی، خیابان شکوفه باعث شده 
تنها نانوایی بربری پــزی بالاتر از میدان 
شکوفه، ازدحام مشتریان را به همراه داشته 
باشد و موجب اتلاف وقت خانواده ها برای 
تهیه نان مصرفی شان می شود. از مسئولان 
اتحادیه نانوایان تهــران تقاضا داریم برای 
رفع مشکل، افرادی که متقاضی راه اندازی 
نانوایی بربری پزی اند، این محل را به آنان 
پیشنهاد دهند. /مهدی پناهی از خیابان 

شکوفه تهران
? چگونه بلیت تهیه کنیم؟ مســئولان 
وزارت راه و شهرسازی! پیش فروش بلیت 
نوروزی برای اتوبــوس و قطار از تهران به 
استان گلستان و به گفته برخی دوستان و 
آشنایان برای بیشتر شهرها موجود نیست. 
بیشتر کارمندان، دانشجویان و خانواده هایی 
که موفق به دریافت بلیت نشدند، چگونه 

بلیت تهیه کنند؟ /فرخی پور از تهران
? سلام و عرض ادب و احترام، لطفا درباره 
حجم زیاد مهاجران افغانستانی و کار کردن 
و زندگی کردن اونها و اســتفاده کردن از 
منافع و منابع ملی مان گزارش تهیه کنید. 
به دلیل این که تعدادشان زیاد شدند. با چه 
سیاستی این همه آدم مهاجرت می کنند؟ 
واقعــا در برخی شــهرها و حتی تهران و 
حاشــیه های آن جایی نیست که آن ها را 

نبینیم. /عادل افکار
? بی توجهی به مطالبات مردم؛ روزنامه 
آفتاب یزد علاوه بر چاپ خبرهای شهرداری 
از جمله طرح نگهداشت و کارهای عمرانی و 
خدماتی که از سوی نواحی و مناطق انجام 
می شــود، مورد بازتاب قرار می گیرد و در 
کنار آن ها، یادداشت یا در ستون پیام های 
مردمی مشکلات شــهری و اجتماعی و 
درخواســت ســاکنان محلات نسبت به 
رســیدگی و رفع آن ها، چاپ می شود و 
مردم انتظار دارند پس از چاپ مطالب شان 
مورد توجه، رســیدگی قرار گیرد و روابط 
عمومی ها ملزم به پاسخگویی شوند. سابق 
این موضوع به ویژه توســط شــهرداری 
رعایت می شــد و شهرداری تهران نسبت 
به بقیه ادارات دولتی پاسخگوی مطالبات 
مردم بود. متاســفانه مدت هاست روابط 
عمومی هیچ کدام از شهرداری ها پاسخی 
به درخواست ها، انتقادات و حتی تشکر از 
برخی عوامل شهرداری را نمی دهند. ضعف 
در پاســخگویی به مطبوعات، نارضایتی 
پیام دهندگان را به همراه دارد. به عنوان 
نمونه پیام هایی مورخه هــای ۲۱ بهمن 
و ۲۱ اســفند در باره پــل مزاحم خیابان 
۱۷شهریور، محدوده شهرداری منطقه۱۲ 
که هیچ گونه استفاده ای ندارد، چاپ شد. 
این درخواســت ها با استشــهادیه ای که 
از سوی ســاکنان امضا و تقدیم شهردار 
منطقه۱۲ شد، با این که شهردار منطقه 
برای جمع آوری پل مزاحم قول مســاعد 
دادند، اما با خلف وعده موجب نارضایتی 
ساکنان شد و مشــکلات همچنان ادامه 
دارد. این یک نمونه از مشــکلات شهری 
اســت که مورد توجه و رســیدگی قرار 

نگرفت. /علی از تهران
پیام های مردمی در صفحات 7-2

روی خط آفتاب
 پیامک 1796   299   0912

واتساپ و تلگرام   1796   299   0912

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

در گفتگوی آفتاب یزد با نایب رئیس دوم شورای عالی نظام پزشکی مطرح شد

اختصاص تنها چهار درصد پرداخت نظام سلامت 
به آزمایشگاه های پزشکی

۱- ماهی ها را جلوی نور آفتاب نگذاریم و در محل سایه و خنکی 
بهتر است.

۲- آب ماهی ها را هر ۲ روز تا نصف ظرف آب عوض کنیم. یعنی 
نصف آب قدیم باشد و نصف تنگ آب تازه باشد.

3- ظــرف یا تنگ شیشــه ای ماهی، بزرگ باشــد. ظرف های 
کوچک شیشه ای فقط برای یک ماهی کوچک است.

۴ - در ظرف ماهی، صدف )گوش ماهی( بگذارید تا عمر ماهی 
زیاد شود و تنگ آب هم زیباتر شود، اگر پیدا نشد، از چند قطعه 
سنگ کوچک استفاده کنید. )گچ، آهک، سیمان و... باعث مرگ 

ماهی ها می شوند(

5 - چند برگ کوچک ســبزی تازه ریحان، پونه، نعناع یا گیاه 
کاهو در آب بیندازیــد تا ماهی ها از موجودات ریز آن ها تغذیه 

کنند و سالم بمانند.
۶ - دانه ذرت را مثل گندم خیس کنید وقتی جوانه و ریشــه 

زد داخل ســبد بریزید و روی تنــگ ماهی بگذارید. هم خیلی 
زیبا می شــود و هم ماهی ها از ریشه سبزه می خورند هم وقتی 
مســافرت بروید نگران خشــک شدن ســبزه و مرگ ماهی ها 

نیستید.
۷- ماهی ها را در ظرف پلاستیکی نگذاریم و در ظرف ماهی ها 
گل و گیاه پلاستیکی مصنوعی نگذاریم. چون که از مواد نفتی 
ساخته شده است تجزیه شیمیایی روی می دهد و ماهی ها زود 

می میرند.
۸- ماهی ها را جلوی تلویزیون نگذاریم بیمار می شوند و همین 
طور در جلوی نور قوی چراغ ها، لامپ ها، نگذارید ضعیف و بیمار 
می شــوند. ماهی های قرمز در داخل طبقه های پایین یخچال 

بیشتر زنده می مانند چونکه آنجا خنک و تاریک است.
9- ماهی ها را با دست نگیرید، بخصوص بچه ها که آن ها را سفت 
با دست های خود می گیرند و بدن ماهی را له می کنند و ستون 
فقرات و باله ماهی ها را می شکنند. ماهی ها را با آبکش یا کاسه 

کوچک بگیرید.

۱۰- آب ماهی ها نباید زیاد گرم و راکد باشد آب سرد بهتر است.
۱۱ - ماهی ها مانند تمام موجودات زنده روی کره زمین احتیاج 
به اکســیژن دارند، اگر آب ظرف ماهی راکــد و ثابت و بدون 
حرکت باشد ماهی ها می آیند روی آب و طلب اکسیژن می کنند 
و حبــاب تولید می کنند. لذا باید آب را بــه حرکت درآورید و 
متلاطم کنید تا حباب تولید گردد و به وسیله قاشق یا یک تکه 
چوب آب را تکان دهید تا ماهی ها شاداب گردند. مانند موج دریا 

که اکسیژن تولید می کند.
۱۲-بعد از تعطیلات عید نــوروز، ماهی ها را در آب رودخانه یا 
دریاچه ها و یا حوض پارک ها آزاد کنیم. سفره هفت سین، میم 
ماهی ندارد. به جای یک ماهــی، از یک پرتقال نارنجی و یک 
شــاخه گل قرمز محمدی در تنگ آب استفاده کنیم نارنج در 
ظرف آب نماد چرخش روزگار و گردش ۱۲ ماه به خوشــی و 
نیکی به هنگام تحویل سال است یک عدد نارنج یا پرتقال را به 
نیت کامروایی و خوشبختی در آب بیندازید و بر سر سفره قرار 

دهید تا دنیا به کامتان باشد.

چه کار کنیم که ماهی ها 
کمتر نابود شوند؟

محمدعلی خوشنویس
دوستدار محیط زیست

یادداشت 1

بــه طور کلی می توان گفت اســترس می توانــد آثار مخرب 
فراوانی بر ســلامتی ذهنی و فیزیکی انســان داشــته باشد. 
اثرگذاری بر روی روده، سیســتم گوارش انسان نیز یکی از 
پیامدهای ناشــی از استرس است. دســتگاه گوارش توسط 
سیستم عصبی مرکزی در مغز کنترل می شود و شبکه ای از 
سلول های عصبی در دستگاه گوارش وجود دارد که دستگاه 
عصبی روده ای نام دارد. در حقیقت سیســتم عصبی روده ای 
آن چنان نقش موثری دارد که باعث می شــود این دستگاه 
به عنوان مغز دوم بدن ما شناخته شود. استرس باعث ایجاد 
واکنش جنگ و گریز و افزایش فعالیت کورتیزول در سیستم 
عصبی مرکزی فعال می شــود. مهم ترین عامل تاثیرگذاری 
اســترس بر روده های ما به مدت زمانی بستگی دارد که شما 
درگیر استرس هستید. در کل نوع استرس و میزان تاثیرات 
آن به ســه دسته تقســیم می شــوند عبارت اند از استرس 
کوتاه مدت، که منجر به از دست دادن اشت ها و آهسته شدن 
گوارش می شود. استرس بلندمدت نیز باعث ایجاد مشکلات 
مرتبط با روده و گوارش از قبیل یبوست، اسهال، سوءهاضمه 

و یا ناراحتی های معده می شود و همچنین استرس مزمن که 
در طولانی مدت منجر به مشکلات جدی تر از قبیل سندروم 
روده تحریک پذیر و ســایر مشکلات مرتبط با روده و گوارش 
می شود. این نوع از استرس می تواند تاثیرات جبران ناپذیری 

از خود برجای بگذارد.
انجام تکنیک های یوگا و مدیتیشــن علاوه بر بهبود وضعیت 
جســمانی، باعث افزایش فعالیت فلور نرمال روده شــده و با 

کاهش ترشح کورتیزول میزان استرس را کاهش می دهد.
یکی از راه های داشتن گوارش بهتر، مدیریت استرس به طور 
منظم اســت. کاهش اســترس می تواند التهاب را در روده ها 
کاهش دهد، مشــکلات روده ای و گوارشــی را تسکین دهد 

و همچنیــن می تواند بدن را در حالت تغذیه شــده نگه دارد 
چراکه با مدیریت اســترس، بدن مــا می تواند بر روی جذب 
مــواد غذایی مورد نیاز خود، تمرکز بهتری داشــته باشــد. 
روش هایــی وجود دارد کــه با انجام آن هــا و می توان تاثیر 
استرس مزمن بر روی دستگاه گوارش را کاهش داد. به طور 

کلی این روش ها کمک می کند تا استرس کاهش یابد:
برای  و داشــتن روتین مشــخص  = ورزش کردن 

فعالیت های بدنی
پیاده روی، دویدن، شنا و ســایر فعالیت های بدنی می تواند 
استرس و افسردگی را کاهش دهد. همچنین به روده کمک 
می کننــد در عوض واکنش بیش از اندازه، انقباضات طبیعی 

داشته باشد.
یا تشدیدکننده  = کاهش مصرف غذاهای استرس زا 

استرس
ترشــح هورمون اســترس با مصرف مواد غذایــی مختلف، 

می تواند بیشتر یا کمتر شود.
بعضی از مواد غذایی مثل شیرین کننده های مصنوعی، الکل 
و کافئین بیش ازحد باعث تشدید استرس می شوند. از طرف 
دیگر استفاده از مواد غذایی دیگری مانند بعضی از آجیل ها، 
ماهی هــا و کربوهیدرات ها می توانند برای کنترل اســترس 

مفید باشند.
= کنترل و مدیریت استرس به کمک یوگا و مدیتیشن

مدیتیشــن، تنفس آرام، یــوگا و...علاوه بــر بهبود وضعیت 

جســمانی، باعــث افزایــش فعالیــت فلــور نرمــال روده 
 شــده و بــا کاهش ترشــح کورتیــزول میزان اســترس را 

کاهش می دهد.
= رژیم غذایی مناسب و خواب کافی

می توانید با جای دادن غذاهای کاهش دهنده اســترس در 
برنامه غذایی خود تاثیرات مخرب آن را کاهش دهید. ماهی 
ســالمون حاوی اســیدهای چرب امگا 3 به صورت طبیعی 
باعث بهبود خلق و خو خواهد شــد. همچنین بادام سرشار 
از منیزیم است که سطح کورتیزول خون را کنترل می کندو 
پرتقال و ســایر مرکبات، سرشــار از ویتامین ســی هستند 
که باعث کاهش فشار خون می شــود. داشتن روتین خواب 

منظیم نیز به جلوگیری از استرس کمک می کند.

< استرس و سندروم روده تحریک پذیر
اختلال سندروم روده تحریک پذیر ارتباط نزدیکی با استرس 
و اضطــراب دارد. حتی افرادی که IBS را تجربه نمی کنند، 
ممکن اســت زمانی که دچار اســترس عصبــی یا اضطراب 
می شوند، ناراحتی های گوارشــی را تجربه کنند. در صورت 
ابتلا بــه IBS، تعادل بیــن مغز و روده به هــم می خورد. 
اســترس و اضطراب می تواند سیستم عصبی مرکزی را فعال 
کنــد که به نوبه خــود هورمون هایــی را آزاد می کند که بر 
فرآیندهای گوارشــی در روده تاثیر می گذارد و ممکن است 

باعث اسهال، یبوست، گاز معده و... شود.

آیا استرس 
بر عملکرد گوارش تاثیر می گذارد؟

دکتر محمد امانی
فوق تخصص گوارش و کبد

یادداشت 3

۱- اختلالات کارکردی صدا »۸«
شــایع ترین اختلال کارکردی اســت که به آوا درمانگر رجوع 

داده می شود.
۲- زیرشــاخه های متعددی برای اختــلالات کارکردی صدا 
می توان در نظر گرفت. گرفتگی صدا در اثر کشــش عضلانی 
Musce tension Dysphonia )MTD( و گرفتگی صدا 

در اثر اختلالات روانی
3- گرفتگــی صدای کارکــردی از گرفتگی عضوی صدا جدا 

نیست )یعنی از اختلال کارکردی صدا که درمان نشده است 
ممکن است از ضایعه عضوی خوش خیم حاصل شده باشد(

۴- یک راه برای درک آســیب زایی اختلال کارکردی صوتی 
تجسم آن روی الگوی منحنی توانایی صوتی است.

5- عوامل زمینه ساز متعددی برای بروز اختلالات کارکردی 
صدا وجود دارد.

در ادامه نیز اختلالات ساختاری طناب های صوتی باید گفت 
که در ارزیابی بیمار، مهم آن اســت که به پرســش های ذیل 

پاسخ داده شود.
۱- کدامیک یا بیشتر از موارد ذیل وجود دارد:

الف: موارد التهابی
ب: موارد ساختاری یا نئوپلاستیک

ج: موارد عصبی عضلانی
د: عدم تعادل کشش عضلانی )دیسفونی(

۲- آیا ظن تشخیص ضایعه بدخیم پاپیش بدخیم وجود دارد؟
3- کدامیک از ضایعات پیش بدخیمی ایجاد علایمی در جهت 

شکایت صدا می کند؟ به عنوان نمونه درمان ریفلاکس شدید 
ممکن است در »ادم رینکه« بســیار تاثیرگذارتر از برداشتن 

وسیع آن از طریق جراحی باشد.
۴- کدام بیماری اولیه هســت )یا بــود( و کدامیک ثانویه یا 
جبرانی؟ MTD به عنوان مثال می تواند علل زمینه ســاز را 

ماسکه کند.
5- آیــا عوامل درمان پذیر آســان علایم بیمار را به حد کافی 
بهبود می بخشــد یا تغییرات ســاختاری حنجره را معکوس 
می کند یــا به بیومیکانیک های حنجره بــرای تولید مطلوب 
صوت بطــور موثری کمک خواهد رســاند بــه عبارت دیگر 
 صدا ممکن اســت کامل نباشــد ولی بیماران می توانند با آن 

کنار آیند.
۶- آیا عوارضی بالقوه در اثر مداخله های درمانی بویژه درمان 

جراحی می توانند مسئله آفرین باشند تا کمک کننده؟

بیماری های 
کارکردی صدا

دکتر عبدالحمید حسین نیا
متخصص گوش و حلق و بینی

یادداشت 2



آفتاب یزد: درحالی که سه روز از انتشار خبر 
رسمی واگذاری باشگاه پرسپولیس به سازمان 
تامین اجتماعی می گذرد و پس از واکنش های 
مثبت و منفی ای که پیرامــون آن به وجود 
آمد، سخنگوی دولت بار دیگر بحث جدیدی 
را پیرامون واگذاری اســتقلال و پرسپولیس 
مطرح و اعلام کرد مذاکرات اولیه با دو بانک 
غیر دولتی صورت گرفته که انتقال مالکیت به 
آن ها انجام شود. این درحالی است که هنوز 
جوهر امضای مخبر، معاون رئیس جمهور، پای 
حکم انتقال پرســپولیس به شرکت شستا و 
صندوق بازنشستگی خشک نشده و حالا خبر 
جدید واگذاری به بانک مطرح شده است. از 
طرفی بانک رفاه به عنوان شرکت زیرمجموعه 
شستا یک بانک دولتی است و مطمئنا شامل 
صحبت های ســخنگوی دولت نمی شود و با 

توجه به این حرف ها بایــد دید چه اتفاقی در روزهای آتی 
رخ می دهد. علی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت در جمع 
خبرنگاران راجع به موضوع واگذاری دو باشگاه استقلال و 
پرسپولیس صحبت می کند و در حالی که پیش تر خبر رسمی 
مبنی بر واگذاری ۸۰ درصد ســهام پرسپولیس به سازمان 
تامین اجتماعی منتشر شده بود، با این صحبت ها مشخص 
می شود هنوز سردرگمی در انتقال مالکیت این دو باشگاه 
بزرگ وجود دارد. سخنگوی دولت در این باره گفت: فرایند 
خصوصی سازی در این دولت در بورس رقم خورد. شفافیت 
از عملکرد مالی این دو باشگاه ایجاد شد و بخشی از سهام 
این باشگاه به مردم در سازمان بورس واگذار شد. او در مورد 
انتقال پرسپولیس به تامین اجتماعی خبر از منتفی شدن 
این مســئله داد و عنوان کرد: قرار بود به تأمین اجتماعی 
واگذار شود و آن ها را به شرکت های سود ده خودش با توان 
اقتصادی بالا واگذار کند. دولت بعد از بررسی پیشنهاد با آن 
موافقت و مجوز را به هیئت واگذاری صادر کرد. در صورت 
نهایی شدن و سنجیدن این پیشنهاد، امکان قانونی استفاده 
از این ظرفیت فراهم می شود. هیئت واگذاری روز گذشته 
با برگزاری جلسه و بررسی جوانب به نتیجه بهره برداری از 
این مجوز نرســیدند. دلیل اصلی این بود که در این فاصله 
گزینه های دیگر واگذاری با پیگیــری متولیان مربوطه در 
مجموعه های دیگر پیدا شد از مجموعه بانک های غیردولتی. 
مذاکرات اولیه صورت گرفته، امروز گزارش و پیشنهاد هیئت 
واگذاری مطرح شد. ســخنگوی دولت در مورد واگذاری 
این دو باشــگاه به بانک ها در ادامه توضیحاتش گفت: باید 
توافق جمعی داشــته باشیم در بخش های مختلف دولتی و 
غیردولتی مستعد با توانمندی بالا که حامی سرمایه های ملی 
ما باشند. بانک ها به واسطه اینکه سرمایه های عمومی مردم 
داخل آن هســت توان اقتصادی بالایی دارند هم به نوعی 
یکی از بزرگترین شرکت های مردمی هستند. اگر ما موفق به 
واگذاری تیم های مردمی به بانک های غیردولتی بشویم، در 
حقیقت موفق شدیم که باشگاه ها را به بزرگترین شرکت های 
مردمی واگذار کنیم. دولت در صورت داشتن قابلیت تحقق 
این پیشنهاد خیلی از آن استقبال می کند. به گزارش ورزش 
ســه، او در پایان گفت: همه اجزا دولــت توافق کردند که 
آقای وزیر محترم اقتصاد و رئیس کل محترم بانک مرکزی 
مذاکرات لازم را با اعضای هیئت مدیره و مدیرعامل بانک ها 
داشت تا یک حمایت موثر داشته باشیم. ان شاءالله که خبر 
خوبی برای هواداران هر دوتیم باشــد و بازی خوبی از هر 
دو تیم ببینیم. موضوع واگذاری باتوجه به تاثیر مهمش در 
مسئله کسب لایسنس حرفه ای از اهمیت ویژه ای برخوردار 

است و باید هرچه سریع  تر حل و فصل بشود.

< چرا تامین اجتماعی سرخ پوش نشد
گفتنی است در راستای خصوصی سازی دو باشگاه استقلال 
و پرسپولیس که طی ســال های اخیر مطرح شده تاکنون 
۱۰ درصد ســهام این دو باشــگاه در بورس عرضه شده و 
سازمان خصوصی سازی در نظر دارد تا پایان امسال بیش از 
۵۰ درصد ســهام آن ها را واگذار کند که اینگونه مشکل 
مجوز حرفه ای اســتقلال و پرسپولیس به طور کامل حل و 
 ایرادی که AFC برای مالکیت مشترک وارد کرده به طور 
کامل حل می شود. در نهایت اما مرحله دوم واگذاری سهام 
دو باشگاه فوتبال پرسپولیس و استقلال مانند مرحله اول 
به دلیل تکمیل نشــدن فرآیند درخواست و اخذ تضامین 
از متقاضیان لغو شــد. در هر دو مرحله از واگذاری سهام 
پرسپولیس و استقلال، متقاضیانی درخواست خود را ارائه 
دادند اما هر دو بــار در مراحل نهایی اعلام کردند که باید 
بررسی دقیق تری نســبت به برخی مفاد واگذاری داشته 
باشند. مطابق مقررات فرابورس، متقاضیان باید درخواست 
خرید سهام را به شرکت فرابورس تحویل دهند، همچنین بر 
اساس ضوابط مقرر در »دستورالعمل اجرایی روش انتخاب 
مشتریان راهبردی )اســتراتژیک( و احراز و پایش اهلیت 
مدیریتی در واگذاری ها« درخواســت بررســی صلاحیت 
تخصصی و مستندات مربوط به آن را نیز به اداره کل حراست 
سازمان خصوصی ســازی ارائه کنند. در اطلاعیه مربوط به 
باشگاه استقلال آمده بود: »سازمان خصوصی سازی در نظر 
دارد ۵۱ درصد از سهام شرکت فرهنگی ورزشی استقلال 
ایران )ســهامی عام( متعلق به وزارت ورزش و جوانان را 
به طور عمده، نقد و شــرایطی از طریق بازار پایه فرابورس 
ایران به فروش برســاند؛ تاریخ عرضه روز سه شنبه مورخ 
۲۶ دی ۱۴۰۲ تعیین شــده اســت.« در اطلاعیه مربوط به 
پرسپولیس نیز آمده بود: »سازمان خصوصی سازی در نظر 
دارد ۵۱ درصد از سهام شرکت فرهنگی ورزشی پرسپولیس 
)ســهامی عام( متعلق به وزارت ورزش و جوانان را به طور 
عمده، نقد و شرایطی از طریق بازار پایه فرابورس ایران به 
فروش برســاند؛ تاریخ عرضه روز سه شنبه مورخ ۲۶ دی 

۱۴۰۲ تعیین شده است.«

< دلایل سازمان خصوصی سازی در مورد واگذار نشدن سرخابی ها
بر اســاس اعلام سازمان خصوصی ســازی: طبق اطلاعیه 
عرضه سهام که توسط شرکت فرابورس ایران منتشر شده 
بود تاریخ عرضه ۱۴۰۲/۱۰/۱۲ تعیین شــد. مطابق مقررات 
فرابورس متقاضیان باید اولا درخواست خرید سهام را به 
شرکت فرابورس تحویل می دادند و ثانیا مطابق ضوابط مقرر 
در »دستورالعمل اجرایی روش انتخاب مشتریان راهبردی 

)اســتراتژیک( و احــراز و پایــش اهلیت 
مدیریتی در واگذاری ها« درخواست بررسی 
صلاحیــت تخصصی و مســتندات مربوط 
به آن را نیز به اداره کل حراســت سازمان 
مهلت  می کردنــد.  ارائه  خصوصی ســازی 
ارسال هر دو درخواست روز یکشنبه مورخ 
۱۴۰۲/۱۰/۰۳ تعیین شــده بود. حسب اطلاع 
واصله اگرچه درخواســت خرید به شرکت 
فرابورس ارســال شــده بود اما درخواست 
خرید واصل شده به سازمان خصوصی سازی 
بعد از مهلت مقــرر در آگهی عرضه صورت 
گرفته لذا پذیــرش آن بر خلاف ضوابط بود 
و با توجه به حساســیت این ســازمان در 
عرضه  تشــریفات  و  مقررات  دقیق  اجرای 
از  عملا امکان پذیرش هیچ درخواستی بعد 
اتمام مهلت وجود نداشت. مطابق مندرجات 
دستورالعمل بررسی صلاحیت و مفاد آگهی عرضه، صرفاً 
اشــخاصی اجازه حضور در روز عرضه مورخ دوازدهم دی 
را داشــتند که بعد از تایید صلاحیت توســط کارگروه از 
سازمان خصوصی سازی به فرابورس معرفی می شدند لذا با 
توجه به عدم پذیرش درخواست ها کارگروه تشکیل نشده 
و هیچ شــخص قابل معرفی نیز به فرابورس وجود نداشت. 
در نتیجه عرضه مورخ ۱۲ /۱۰ /۱۴۰۲ منتفی بود. ســازمان 
خصوصی سازی ابراز امیدواری کرد با توجه به شرایط درنظر 
گرفته شده برای واگذاری این دو شرکت و انواع مشوق ها 
و تخفیفات تعیین شده در آگهی، عرضه سهام با استقبال 
فعالان اقتصادی مواجه شــده و واگذاری آن محقق گردد. 
همچنین سخنگوی دولت اعلام کرد که طی دو سال گذشته 
بارها آگهی صورت گرفت تا بخش خصوصی واگذار کند اما 
قابلیت حقوقی آن محقق نشــد. فرآیند خصوصی سازی 
در این دولت انجام شــد و بخشی از ســهام در بورس به 
مردم واگذار شــد و در دو سال گذشــته برای واگذاری 
سایر ســهام این دو باشگاه بارها آگهی صورت گرفت تا به 
بخش خصوصی واگذار شــود اما موانع حقوقی رفع نشد. 
در نهایت سازمان خصوصی ســازی پیشنهادی ارائه کرده 
بود که هیئت وزیران مجوز بدهد تا یکی از این باشــگاه ها 
به عنوان بخشی از دیون دولت به تأمین اجتماعی واگذار 
شــود. با این کار مشــکل حقوقی دو باشگاه حل می شد. 
پس از مصوبه هیئت دولت و اجبار واگذاری عمده ســهام 
مالکیتی باشگاه دولتی پرسپولیس به سه صندوق بیمه گر 
متعلق به سازمان تامین اجتماعی به ازای بخشی از بدهی 
و دیون دولت به این سازمان، جلسه هیئت عالی واگذاری 
جهت تعیین تکلیف دقیق، قیمت گذاری و تعیین جزییات 
درصد سهام هر یک از صندوق ها برگزار شد اما به دلایلی 
از جمله به صرفه و صلاح نبودن و مشــکلات قانونی با این 
واگذاری مخالف شد. به گفته سخنگوی دولت: »پیش از این 
مقرر شــد هیئت وزیران به عنوان بخشی از دیون خود به 
تأمین اجتماعی یکی از این باشگاه ها را به تامین اجتماعی 
واگذار کند و دولت مجوز را صادر کرد. هیئت واگذاری روز 
گذشته به جمع بندی نرسید که از مجوز دولت استفاده کند 
زیرا در این فاصله از دو بانک غیر دولتی پیشــنهادهایی 
رســید و وزیر اقتصاد و رئیس بانک مرکزی مذاکرات را با 
اعضای هیئت مدیره این بانک ها خواهند داشت تا سریع تر 
به توافق برســیم، پیش بینی ما این است که تا چند روزه 
آینده این کار با توافقاتی نهایی با شــرکت ها انجام شود.« 
به گزارش ایسنا، دولت باید هرچه سریع تر شرایط را برای 
خروج یکی از این دو باشگاه از مالکیت وزارت ورزش انجام 

دهد تا آن ها از تملک مشترک، نجات یابند.

مالک پرسپولیس دوباره عوض می شود!

سرخابی ها در اختیار بانک غیر دولتی
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معاشران ز حریفِ شبانه یاد آرید حافظ نامه 
حقوقِ بندگیِ مخلصانه یاد آرید

تفسیر: حافظ می گوید: چرا در شب چهار شنبه سوری عده ای مردم 
را به جنگ و بمب بازی می طلبند؟ چرا حقوق شــهروندی را رعایت 
نمی کنند و بمب می اندازند جلوی پای مردمی که اهل جنگ نیستند؟

رئیــس پلیس امنیت اقتصادی فراجا از تشــکیل قــرارگاه امنیت 
اقتصادی امین در آســتانه نوروز ۱۴۰۳ خبــرداد و توضیحاتی را 
نیز در خصوص آخرین وضعیت پرونده کوروش کمپانی ارائه کرد. 
به گزارش ایسنا، سردار حسین رحیمی گفت: در آستانه نوروز پلیس 
امنیت اقتصادی فراجا نیز قــرارگاه امنیت اقتصادی امین را ایجاد 
کرده است. ما در ایام نوروز تعطیلی نداریم، چرا که مجرمان تعطیلی 
ندارند و ما یک گام از آنان جلوتر هستیم. وی ادامه داد: تلاش برای 
تامیــن آرامش در بهار طبیعت و بهار قــرآن از اولویت های پلیس 
در نوروز پیش رو اســت. رحیمی به پرونده کوروش کمپانی اشاره 
و آخرین وضعیت آن را تشــریح کرد و گفــت: در پرونده کوروش 
کمپانی پنج نفر از عناصر اصلی شرکت دستگیر شدند و البته این 
پرونده همچنان باز است و رسیدگی به آن ادامه دارد. رئیس پلیس 
امنیت اقتصادی فراجا درباره تعداد شکات پرونده کوروش کمپانی 
نیز گفت: ما از مردم خواســتیم بیایند و شکایت خود را ثبت کنند 

که تاکنون بالغ بر ۵۰۰۰ نفر در تهران و شهرستان ها شکایت خود 
را ثبــت کردند و البته اگر بازهم افرادی شــکایت دارند در تهران 
می توانند به پلیس امنیت اقتصادی فراجا و در شهرستان ها نیز به 
پلیس امنیت اقتصادی اســتان مراجعه کنند. رحیمی درپاسخ به 

پرسش ایســنا درباره میزان درآمد سلبریتی ها از تبلیغات کوروش 
کمپانی گفــت: به جز یکی دو نفر که در تهران یا کشــور حضور 
نداشتند، در مجموع تا امروز ۲۵ سلبریتی به پلیس امنیت اقتصادی 
فراجا احضار شده و وجه دریافتی بابت تبلیغ این شرکت را به حساب 
قوه قضائیه واریز کرده اند که جمع آن بالغ بر ۳۵۰ میلیون تومان بود. 
البته این چهرها نیز ادعا کردند که برای یک شــرکت دارای مجوز 
قانونی تبلیغ کرده بودند که ادعای درستی است. وی درباره اینکه 
میزان بدهی و رقم کلاهبرداری شده از سوی مدیر فراری کوروش 
کمپانی نیز گفت: میزان رقم کلاهبرداری شــده تاکنون بین ۱۸۰ 
تا ۲۰۰ میلیارد تومان اســت. البته این رقم قطعی و نهایی نیست. 
رحیمی همچنین درباره دلایل جلوگیری از ممنوع الخروجی مدیر 
کوروش کمپانی گفت: ما از حدود ســه ماه قبل اقداماتی را در این 
خصوص آغاز کردیم اما چون جرم مرتکب نشــده بودند و شکایتی 

نیز نبود امکان ممنوع الخروجی هم فراهم نشد.

نیمه گمشده مجســمه رامسس دوم در مصر پس از ۱۰۰ سال 
کشف شد. 

به گزارش خبرآنلاین، باستان شناســان می گویند نزدیک به یک 
قرن پس از کشــف بخشــی از مجسمه رامســس دوم در مصر، 
اکنون تکه مفقود شــده آن را در نزدیکی همان مکان کشــف 
کرده اند. این قطعه مجســمه از سنگ آهک ۳.۶ متری در سایت 
باستان شناسی »الاشــمونین« در استان منیای مصر و با تلاش 
مشترک شورای عالی آثار باستانی این کشور و محققان دانشگاه 

کلرادوی آمریکا پیدا شده است. 
این مجسمه ســر، شــانه ها و بالاتنه فرعون رامسس دوم را به 
تصویر می کشــد که با یک تاج دوتایی و یک حریر ســلطنتی با 
»اورائوس« )نمادی از مار کبرای مصری به نشــانه ســلطنت و 

قدرت الهی( تزئین شده است. 
تحقیقات بیشــتر نشان داده اســت که این قطعه سنگ آهک 
مکمل بخش پایینی آن اســت که تقریباً یک قرن پیش در سال 

۱۹۳۰ توسط گونتر رودر باستان شناس آلمانی کشف شد. 
رامسس دوم یا رامسس کبیر، مقتدرترین و مشهورترین فرعون 
مصر باســتان از دودمان نوزدهم فراعنه است که از سال ۱۲۷۹ 
تا ۱۲۱۳ پیــش از میلاد بر این ســرزمین فرمانروایی می کرد. 
ســلطنت ۶۶ســاله او اوج قدرت و شــکوه مصر باستان در نظر 

گرفته می شود. 

وی که به دلیل مهارت نظامی خود مشــهور است، بیش از ۱۵ 
لشکرکشــی موفق را سازماندهی کرد و تسلط مصر را در سراسر 
شــام و سرزمین نوبه تثبیت کرد. با این حال رامسس دوم صرفاً 
یک جنگجو نبود. او از طریق ســاخت و سازهای به یاد ماندنی، 
میراث بزرگی از خود به جا گذاشت. مورخان می گویند او دیدی 
فراتر از زمان خود داشــت و دســتور ساخت شــهرها، معابد و 
بناهای تاریخی الهام بخشی را در سراسر مصر، نظیر معبد کرنک 
و ابوسمبل در روســتای نوبه، صادر کرد. امروزه صدها مجسمه 

عظیم از او را می توان در سراسر مصر یافت. 
رامسس دوم در ۹۰ یا ۹۱ سالگی درگذشت و در دره پادشاهان 
به خاک ســپرده شد. مومیایی او بعداً توسط باستان شناسان در 
انبار سلطنتی کشف شــد و اکنون در موزه ملی تمدن مصر در 
قاهره به نمایش گذاشته شــده است. مقامات مصری می گویند 
تلاش ها برای تمیز کردن و آماده سازی مجسمه ها برای الحاق و 

نمایش احتمالی در حال انجام است.

بر حســب تصادف منی که سالهاســت 
تخم مرغ شــانه ای نخریده بودم ماســت 
سطلی بزرگ نخریده بودم ناغافلی بدون 
تدبیر و سیاســت دســت به یــک اقدام 
نســنجیده زدم و یک شــانه تخم مرغ و 
یک سطل بزرگ ماست خریدم. با افتخار 
در حــال قدم زدن به ســوی خانه بودم 
پیش خود فکر می کردم چقدر همســرم 
ازدیدن شــانه تخم مرغ وماســت بزرگ 
خوشحال می شود چون کاری کرده بودم 
که تا حالا سابقه نداشت. چقدر همسرم 
به وجود من افتخار خواهد کرد! حتی از 
شما پنهان نباشه پیش خودم فکر کردم 
همســایه ها هم اگر منو با شانه تخم مرغ 
و سطل ماست بزرگ ببینند ممکن است 
بگویند: »طرف چقدر یهویی اوضاش توپ 
شده که شــانه تخم مرغ و ماست بزرگ 
می خره«؟! اما میــان همه این تفکرات و 
خیالات و فانتزی های خــود به این فکر 
نکرده بودم که آن شب چهارشنبه سوری 
بود؟ شبی که بیشتر از اینکه چهارشنبه 
ســوری باشد یعنی خبر از جشن و سرور 
باشد خبر از جنگ میداد. از هر طرف که 
می رفتم سایه جنگ تهدیدم می کرد. چه 
بلایی ســرم آمد ناگفتنی؟ البته گفتنی 
هست خط قرمز نیست، چشمهایتان روز 
بد نبیند. همانطور که بعضی خوانندگان 
هنگام شروع کنسرت می گویند: »عجب 
شبی میشه امشب« من باید بگویم عجب 
شبی شده بود اون شب؟ مثلا شب جشنی 
باستانی بود اما منطقه جنگ و منازعه بود، 
تنش و دود و بوی گوگرد و زرنیخ و مواد 
منفجره زیر و روی پوست شهر به مشام 
می رســید. چقدر برخی جوانان افراطی و 
جنگ طلب مــواد آتش زا و مواد محترقه 
می زدند. هر چه التماس می کردم بابا جان 
نزنید لااقل بگذارید مردم رد شوند کسی 
گوشــش بدهکار نبود. جنگ طلبی شان 
غوغا می کرد اصلا نمیشد با این تندروها 
تعامل کرد! خوشبختانه توانستم از چند 
تله انفجاری و معرکــه جنگ بگریزم اما 
ناگهان دســت روزگار تقدیــر مرا تغییر 
داد و یــک انفجار مهیــب کله پایم کرد. 
خودم و شــانه تخم مرغ و ســطل ماست 
خوشــبختانه  برداشــتیم.  هواخیــز  به 
خودم آســیب جدی ندیدم فقط سرم به 
کاپوت یک ماشــین خورد. چشــمانم تا 
مدتی چیزی نمی دیــد یک کمی زانویم 
زخمی شــد و کمی هم احساس سکته 
خفیف داشتم چون شــدیدا می لرزیدم. 
 اما شــانه تخم مرغ و سطل ماست آسیب 

غیرقابل جبرانی دیدند!

خبرچین

عجب شبی بوده 
اون شب؟

 امیر حسین ذاکری 
طنزنویس 

کشف یک محوطه 
فراپارینه سنگی و نوسنگی

گمانه زنــی باستان شناســان در یــک پناهگاه 
صخره ای در استان فارس به کشف محوطه دورۀ 
فراپارینه ســنگی و نوسنگی بی سفال منجر شد. 
به گزارش ایســنا، پناهگاه صخره ای پیرقوچ در 
شهرستان ارسنجان در اســتان فارس قرار دارد. 
این محوطه نخســتین بار در سال ۱۳۵۷ توسط 
باستان شناسان ژاپنی شناسایی و کدگذاری شد 
و در ســال ۱۳۸۵ توسط سازمان میراث فرهنگی 
اســتان فارس توسط محمدحســن پاک نژاد با 
شــمارۀ ۱۷۲۶۰ در فهرســت آثار ملی کشور به 
ثبت رسید. به گفته باستان شناسان، این محوطه 
در ســال ۱۴۰۰ مورد تعرض حفــاران غیرمجاز 
قرار گرفته بود. اکنــون گمانه زنی اضطراری این 
پناهگاه به منظور شــناخت بهتر توالی لایه های 
فرهنگی و چگونگی زیست جوامع انسانی ساکن 
در منطقۀ فارس در دورۀ اواخر فراپارینه ســنگی 
و اوایل نوســنگی انجام شده است. کاوش در این 
محوطــه در پنجم بهمن ماه ۱۴۰۲ آغاز شــد و 
باستان شناسان پس از پایان لایه نگاری، ۲۹ بافت 
فرهنگی با ضخامت ۵ متر به دســت آوردند، که 
نمایانگر لایه هایی از دورۀ فراپارینه سنگی و نوسنگی 
بی ســفال بود. حسن افشاری - سرپرست کاوش 
لایه نگاری پناهگاه صخره ای پیر قوچ )قصر-جمال( 
- گفــت: به همین دلیل با حمایت پژوهشــگاه، 
بنیاد ایلام شناسی و مدیریت پایگاه میراث جهانی 
تخت جمشید، کاوش گمانه زنی اضطراری در این 
محوطه به منظور شــناخت بهتر توالی لایه های 
فرهنگی و چگونگی زیست جوامع انسانی ساکن 
در منطقۀ فارس در دورۀ اواخر فراپارینه ســنگی 
و اوایل نوســنگی انجام شــد. این باستان شناس 
افزود: یافته های سطحی در این محوطه، گویای 
وجود اســتقراری از دورۀ نوســنگی بی سفال - 
فراپارینه سنگی است. همین موضوع نشانگر اهمیت 
محوطه در خصوص پاسخگویی به سوالات مهمی 
همچون چگونگی آغاز کشاورزی، تولید خوراک و 
همچنین اولین نشانه های دامپروری در زاگرس 
جنوبی و استان فارس است. افشاری با این احتمال 
که این محوطه، یک ماندگاه کوچک و موقت شکار 
بوده است، گفت: نمونه یافته های به دست آمده از 
این محوطه شامل تعداد قابل توجهی دست افزار 
ســنگی، اســتخوان های حیوانی، کوبه، مشته و 
یک عدد درفش اســتخوانی اســت. همچنین از 
ویژگی های بارز محوطه و یافته های حاصل از آن 
می توان به شناخت سیر تغییر دست افزارها از دورۀ 
فراپارینه ســنگی به نوسنگی اشاره کرد که پس 
از مطالعات نهایی، در آینده در قالب چند رســالۀ 

دکتری منتشر خواهند شد.

کشف بزرگترین گور 
دسته جمعی طاعون زده ها!

باستان شناسان، بقایای چند صدساله بیش از ۵۰۰ 
نفر را تاکنون کشف کرده و آن ها معتقد هستند 
که شــاید یک هزار و ۵۰۰ نفر در این گور دفن 
شده باشند. به گزارش فرارو، باستان شناسان در 
نورنبرگ آلمان، حین حفاری پیش از ساخت خانه 
ســالمندان، یک گور دسته جمعی کشف کردند 
کــه گمان می رود بزرگترین گور دســته جمعی 
»طاعون زده ها«ی کشــف شــده در اروپا باشد. 
باستان شناســان، بقایای چند صدساله بیش از 
۵۰۰ نفر را تاکنون کشــف کرده و آن ها معتقد 
هســتند که شــاید یک هزار و ۵۰۰ نفر در این 
گور دفن شده باشند. باستان شناسان می گویند 
در این حفاری، هشت گودال را کشف کردند که 
هر کدام پر از صدها اسکلت متعلق به بزرگسالان، 
کــودکان و نوزادان بوده که قدمتشــان به اواخر 
قرن پانزدهم تــا اوایل قرن هفدهم باز می گردد. 
استخوان ها و اســکلت ها به رنگ سبز در داخل 
این گودال ها کشــف شــدند و به گفته باستان 
شناسان، ســاخت کارخانه های فرآوری فلز روی 
قبرها باعث سبز شدن اجساد شده است. وضعیت 
اسکلت ها نیز نشان می دهد که اجساد بر اساس 
ســن به دقت در قبر چیده شده اند؛ بزرگسالان 
را به پهلو یا به پشت دراز کشیده بودند، در حالی 
 که نوزادان و کودکان در فضاهای بین بزرگسالان 
قــرار می گرفتند. طاعون ســیاه از اواســط قرن 
چهاردهم تا قرن نوزدهم به عنوان یک »اپیدمی 
مکرر در اروپا« در نظر گرفته می شد و در هر مرحله 
تعداد زیادی از مردم را کشت. به گفته کارشناسان، 
سه شــیوع بزرگ در شهر نورنبرگ در سال های 
۱۵۵۳، ۱۵۶۳ و ۱۶۳۴ رخ داد کــه جان ۳۰ هزار 
نفر را گفت. گفتنی است که این کشف بزرگترین 
کشف گورهای دسته جمعی در نوع خود در آلمان 

و احتمالا در اروپا به حساب می آید.

کارگرانی که 
امید به آینده ندارند

ادامه از صفحه اول:
از سوی دیگر طبقه متوسط که موتور محرک 
جامعه هستند به سمت پایین رفته است و چون 
این طبقه آگاهی دهنده و تحرک پذیر است، قشر 
کارگر را آگاه می کنــد و این موضوع می تواند 
خطرناک باشد حتی به ضرر حکومت خواهد بود. 
بنابراین برای جلوگیری از این موضوع مسئولان 
باید میزان حقوق را بر اساس تورم بالای موجود 
در جامعه افزایش دهند تا قشــر عظیم کارگر 

بتوانند اندکی آرامش فکری داشته باشند.

ماجرای صندل و موسیقی
دوســتانی که به فیلیپین رفته بودند، گفتند 
فیلیپین هوای گرمســیری دارد و شرجی و 
فیلیپینی ها کفش نمی پوشند، دمپایی به پا 
می کنند. پای من هم در کفش عرق می کرد، 
یــک صندل خریدم و از همان ابتدای ســفر 
به پا کردم. شــب به یکــی از مراکز فرهنگی 
هنری رفتیم، موسیقی دایر بود. دم درب مرکز 
نگهبانان گیر دادند به صندل من که با صندل 

راه نمی دهیم.
پدرت خــوب، مادرت خــوب، هرچه تمنا و 
خواهش، تاثیری نداشت. بالاخره هر کجا به 

چیزی باید گیر بدهند! 
گر تضرع کنی اگر فریاد

جوجه را گربه پس نخواهد داد!
خواهش ما به جایی نرســید و همراهان من 
نیز از نعمت دیدن و شنیدن موسیقی محروم 
ماندند و در حالیکه صدای ساز و فریاد حضار 
در گوش ما طنین انداز بود دست از پا دراز تر 

برگشتیم!
دکتر عبدالحمید حسین نیا

 

 دیالوگ 

من هرگز حسرت کارهایی که کردم رو نخوردم 
اما حسرت کارهایی که نکردم رو زیاد!

سوابق امپراتور: الن مویل

اعلام رقم اولیه کلاهبرداری کوروش کمپانی و تعداد شکات

نیمه گمشده مجسمه رامسس دوم پس از ۱۰۰ سال پیدا شد


